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Jubilarsammenkomst 2009
Torsdag d. 4. juni 2009 kl. 10.30

Nedenstående årgange indbydes til sammenkomsten:
1938-39, 1943-44, 1948-49, 1958-59, 1968-69, 1978-79, 1983-84 og 1999

En måneds tid før sammenkomsten får alle, der står i foreningens kartotek en skriftlig 
indbydelse. Det er dog ikke alle, der er at finde der, men alle er selvfølgelig velkomne. Så 
hjælp os med at få dem med, der ikke i mange år har fået elevskrift.

ELEVMØDE 2009
Alle tidligere elever og ansatte indbydes til elevmøde 2009, der afholdes:
Torsdag d. 4. juni 2009 kl. 15.00

Samtidig indkaldes til generalforsamling i foreningen "Gråsten Elever".
Dagsorden ifølge vedtægterne.

Program for elevmødet:
Velkomst og kaffe
Orientering om skole og gård
Foredrag
Generalforsamling i "Gråsten Elever"

Elevforeningen Gråsten Elever. Elevforeningens formål er at virke som en forbindelse mellem Gr is 
Landbrugsskole og tidligere elever og lærere samt at støtte Gråsten Landbrugsskole og dens virks« 
hed'

Landbrugslærer Bent Nielsen,
Gråsten Landbrugsskole, Fiskbækvej 15-17, 6300 Gråsten
E-mail: bn@graastenls.dk

Medlemsskab koster 75 kr. årligt, som opkræves ved giro. Man kan tilmelde sig PBS-betaling.

Toptryk Grafisk, Buskmosevej 4, 6300 Gråsten - www.toptryk.dk

Gråsten Landbrugsskoles hovedbygning og Modul lA-holdet fra foråret 2008

mailto:bn@graastenls.dk
http://www.toptryk.dk
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Årets gang
Et tilbageblik på de første 10 måneder af 
2008 efterlader tanken om et år, som har 
været meget underligt og omskifteligt. Et 
år, som i den grad har udløst forandrin
ger, krav om nytænkning og tilpasnings
evne. Heldigvis er arbejdsstyrken på Grå
sten "forandringsvillig'' - ellers kunne den 
egentlig ikke være her. For året har nemlig 
budt på store ændringer og udfordringer.

Ny landmandsuddannelse
Det blev klart ved årets start, at en ny 
landmandsuddannelse nu er en realitet. 
Det er godt og nødvendigt med justerin
ger og ændringer af uddannelsen i takt 
med forandring af såvel uddannelsesver
denen som af landbrugserhvervet. Der 
har været enighed om lovgivning om en 
ny uddannelse til faglært landmand, som 
nu har følgende udseende:

• Grundforløb
(start i august eller januar) 

• 1. hovedforløb
(start i februar) 

• 2. hovedforløb
(start i september)

Vi starter uddannelsen under den nye ind
gang "Dyr, planter og natur", som er én 
af 12 indgange til en erhvervsmæssig 
uddannelse i Danmark anno 2008. Ud
dannelsen styres af et fælles udvalg be
stående af Dansk Landbrug, Gartneri- og 
Skovbrugets arbejdsgivere og fagforbun
det 3F. I øjeblikket gennemfører vi Modul 
IB for sidste gang, og fra januar Modul 2 
for sidste gang. Herefter er den nye ud
dannelse fuldt ud implementeret. Det 
kræver mange forandringer og nytænk
ning hos såvel lærere, skoleadministra

20 uger

16 uger

20 uger

20 uger

20 uger

20 uger

tion, elever og arbejdsgivere. Heldigvis 
er der i Sønderjylland en positiv vilje til at 
ville det bedste for den fremtidige uddan
nelse. Vi vil være blandt de bedste!

Overbygningsuddannelserne har ligele
des fået en tiltrængt modernisering og 
forenkling. Det fremtidige forløb bliver 
følgende:

• Produktionsleder 
(start i februar)

• Virksomhedsleder 
(start i september)

• Agrarøkonom 
(start i februar)

På Gråsten planlægger vi at udbyde alle 
de 3 trin i overbygningsuddannelsen. Det 
gør vi for at sikre landsdelen landbrugs- 
faglige lederuddannelser, som kan mat
che de behov, som dygtige landmænd og 
virksomhedsejere har behov for. Et andet 
sted i årsskriftet vil de nye uddannelser 
blive omtalt.

Fiskbæk Naturskole er en realitet
På Gråsten Landbrugsskole har vi den 
holdning, at enten skal de gamle land
brugsbygninger bruges til noget, eller 
også skal de fjernes (hvis de ikke er kul
turhistorisk bevaringsværdige). Det er na
turligvis kun her, at tomme bygninger el
lers fyldes op med skrammel. Da vi sidste 
år blev færdige med de nye ungdyrstalde, 
blev den gamle kostald tømt for kvæg. 
Derfor har vi fjernet de gamle spaltegul
ve, kobåse og riste, og har indrettet 3 nye 
lokaler. Et lokale til heste og små husdyr, 
et til et stort depot, og vigtigst af alt et 
meget spændende lokale som skal være
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hjemsted for naturskolen. Vi er glade for 
at kunne samarbejde med Sønderborg 
Kommune samt Skov og Natur Sønderjyl
land om et naturskoletilbud til folkesko
lens elever. Et andet sted i årsskriftet vil 
Naturskolens tilbud blive omtalt.

Generelle erhvervsbetragtninger 
2008 har budt på de største forandringer i 
mands minde. Året startede med rekord
store prisstigninger på korn og mælke
produkter. Ja, ingen kunne få armene ned 
med hensyn til, hvilke rekorder vi var på 
vej til inden for økonomien i mælkepro
duktion og planteavl.

Men ned er armene kommet. Jubelen fik 
hurtigt ende, idet vi har oplevet historiske 
prisstigninger på alle indsatsfaktorer hen 
over sommeren. Håndværkere, inventar, 
hjælpestoffer som kemikalier og gødning 
er steget dramatisk, og her efter høst har 
vi en oplevelse af, at de fordoblinger som 
var sket på priserne, nu efter en rekord

høst, er afløst af kæmpeprisfald. Nu har 
vi så blot effekten af de stigende udgifter 
tilbage, og et lavt prisniveau på mælk og 
korn.

Svineproduktionen har været præget 
af for stort udbud af kød, således at det 
først er indenfor årets seneste måneder at 
prisstigninger er kommet. Og med meget 
høje foderpriser er økonomien i svinepro
duktionen på frysepunktet.

Som nævnt i indledningen har året krævet 
enorme tilpasninger. Det er i højere grad 
den meget dygtige købmand, der kan 
klare skærene i et år med kæmpe pris
udsving, end det er den meget faglige og 
kompetente landmand. Læren er jo, at en 
landmand i dag skal kunne mestre beg
ge discipliner, eller sikre at der på ejen
dommen findes ekspertise som kan. Hvis 
vi tænker længere tilbage, har vi kunnet 
ærgre os over prisstigninger/prisfald på 
få kroner eller få procent. På det seneste 
har udsvingene været ekstreme, og vi kan



tale om fordobling eller halveringer. Det 
kræver ledelse!

De store udsving skal ses i sammenhæng 
med at der stadig er mangel på arbejds
kraft i erhvervet. Kun de færreste tror 
vel på at østeuropæisk arbejdskraft i det 
lange løb er redningen. Vi har stadig me
get vanskeligt ved at se, at den kommu
nale administration fungerer, idet det sta
dig tager alt for lang tid, og koster alt for 
mange penge at få kommunale miljøgod
kendelser. Det er en uværdig behandling 
af et erhverv, som generer ganske mange 
følgearbejdspladser.

Finanskrisen
Det altoverskyggende uhyre i øjeblik
ket (d. 26. oktober) er ordet finanskrise. 
Ordet er kommet på alles læber på bag
grund af de seneste 4 måneders turbu
lens på finansmarkedet. Vi har oplevet at 
banker ikke er i stand til at fortsætte som 
følge af tab på engagementer. Vi har ople
vet at såvel danske som udenlandske ak
tier er mere end halveret i værdi i løbet af 
den seneste måned. Den danske krone er 
under pres. Renten er fordoblet over de 
sidste par år, og alle spørger sig selv "hvor 
mon det vil ende?".
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Ingen kender naturligvis svaret, men der 
er ingen tvivl om at det er en meget al
vorlig situation, og noget som vi nærmest 
må sige er uforståeligt. Vi oplevede for 
nogle år siden en IT-krise, hvor værdien 
af IT-baserede virksomheder forduftede 
på kort tid. Vi står måske foran noget til
svarende på fast ejendom og jord. Vi ved 
nok alle, at boligpriserne har været kun
stigt oppe. Gælder det også vores jord? 
Ja, det er da i alt fald mange år siden, at 
jordens produktion har kunnet betale de 
aktuelle jordpriser. Så hvad mon der sker, 
hvis vi skal til at vurdere jordens værdi ud 
fra dens afkastningsevne??

"Det er altid værd at huske, at hvis vi af 
lutter grådighed går ind i investeringer, 
som har en risiko - så kan vi få tab. Alt, 
der kan give en stor gevinst - kan også 
give store tab".

Mange måtte konstatere dette under for
årets future-forretninger på korn. Hvad 
bliver det næste? Måske valuta som har 
været brugt til renteswap? Er det kun hy
steriske markedsmekanismer, eller står vi 
foran en pinefuld lavkonjunktur med fal
dende priser, høj rente, høj ledighed, kon
kurser og tvangsauktioner i erhvervslivet? 
Kun tiden kan vise hvorledes det går. Den 
enkelte kan prøve at få det bedste ud af 
daglig drift for at være bedst muligt ru
stet.

Peder Damgaard

Fiskbæk ► 
hovedbygning

Uddeling af Modul 2-beviserOgså i 2008 har vi haft besøg af mange folkeskoler



elever og 
medarbejdere

Atter et år er gået, og hvor gik det hur
tigt. Vi er nu byboere, og har vænnet os 
til det.

Der er tid til lange, daglige cykelture. De 
bringer mig ofte forbi Landbrugsskolen. 
Og det er jo en fornøjelse at se hvor godt 
det går. Den kostald vi udvidede og reno
verede i 1977 bliver nu til hestestald og 
Naturskole - meget spændende.

Desværre kan jeg ikke få Kirsten med på 
cykelturene, men hun holder sig i fin form 
gennem gymnastik og stavgang.

Jeg har stadig fornøjelse af at guide ture i 
Sønderjylland og Sydslesvig.

Med ønsket om en glædelig jul og et godt 
nytår, hvor depressive tendenser i sam
fundet ændres til fremgang, sendes de 
bedste hilsener til alle gamle elever og 
medarbejdere på Gråsten Landbrugssko
le.

Kirsten og Filt Jensen

Hilsen til gamle

Filt taler til jubilarerne på elevmødet

Filt i rundbordssamtale med 
60-, 65- og 70 årsjubilarer



Modul IB'ere på Stevninghus.

Uddrag 
af dagbogen
November
1 Tolv-mands-møde
2 Adsbøl Friskole

(bruger hallen hver fredag)
3 Round Table Århus
4 LOF Gråsten/Sundeved
5 Jagtkursus

(hver mandag) - Brobygning
9 Efterårsfest
15 Gråsten Sejlklub
16 Nybøl Børnehus
18 Gråsten skole
19 Brobygning
23 Danfoss (seminar)
24 Simmenthalerforening

December
13 GIG Juletræsfest
18 Sønderjysk Svinerådgivning

Januar
7 Landbrugsseminar,

Danske Bank og LandboSyd
8 Sønderjyllands Landboungdom
12 DGI-kursus
13 Besøg af islandsk landbrugsskole, 

Hvanneyri
14 Orienteringsmøde

Modul 4 - §26 kursus
21 Sønderborg dagpleje
30 "Det skal være sjovt at være land

mand"

Februar
1 Danfoss Drives (kursus)
2 Åbent Hus
5 Fælles læringsdag, Mlb - Sønderjysk 

Svinerådgivning
8 Danfoss Drives (kursus)
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11 BHJ Gråsten, rumænere
19 Danfoss Drives (kursus)
20 GL bestyrelsesmøde
25 Danfoss Drives (kursus)
27 §26 kursus - Landboungdomscentret

Marts
3 Start på Modul 1A og Modul 4

- Danfoss Drives (kursus)
4 Generalforsamling i LandboSyd
5 Naturskolemøde - Landboseniorer
6 Kredsmøde i Arla Foods
10 Uddannelsesdetektiver (kursus) - 

Medicinhåndteringskursus
12 Voksenvejleder-kursus
25 Sønderjysk Svinerådgivning
26 Andelskassen Sønderjylland
27 Sofiedal Skole - Rendbjerghjemmet 

- Gråsten Skole

April
1 Padborg Skole
4 Rotary-Act
7 Ulkebøl skole
8 Landbrugets seniorklub for Als og 

Sundeved
9 Sønderborg Kommune
10 Erfa-møde for pedeller - Besøg af 

Landwirtschaftsschule Bad Segeberg
- Gråsten Skole

13 Kursus for dyrlægestuderende
14 Vitfoss - Besøg fra Esland
15 Modul 2 i København
21 Præsentationskursus
22 Landboungdom
23 Danfoss Drives (kursus)
24 Landwirtschaftsschule Bredtstedt
25 Førskole-arrangement (Modul 1A)

+ Unge med fritidsjob i landbruget
- VL-seminar

26 Historisk Samfund for Sønderjylland
28 Indføringskursus
29 VL-arrangement

- Sønderjysk Svinerådgivning
30 Naturskole-møde

Maj
6 Engparkens børnehave

6 Europæisk mindretalskongres
13 Medicinhåndteringskursus (engelsk)
13 Pensionistforening fra Videbæk
19 Nydamskolen - Dybbøl Skole
20 Gråsten dagpleje

- Aktivitetsdag for 2.-4. klasser
21 Aktivitetsdag for 2.-4. klasser

- Dansk Blindesamfund (møde)
- Danske Svineproducenter (møde)
- Landsbylaugene i Sønderborg 
(møde)

23 Forårsfest
25 Hundeprøve
27 Skolesekretærmøde - Berufsschule 

Lingen
28 Jubilar-og elevmøde
29 10. Vest, Tønder
31 Danfoss (kursus)

Juni
2 Sprøjtekursus (intern)
4 Foreningen for danske 

landbrugsskoler
13 Brundlundskolen Aabenraa

- Gråsten Boldklub
14 Danfoss Drives, Gråsten (kursus)
18 Danfoss Drives, Gråsten (kursus)
18 Generalforsamling GL
22 Kursus for dyrlægestuderende
24 Arbejdsgiveraften
25 Naturskole-møde
30 Derval Agricultural School

Juli
4 Danfoss Gråsten
8 Danfoss Drives A/S - Besøg fra

Nordstrand
18 Dansk kvæg - Square Dance Festival
27 Dansk/tyske messingblæsere

(kursus)
31 Livgardens koncert

August
7 Orienteringsmøde for MIS
10 Juniorkursus for unge dyrlæger
12 Sønderborg Kommune - Børn og 

Unge udvalg.
14 Naturskole-møde
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Fastelavnsfest

17 Rungsted private realskole (kursus)
20 Sønderborg kommune,

politisk sekretariat
22 Danfoss (kursus)
25 Danfoss (kursus)
26 GLS bestyrelsesmøde
26 Sønderjydsk Svinerådgivning

Sept.
1 Fælleslisten
3 Naturskole-møde
8 Lederudviklingsforløb 

(Sønderborg Kommune)
- Danfoss Drives (kursus)

10 Privatskolen Als - Dagplejen - 
Sønderborg Kommune
- Seniorklub Ålborg

12 Jersey Årsmøde
13 Sauer Danfoss (kursus)
16 EUC Syd (elevrådsmøde)
17 Danfoss, Gråsten (kursus)

24 Rinkenæs Børnehave
29 Brobygning - Danfoss, Gråsten

- Landbrugsrådgivning Syd

Oktober
06 10. klasse Aabenraa
08 Info-aften om "produktionsleder"

- Lederudviklingsforløb
(Sønderborg Kommune)

20 Lederudviklingsforløb
(Sønderborg Kommune)

23 Lederudviklingsforløb
(Sønderborg Kommune) - Slotsbak
kens Flag- og nedhejsningslaug

24 Skolevejens Børnehave
25 Gråsten Gardens Venner
27 Rendbjerghjemmet
28 Lederudviklingsforløb

(Sønderborg Kommune)

Bygholm stod for 
idrætsdagen 2008. 

I 2009 er det Gråstens tur

Stevninghus-hygge



Besøgsværter
2.OO7-2.OO2
December 2007:

Christian Lorentzen Vonskær 6200 Aabenraa

Februar 2008:
Aller Mølle A/S 
Bryggeriet Fuglsang 
Sejet Planteforædling I/S

Allervej 130
Bryggerivej 2
Nørremarksvej 67

6070 Christiansfeld
6100 Haderslev
8700 Horsens

Marts 2008:
Birgit Gadegård Bøghøjvej 6, Tråsbøl 6200 Aabenraa

April 2008:
Mogens Dall Kidingvej 42 6200 Aabenraa
Bregentved Gods Koldinghus Allé 1 4690 Haslev
Maskinfabrikken Dal-bo A/S Bindeballevej 69 7183 Randbøl
HLP Traktor import Ansager Landevej 11 7200 Grindsted
Gdr. Asger Christensen Fynslundvej 59 6064 Jordrup
Hatting KS Oensvej 48 8700 Horsens
SPF Drejervej 7 6600 Vejen
DJF, Foulum
Gdr. Nicolai Pedersen Hovborgvej 69

8830 Tjele
6682 Hovborg

Gdr. Asmussen/Kaczmarek Nr. Hostrup Bygade 11 6230 Rødekro
Gdr. Martin Skaaning Bjerregårdsvej 5 6893 Hemmet
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Maj 2008:
Gdr. Birgit og Karsten Juhl
Gdr. Søren Falkner Sørensen
Gdr. Morten Nielsen
I/S Hvidkærgård

Visgårdvej 6, Bjerndrup 
Tornumgårdsvej 11 
Kvindlundvej 8 
Hvidkærsvej 5

6200 Aabenraa
6660 Lintrup
6240 Løgumkloster
6580 Vamdrup

Juni 2008:
Godsforvalter
Søren Frederiksen Schackenborg Gods, Møgeltønder
Gdr. Hans Andresen Perbølvej 5
Forsøgsmarker Årslev, Landbosyd Peberlyk 2

6270 Tønder
6200 Aabenraa
6200 Aabenraa

August 2008:
Gdr. Frode Lehmann Stensigmose 4 6310 Broager

Oktober 2008:
Naturmælk
Gdr. Hannah Bahnsen
Skærtoft Mølle
Gdr. Lorens Peter Lorenzen

Berrevej 24
Aabenraavej 160, Uge
Skærtoft 2, Fynshav
Avnbøløstenvej 69

6360 Tinglev
6360 Tinglev
6440 Augustenborg
6400 Sønderborg

November 2008:
Gdr. Lars P. Hansen
Gdr. Thomas Meyer
Gdr. Claus Detlefsen
Driftsleder Rasmus Jessen

Nørballe 8
Sønderborgvej 53
Bygaden 5 b

6400 Sønderborg
6340 Kruså
6340 Kruså 
Magdeburg

Vigtigt at få lavet notater, når man er på besøg

Økologisk malkekvæg hos Kaczmarek. 
Overlæreren går forrest.



Personalia
2008
Året har været præget af nogen forvir
ring. Vi skulle starte på en ny landmands
uddannelse. Hvordan ville dette påvirke 
behovet for lærere og andet personale? 
Først i løbet af april havde vi kendskab til, 
at vi skulle have Modul IB endnu engang 
fra oktober til jul. Da må jeg indrømme, 
at det gav anledning til spekulationer i 
forstanderens hoved. Hvordan kunne vi 
sikre tilstrækkeligt med velkvalificere
de undervisere, når jeg nu i løbet af den 
samme tid havde modtaget de glædelige 
nyheder om, at ikke færre end 3 lærere 
og 1 kontormedarbejder skulle være på 
barsel i efteråret. Ikke nok med at oven
nævnte skulle erstattes, nej forsommeren 
blev også "krydret" med opsigelser fra tre

gode lærere, som fik attraktive job andre 
steder.

Alt i alt betyder det, at vi på lærersiden 
har måttet sige farvel til plantelærer Car
sten Clausen Kock, som nu er ledende 
konsulent for grovfoderafdelingen i Søn
derjysk Landboforening. Kvægoverlærer 
Christian A. Lund har søgt nye udfordrin
ger i Haderslev Kommune. Endelig harPer 
Fasting fået job hos Danmarks Maskin
handlerforening i Kolding. Jeg er oven
nævnte tre meget taknemmelig for en 
fantastisk indsats på Gråsten Landbrugs
skole, hver på sin post. Alle har haft den 
helt rette indstilling til lærer- og kostsko
lejobbet. Ud over at være tekniklærer har

Personaletur til Hamborg i september



Køkken- og rengørings
personale holder en 
velfortjent pause

Per Fasting varetaget hvervet som stu
dievejleder. Carsten har udover planteav
len, været aktiv med idræt, IT-ansvarlig 
og et aktivt bestyrelsesmedlem, på vegne 
af kollegaerne. Chr. A. Lund var skolens 
''anciennitetsældste" fuldtidslærer. Vi si
ger ikke farvel til en lærer, vi siger farvel 
til en værdsat overlærer Lund, som såvel 
kvægfagligt som kollegialt bliver svær at 
erstatte (det er da også det eneste ledige 
job, vi har lige nu). Ligeledes er idræts- og 
aktivitetslærer Elisabeth Kernfelt fratrådt. 
I sidste års elevskrift glemte jeg at omtale 
at tekniklærer Jørgen Munkegård valgte 
at skifte til en fynsk skole. Det havde vi 
fuldt forståelse for, og vi takker for en god 
indsats på Gråsten.

Som erstatning har vi ansat følgende: 
Agronom Helle Tychsen Bojsen i svinepro
duktion (nu barselsorlov), agronom Thor
kild Nissen i planteavl, teknologerne Maria 
Kjær Jensen og Marlene H. Nielsen i svi
neproduktion i tidsbegrænsede stillinger. 
Teknolog Annika Engebjerg til kvægun
dervisning (igen efter endt barsel). Land- 
brugsmaskinmekaniker Ken Paulsen til 
tekniklærer. Agronom Dorthe Kreiberg til 
studievejledning og ledelsesundervisning. 
Forstkandidat Per Holt fra Naturskolen, er 
også aktiv lærer på landbrugsskolen i ak
tuelle naturfag.

Uddannelsesleder Birgitte Haase startede 
på skolen 1. januar. Vi har haft megen stor 
glæde af Birgittes erfaringer fra de tekni
ske skoler, i alt det arbejde som den nye 
uddannelse har medført. Birgitte har i den

nyoprettede stilling ansvaret for imple
mentering af de nye uddannelser og skal 
ligeledes sikre den fortsatte pædagogiske 
udvikling på skolen, samt meget andet.

Heldigvis er der udpræget personalemæs
sig stabilitet på alle de øvrige områder.
På kontoret vikarierer Bodil Jørgensen i 
Ute Asmussens barselsperiode. I køkke
net og i rengøringsafdelingen er "besæt
ningen" fuldstændig uforandret.

På gården har vi traditionen tro sagt far
vel til de elever, der er i uddannelsesfor
løb. Michael Lykou Petersen og Julie Bech 
har været på Modul 2, og er nu faglærte 
landmænd. De er erstattet af henholdsvis 
Henrik Bonde i kvægstalden, Martin Clau
sen i marken (og staldafløser) og Steven 
Petersen. Sidstnævnte er nu afløst af An
dreas Hansen i svinestalden og med hjælp 
fra Sara Terp i et EGU forløb. Kristine Sø
rensen var en meget god erstatning for 
Thomas Lassen Jensen under dennes 
fædreorlov.

Den faste "bestand" bliver ikke nævnt i 
ovenstående, men der skal ikke herske 
tvivl om at vi er fuldt ud tilfreds med Je
res indsats. Specielt i et år, hvor der sker 
store forandringer med uddannelses- og 
personaleforholdene, så kræver det en 
helt særlig indsats fra alle. I har leveret 
varen! Tak.

Peder Damgaard
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Modul IB 
i England Bare skønt at være på ▲ 

studietur i England

I begyndelsen af november var Modul lb- 
holdet på den efterhånden klassiske Eng
landstur. Vi startede med bus fra Gråsten, 
hvorfra turen gik til Billund Lufthavn. Her
fra fløj vi til Stanstedt, som ligger udenfor 
London. Her ventede en bus, der trans
porterede os til Youth Hostel i den gamle, 
verdensberømte universitetsby Oxford. 
Studieturens faglige besøg blev foretaget 
med Oxford som udgangspunkt. I det føl
gende er gengivet nogle indtryk fra vore 
"farm walks":

Thistlebrook Farm, Aylesbury
Arla-mælkeproducent med besætning på 
ca. 120 SDM-køer, men med kapacitet 
til 150. Der er gyllelagune på ejendom
men, hvilket gav anledning til en generel 
diskussion om miljøinvesteringer. Malk
ningen foregår i en 2 x 5 malkestald og 
årsydelsen er på 9.000 liter pr. ko. Mens 
produktionsanlægget til malkekøerne er 
gammelt og nedslidt, er der investeret i 
en helt ny stålbuestald til kalveopdræt.

vendt Keenan-system med TMR-foder- 
vogn til udfodring af køerne. Bygningerne 
en blandet landhandel.

West End Farm, Devizes
Svineejendom med frilandsbesætning på 
800 søer, der gik på sandjord. Det fun
gerer godt (næsten ingen smadder). Når 
smågrisene vejer 30 kg bliver de flyttet til 
et staldanlæg, hvor de fedes op. Det er et 
meget veldrevet landbrug med 23 små- 
grise pr. årsso. Der er problemer med kra
ger og ravne, men ikke med ræve.

East Clyffe Farm, Salisbury
På vej til denne ejendom i det sydlige Eng
land kørte vi forbi Stonehenge! Frilands
besætning med i alt 750 årssøer i fan
tastiske omgivelser. Effektivitetstallene 
er ikke ringe: 10,5 levendefødte pr. kuld 
- 2,37 kuld pr. årsso - 22,44 fravænnede 
grise pr. årsso - 0,5 i dødelighed. Der er 
3-4 ansatte på denne ejendom.

Middle Farm, Kings Langley
Beliggende i udkanten af London, kun 20 
miles fra Hyde Park! Arla-mælkeprodu- 
cent, der leverer til Asta-kæden i London. 
Besætningen er på 100 malkekøer (SDM 
og enkelte RDM) og 100 kvier. Den dag
lige mælkeproduktion er på ca. 4.500 li
ter (afhentning hver dag). Malkning fore
tages i en sildebenstald (2 x 5) og tager 
to timer. Gennemsnitstal for besætnin
gen: 7.500 liter pr. ko pr. år, fedtprocent 
4,35 og proteinprocent 3,25. I foderpla
nen indgår "apple pomace". Der blev an-

New Holland, Basildon
På denne fabrik bliver 125 traktorer 
samlet hver eneste dag, svarende til ca. 
26.000 på et år. Fabrikken har 1.100 an
satte. Næsten alle traktorer (98 %) eks
porteres til i alt 120 forskellige lande, dog 
fortrinsvis til Europa (65 %). Det var im
ponerende at følge produktionsgangen på 
fabrikken, hvor der også anvendes robot
ter. New Holland fabrikkerne følger die
selpriserne meget nøje, og kan på meget 
kort tid omstille hele produktionen til mo
torer, der kører på diesel.
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Oxford
Den gamle universitetsby, som ligger 
ca. 80 km vest for London, har omkring 
120.000 indbyggere. Byen er især kendt 
for sit universitet, der er det ældste i 
Storbritannien. I dag er der omkring 36 
colleges i Oxford, så der er rigtig mange 
unge mennesker i byen. Og utallige pub
ber, blandt andet "The Bear" med en im
ponerende samling af gamle slips! Vi bo
ede som nævnt ovenfor på Youth Hostel, 
som er et udmærket vandrehjem, der lig
ger meget centralt for gåture til centrum 
af den gamle by, og hvor der serveres en 
solid gang "English Breakfast" inden da
gens strabadser.

London
Studieturen blev afsluttet i London med 
to overnatninger på Ashley House. Det 
havde ikke helt den kvalitet som vandre
hjemmet i Oxford, men var til gengæld 
forholdsvis centralt beliggende ved Kings 
Cross. Herfra var der rig lejlighed til at op
leve London. Nogle af Modul lb'erne var 
på Madame Tussauds, andre i Westmin
ster Abbey o. s. v.

Efter 4 dage i det engelske kunne vi vende 
næsen hjemad. Med faglige og kulturelle 
oplevelser i bagagen.

Bent Nielsen

▲ West End Farm i 
Devizes har en be
sætning på 800 søer på 
friland

▲ Fra lufthavnen i 
Stanstedt. Nu vil vi 
gerne hjem.



Modul 2 
i Canada

Den lange udenlandsrejse med mo
dul 2 gik i år til Canada. Det blev en 
tur med masser af landbrugsfaglige 
besøg, især hos specialproducenter. 
Men derudover bød turen selvfølge
lig også på sightseeing, shopping og 
ture ud i det canadiske natteliv.

Okay - let's go!
Vi fløj til Toronto i den østlige del af Ca
nada og kørte, i løbet af 10 dage, gennem 
provinsen Ontario via byerne Ottowa og 
Montreal og helt op til den fransktalende 
provins Quebec. Da Canada jo er et stort 
land, bød turen på mange timers buskør
sel, nogle dage med stræk på over 500 
km. Der var dog heldigvis underholdende 
indslag i bussen undervejs i form af dyre- 
quiz, film og masser af nyttig information 
fra vores flinke fransk- og engelsktalende 
guide Francois.

Derudover viste vores buschauffør Eric sig 
at være landmandssøn, så der var masser 
af landbrugsfaglig viden at hente. Som en 
bonus var Eric også en sand kender af det 
canadiske natteliv, hvilket han var mere 
end villig til at introducere os til. Overalt 
hvor vi kom frem, var canadierne flinke og 
imødekommende, både på landet og i by
erne.

Ikke alt er stort i Canada
Da vi hjemmefra tænkte på turen til Ca
nada og deres landbrug, tænkte vi: her er 
det stort - rigtig stort. Vi forventede at se 
stærke knækstyrede traktorer, de største 
mejetærskere på langstrakte marker og 
så videre. Men den del af Canada vi så, var 
især kendetegnet ved mindre familieejede 
landbrug med et gennemsnitligt jordtillig- 
gende på 106 hektar. En stor gruppe af 
landmændene, især i Quebec, havde in-

Niagara Falls var et fantastisk syn



gen ambition om, at deres landbrug skulle 
udvides, og 90 procent af ejendomshand
lerne var familiehandler.

Quebec er 40 gange større end Danmark, 
men til trods for dette, er landbrugsarea
let ikke større end det danske, og heraf 
er kun 25-30 procent højtydende jorde. 
Strukturudviklingen i området har de se
neste fem år reduceret antallet af land
brug med 17 procent, hvilket er på niveau 
med udviklingen i Danmark. De Canadi
ske landmænd opretholder produktionen 
gennem øget produktivitet, men ligesom i 
Danmark er der en voksende efterspørg
sel på lokale og økologiske produkter, så 
mange af de besøg vi var på var hos spe
cialproducenter, der havde slået sig ned 
på nicheproduktion af luksusvarer. Men 
der var naturligvis også besøg hos mere 
almindelig produktioner med svin, kvæg 
og kyllinger.

Ny bindestald

Et godt eksempel på en af de gennem
snitlige landmænd, vi besøgte i Canada, 
var mælkeproducent Rick Fieldhouse. Han 
havde 65 Holstein (SDM) malkekøer i en 
nybygget bindestald og køernes ydelse lå 
på 12.000 kg mælk om året, med 4 pro
cent fedt og 3,3 procent protein. Han inte
resserede sig for avl og afsatte med mel
lemrum en tyr til den lokale tyrestation. 
Køerne blev fodret med hø, majsensilage 
og majs høstet ved modenhed. I staldene 
var der mere end nydeligt og alle køer var 
rene med fine touperede haler.

Til gården hørte 410 acre - svarende til 
cirka 165 hektar og udbytterne i marken lå 
på cirka 40 hkg/hektar i hvede og 80 hkg/ 
hektar i majs til modenhed. Med sine 65 
malkekøer og en medhjælper, havde han 
ingen ambitioner om udvidelser. I mod
sætningen til mange danske landmænd,

I vores blå regnfrakker blev vi sejlet helt ind til Niagara Falls. Vand og skumsprøjt stod om ørerne på os



Daniel får sig lige en ▲ 
snak med en Red Deer.

De store bisonokser var ikke ▲ 
til at spøge med, så vi holdt os pænt 

i den solide vogn bag traktoren.

følte Rick Fieldhouse sig ikke belastet af til
syn og kontrol og nævnte at det i højere 
grad var svineproducenter der blev holdt 
øje med.

Nicheproducenten
Ud over de mere almindelige og gennem
snitlige mælke- og svineproducenter vi be
søgte, var vi også inde at se nicheproduk
tioner, blandt andet i form af en Red Deer 
farm og en Bison produktion med eget spi
sested og souvenir butik. Begge steder var 
produktionen, ud over salg af kød, også i 
høj grad lagt an på at fortælle en god hi
storie om produktet. Også hos vinbonden, 
ciderproducenten og på det lille gårdmeje
ri, fik vi en grundig indføring i produktions
metoder og smagt på mange gode lokale 
specialiteter.

Vi fik naturligvis også mulighed for at se 
produktionen af canadisk ahornsirup og fik 
serveret en hel middag med ahornsirup i 
nærmest alle retter. Måltidet blev sluttet 
af med en sirup-slikkepind vi selv skulle 
fabrikere på nogle store isblokke. Så var 
sukkerbehovet også dækket ind for den ef
termiddag.

Emigranten
En af de mere atypiske landmænd vi be
søget var Mary McMorgan. Mary emigre
rede fra Skotland til Canada for 21 år si-
den. Sammen med sin mand drev hun en 
ejendom med 500 moderfår som de havde 
planer om at udvide til 750 moderfår i lø
bet af et års tid. Deres fårefarm hørte til 
blandt de absolut største i provinsen med 
186 acre - 75 hektar - til afgræsning og hø
slæt. De afsatte direkte til supermarkeds- 
kæder, hvor de fik omkring 180 canadiske 
dollars - svarende til cirka 900 kroner - for 
et lam på 40 kilo.
De fleste i de østlige Canada har fåreavl 
som hobby, og Mary fortalte at gennem
snitslevealderen for disse bedrifter var la
vere end tre år, hvilket gjorde hende til en 
af de mere vedholdende fåreproducenter.

Der var styr på tingene i ▲ 
Rick Fieldhouses nye bindestald. 

Læg mærke til de rene touperede haler.



Toronto skyline med det 
imponerende 553 meter høje CN Tower



Ligesom andre nicheprodukter var der her 
en tendens til stigende efterspørgsel, hvil
ket gav Mary og hendes mand troen på, 
at deres satsning på fåreavl kunne blive 
mere rentabel i fremtiden.

Sightseeing og shopping
Nogle af de største oplevelser vi fik som 
turister, var at se Niagara Falls og være 
oppe i CN Tower i Toronto. Flere var dog 
lidt overraskede over at se, at Niagara 
Falls ikke ligger ude i en naturskøn vild
mark, men faktisk ligger midt i en by. Byen 
var ikke andet end hoteller, tivoli, kitch og 
klim-bim, men de store vandfald var et 
overvældende syn. Vi var ombord på bå
den "Maid of the Mist" der sejlede helt ind 
til det store "Horse Shoe Fall", hvor vand 
og skumsprøjt stod os om ørerne.

CN Tower er med sine 553 m stadig det 
højeste tårn i verden. Der var strenge sik

kerheds procedurer for at komme derop, 
men udsigten over Torontos skyline var 
helt fantastisk. Det lykkedes os at fin
de vores ydmyge hostel, der ellers var 
den eneste lave bygning i hele området. 
Vi klarede også alle at vove os ud på et 
område med glasgulv og kigge ned i det 
svimlende dyb. Enkelte måtte dog bak
ke derud med lukkede øjne, mens andre 
foretrak at holde sig på bjælkerne mellem 
glasfelterne.

Endelig var der også ved flere lejligheder 
mulighed for at shoppe, og der blev købt 
dygtigt ind af både vin, ahornsirup, fleece
trøjer og festkjoler, så selvom vi måske 
savnede nogle flere naturoplevelser eller 
en gang "white river rafting" havde vi en 
god tur, hvor vi fik set, hørt om og smagt 
på en lille bid af Canada.

Helle Tychsen Bojsen

Vi fik en grundig ind
føring i fremstillingen af 
æblecider hos en lokal 
producent. Der var selv
følgelig gode smagsprø
ver

Ç tre friske fyre på tur



Fra Venedig

Igen, igen. Det er ikke første gang 
Modul 2'erne fra Gråsten har besøgt 
det nordlige Italien. I år blev tu
ren gennemført fra d. 4. til d. 9. maj. 
Overnatningen var denne gang på Ho
tel Da Franco i Lazise ved Gardasøen. 
Det lå i gå-afstand fra byen med de 
pittoreske gader og huse - og mange 
turister. Vi var der dog ikke for at hol
de ferie, men for at studere italiensk 
landbrug og fødevareindustri.

Jordbær, grøntsager, ris, 
tyre og oliven
Førstedagen bød på et meget alsidigt pro
gram. Vi begyndte besøgsrækken hos 
Christian Bolpo, der sammen med sin far 
og to brødre dyrker jordbær, agurker, pe
berfrugter og meloner. Virksomheden rå
der over 21 ha og har omkring 60 ansatte 
i løbet af sæsonen. Store dele af produk
tionen er overdækket med plastik, hvilket 
ifølge Christian Bolpo gør det vanskeligt 
med et sædskifte. Dog var sædskifte en 
nødvendighed for de følsomme peber

frugter. Udbyttet for peberfrugter blev op
lyst til 60 tons pr. ha, mens der høstes 25- 
40 tons jordbær pr. ha.

Næste stop var ved en rismølle (Isolla 
della Scalla). På møllen, som er et an
delsforetagende med 11 risleverandø
rer, forarbejdes ca. 35 % af Italiens ris
produktion. Lige ved siden af rismøllen 
besøgte vi herefter en tyrestation med i 
alt 6.000 kreaturer. På vej tilbage til Gar
dasøen var vi et smut indenom en land
brugsskole i Buttapietra. Det er den ene 
af 3 landbrugsskoler i området. På de to 
andre koncentrerer man sig udelukkende 
om vinproduktion. Vi sluttede den dag af 
lige uden for Lazise med et besøg på et 
oliven-museum. Netop området omkring 
Gardasøen er den nordlige grænse for oli
venproduktion i Europa.

Grise og vin
Dagen efter besøgte vi først en svineejen- 
dom på 40 ha med i alt 150 søer. Der var 
klimastald med fuldspalter, vådfodring og



Smagsprøver i marken ▲

kunstig befrugtning. Om effektiviteten fik 
vi følgende at vide: 2,3 kuld pr. årsso, 25 
grise pr. årsso, 12 levendefødte pr. årsso 
og en daglig tilvækst på 859 gram.

Dernæst besøgte vi en gård med vinpro
duktion. Mesorovi er et familieforetagen
de, som går helt tilbage til 1400-tallet, og 
som producerer 75.000 liter pr. år. Den 
nuværende ejer, Anthonio, fortalte meget 
engageret om sine 30.000 vinstokke, og 
mens vi varder fik vi smagsprøver af både 
hvid- og rødvin. Ja, da vi tog afsked med 
Anthonio fik vi alle en hel flaske!

Der studeres jordbær

Osteproduktion, maskinstation og 
kvægejendom
På tredjedagen besøgte vi først et af Po- 
slettens store og berømte ostemejerier, 
hvor der fremstilles Grana Padano (par
mesanost). På mejeriet indvejes ca. 200 
tons mælk hver dag, hvilket bliver til ca. 
40 kar ost. Vi kunne følge arbejdsgangen 
fra et område med vinduer på 1. sal. Hver 
ost vejer ca. 40 kg, og nogle af ostene er 
færdiglagret efter 9 måneder. Andre er 
først færdiglagret efter 23 måneder.

Fra mejeriet tog vi videre til en maskin
station, som klarer pasningen af 3.000 
ha. Maskinstationen havde i alt 25 trakto
rer. På maskinstationen var der desuden 
en kvægbesætning på 210 køer. Vi havde 
lejlighed til at tale med dyrlægen, som 
fortalte at den årlige ydelse var på 9.000 
kg mælk pr. ko. Fra maskinstationen tog 
vi videre til en anden kvægbesætning. 
Denne havde 450 malkekøer med en gen
nemsnitlig ydelse på 30 kg pr. dag. Det 
meste af staldanlægget var af ældre dato, 
men en 2 x 20 malkestald var helt ny. Det 
mest særprægede var skylning af stald
gulvet hver 8. time med ajle.

Efter dagens besøg tog vi hen på et af de 
lokale steder for at spise pizza. Særdeles 
lækkert med rigtige italienske pizzaer!

Ud over jordbær blev der A 
produceret agurker og meloner



Vinavleren Anthonio i sit rette element



Italiensholdet foran mejeriet, a 
hvor der produceres Grana Padano. 

Det er Jytte Lorenzen, der har taget billedet!

Her besøgte vi en svineproducent A

Der diskuteres effektivitet A 
i italiensk svineproduktion

Venedig - og så hjemad!
Sidste dag var vi på langtur til Venedig. 
Byen, hvor alt skal sejles til og fra. En stor 
oplevelse for alle. Der er mennesker over
alt og billigt er det ikke, men et par styk
ker var dog ude at sejle i gondol. Og på 
turen tilbage fra Venedig til hotellet kunne 
man så filosofere lidt over ugens mange 
indtryk fra Italiens spisekammer, som 
dette område meget betegnende kaldes. 
Afslutningsvis skal det nævnes, at vi hav
de to meget kompetente guider på vores 
ture dernede.

Flyveturen hjem næste formiddag var alle 
pengene værd. Det var totalt skyfrit nord 
for Hamborg, hvor man begyndte at kun
ne følge Danmarkskortet. For dem, der 
var heldige at sidde ved en vinduesplads, 
var det betagende at følge den sønder
jyske østkyst lige indtil det gik vestover 
mod Billund.

Bent Nielsen
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Modul 3 og Modul 4

Det sidste Modul 3-hold 
fra Gråsten Landbrugsskole.

Højt humør ved Modul 4 afslutningen

Også Modul 4 er nu historie.
I alt 11 fik Grønt Diplom i 2008.



Markbruget på
Gråsten Landbrugsskole
Vækstsæsonen i 2008 bevægede sig end
nu en gang mellem ekstremer: forsom
mertørke og en "regntid" i august inden 
høsten var i hus. Der har i de senere år 
været en tendens til, at vejret udvikler 
sig fra den ene yderlighed til den anden: 
enten langvarig tørke eller ustadigt og 
regnfuldt vejr i månedsvis. Det gør mark
arbejdet udfordrende og rettidig omhu er 
vigtigere end nogensinde. Udbytteniveau
et blev i 2008 generelt gennemsnitligt og 
ikke rekordstort som visse andre steder 
på egnen.

Skybruddet på Gråsten-egnen sidst i 
august 2007 besværliggjorde etablerin
gen af vintersæd og snifningen af majsen. 
Den tunge og noget kuperede jord kræ

vede en lang tørvejrsperiode før den igen 
var farbar. Men moderate nedbørsmæng
der i september og oktober reddede situa
tionen og vintersæden blev veletableret 
bortset fra nogle problemer med snegle i 
vinterrapsen.

Vintersæden overvintrede fint i den mil
de vinter, men foråret var køligt med sen 
nattefrost langt ind i april. Maj måned var 
tør, varm og solrig. Vintersæden udvikle
de et godt rodnet, men græsarealerne led 
under tørken i maj-juni, og udbyttet af 2. 
slæt var derfor beskedent. Majsen groede 
godt til i den varme og tørre forsommer, 
og regnen kom i rette tid til at sikre en god 
kolbesætning.

B Første host af kolbemajs



Den gode bonitet sikrede vintersæden en 
god vandforsyning under forsommerens 
tørke, og sygdomstrykket var lavt under 
de tørre og solrige forhold. Høsten kun
ne påbegyndes tidligt, og der var stabilt 
vejr frem til en uge hen i august, men så 
slog vejret om og blev meget ustadigt og 
regnfuldt i resten af august. En stor del 
af vinterhveden stod stadig på marken og 
begyndte så småt at spire. 3. slæt blev 
forsinket pga. det ustadige vejr. I sidste 
weekend i august lykkedes det endeligt at 
høste resten og at tage 3. slæt.

Alt i alt blev høsten af vinterbyg, vinter
raps og ikke mindst vinterhvede på de 
gode jorder gennemsnitlig i 2008. En lang 
tørvejrsperiode efter udbringning af gylle 
i foråret har angiveligt reduceret udnyt
telsen af husdyrgødningen og dermed 
hæmmet udbyttet. Majsen tegner loven
de. I skrivende stund (ultimo oktober) er 
hovedparten af majsen snittet. Resten af 
majsen bliver snittet som kolbemajs i år. 
Det mere koncentrerede foder vil kunne 
reducere omfanget af markstakke. Vin
tersæden er kommet fint fra start. En tør 
september sikrede en nem og hurtig etab
lering.

Fokus på pesticidforbruget
I sommerens løb har der været stort fokus 
i medierne på landbrugets forbrug af pe
sticider. Landbruget har ikke kunnet leve 
op til målsætningen om at reducere be
handlingshyppigheden til 1,70 som gen
nemsnit på landsplan. Tværtimod har for
bruget været stigende i de senere år. Det 
er der flere naturlige forklaringer på:
De nyere pesticider er godkendt i lavere 
doseringer, så de giver ikke samme mu
lighed for at reducere dosis i praksis, som 
ældre midler. De stigende problemer med 
græsukrudt og rodukrudt, som følge at 
den udbredte dyrkning af vintersæd i en 
årrække samt den øgede udbredelse af 
pløjefri dyrkning, øger selvfølgelig be
kæmpelsesbehovet.

Nye skadevoldere som rapsjordlopper og 
kornbladlus, der med de stigende tem
peraturer i de senere år, overfører virus
gulsot til vintersæden allerede i efteråret, 
kræver ligeledes bekæmpelse.
Endelig, havde man på tidspunktet for 
udarbejdelsen af målsætningen for land
brugets fremtidige pesticidforbrug en for
modning om, at der kunne udvikles nye 
metoder til mekanisk ukrudtbekæmpelse, 
der i praksis kunne supplere den kemi
ske indsats. Metoderne har vist sig ikke 
at kunne konkurrere med kemisk bekæm
pelse, og de har derfor ikke vundet større 
udbredelse i det konventionelle landbrug. 
Når det samtidigt erindres, at de pestici
der, som har vist sig at kunne udvaskes 
til vandmiljøet og grundvandet, ved re
vurderingen ikke er blevet godkendt på 
ny, er det frustrerende at være vidne til 
en overfladisk kampagne i medierne. Der 
fokuseres ensidigt på pesticidforbruget og 
ovennævnte begrundelser for udviklingen

Ensilerinq af kolbemajs i den gamle lade

Brobyggere før majshøsten



negligeres. Politikerne stiller sig i kø og 
lover de forargede og bekymrede forbru
gere handling her og nu. Pesticidafgiften 
får sandsynligvis en tand til. Ingen tør gå 
imod folkestemningen og stille de kætter
ske spørgsmål:
Har det overhovedet nogen praktisk be
tydning om behandlingshyppigheden er 
1,70 eller 2,20. Kan lærkerne og harerne 
mærke forskel? Kan vandmiljøet?
Er det altid mere miljørigtigt at bekæmpe 
ukrudt ved gasafbrænding eller mekanisk 
bekæmpelse end ved kontrolleret brug af 
et skånsomt herbicid?
Skal vi i en tid, hvor fødevarelagrene er 
kraftigt reducerede acceptere væsentlige 
udbyttereduktioner, fordi vi insisterer på 
at være meget restriktive i anvendelse af 
kemiske hjælpemidler? Eller skal vi blot 
opdyrke større arealer globalt for at efter
komme den større efterspørgsel på føde
varer fremover?
Hvordan produceres fødevarer med det 
mindste energiforbrug pr produceret en
hed, med eller uden kemiske hjælpemid
ler?
Interessante spørgsmål som det kunne 
være spændende at diskutere i medierne. 
I stedet bliver det oftest en følelsesladet 
debat på et overfladisk grundlag.

Afgrødeprisernes 
himmelflugt og fald
I efteråret 2007 skete der en dramatisk 
stigning i kornpriserne. En knap forsy

ningssituation globalt, kombineret med 
økonomisk spekulation i markedet, resul
terede i næsten en fordobling af kornpri
sen i løbet af ganske få uger. Det var godt 
nyt for kornsælgere, men for især svine- 
og kyllingeproducenterne var det en me
get svær situation, da kødpriserne ikke 
fulgte foderprisernes himmelflugt.
Nu har priserne genfundet et mere nor
malt leje, men stadig på et højere ni
veau. Priserne på pesticider, gødning og 
ikke mindst diesel har ligeledes været 
udsat for dramatiske stigninger i årets 
løb. Situationen har klart demonstreret, 
at driftsøkonomien er meget afhængig 
af politikken for køb og salg. Nogle har 
været heldige andre "uheldige" og nogle 
dumdristige i det meget turbulente mar
ked. Ingen kan være så "heldige" altid at 
handle på de mest favorable tidspunkter. 
En klar strategi med en fordeling af køb og 
salg henover året vil kunne udjævne de 
værste prisudsving.
Salgsafgrøderne fra høsten 2008 er end
nu ikke solgt. Set i bakspejlet havde det 
selvfølgelig været en fordel, hvis en del 
af afgrøderne var solgt inden priserne i 
efteråret for alvor dykkede. Med den til
komne finanskrise er markedet for alvor 
blevet uforudsigeligt.

Thorkild Nissen



Kvægbesætningen på 
Gråsten Landbrugsskole

Status for det forgangne år i kostalden er 
god. Vi er nu oppe på de 160 køer (154 
årskøer), som var ønsket, dog kniber det 
lidt med udskiftningsprocenten, som kun 
er på 25. Men det kommer igen, nu hvor 
vi får flere kvier af egen avl.
De 3 nye robotter fungerer perfekt, og 
mælkeydelsen er nu på 9.256 kg mælk 
med 3,85 % fedt og 3,57 % protein. Cel
letallet har ligget på ca. 160.000 celler det 
meste af året. Ydelsen skal naturligvis op, 
og det kommer helt af sig selv - nu hvor 
byggeårene er færdige - og fokus er på 
daglig drift.
Desværre er der kommet nogle benpro
blemer, i form af digital dermatitis. Der 
er blevet indkøbt en klovbeskærings
boks, og køer kommer i behandling lige så 
snart de viser tegn på sygdommen, dog 
er det svært at styre smittespredning. Et 
nyt godt alternativ til blåsten er at ønske. 
Pt. får køerne klovbad to gange om ugen, 
men det kniber med at finde det rigtige 
middel.
Vi har lige været til møde om "heattime" 
som er et system til at få hjælp til brunst- 
kontrol. Der er mange penge at hente ved 
god reproduktion, så vi overvejer kraftigt 
at investere i et sådant system.

Ny ungdyrstald
Det er godt et år siden at den nye ungdyr
stald blev taget i brug, og det har virke
lig gjort arbejdet med dyrene nemmere. 
Det har givet et helt andet overblik over 
trivsel, brunst, huld m.m. Desuden ender 
som ventet store arbejdslettelser. I star
ten var der en del kvier, der lå på spalter
ne, men dette er ikke længere et problem. 
Det er en fornøjelse at komme igennem

stalden og se, at der er ro og at dyrene er 
rene og pæne.

Kælvningsafsnit
Også kælvningsafsnittet lever til fulde 
op til forventningerne. Goldkøer og kvier 
kommer i den store kælvningsboks (med 
såvel dybstrøelse som fast gulv) ca. 3 
uger før forventet kælvning. Det giver en 
hel anden ro omkring dyrene. Den gamle 
kælvningsboks bliver nu brugt som af
lastning og sygeboks, Det giver et godt 
overblik over de dyr, der kræver større 
omsorg, da boksen er placeret et centralt 
sted i kostalden. Det skal være let at få en 
ko ind i aflastningsboksen, og det er abso
lut noget som "redder" ellers truede køer 
(taberkøer - hedder det vist nok nu).
Arbejdet med eleverne i staldpraktikken 
er også blevet betydeligt nemmere. Den 
nye stald giver et godt indblik i de forskel
lige aldersgrupper, og arbejdet med dy
rene går meget nemmere, når rammerne 
er i orden.

Fodring
Fodringsmæssigt har vi stadig græs- og 
majsensilage som hovedfodermidler. I 
kommende år skal vi afprøve majskolbe- 
mix. Det bliver spændende at følge, da 
det er en let afgrøde at håndtere. Vi har 
for første gang måttet købe lidt majs ind 
i år. På trods af at en stor høst var på vej 
manglede vi lidt "overgangsfoder". Vi hå
ber at kvaliteten i år er lidt bedre end sid
ste år, hvor vi fik lidt problemer med at 
"holde" stakken - så der er blevet kasseret 
en del. Så det var med stor glæde at der 
kunne tages hul på dette års høst af majs

3 S



Der er ro pa i den nye ungdyrstald

og græs. Græsensilage ligger med 1,14 - 
1,39 kg tørstof pr. FE, og lige nu venter vi 
på analysen afårets majsensilage.

Bluetounge-vaccination.
Så kom året hvor de små mitter, som nor
malt kun findes i middelhavsområdet kom 
til Nordtyskland og Danmark. Det betød, 
at vi har skullet vaccinere alle dyr over 
1 måned i løbet af sommeren. Det er en 
naturlig reaktion i Danmark at bekæm
pe sygdomme med forebyggelse. Det er 
jo ikke fordi, at vi var særlig glade for at 
skulle have alle kvier indfanget midt på 
sommeren. Men det gik faktisk hurtigt 
med de to vaccinationsrunder. Nu håber vi 
bare at alle besætninger er med, således 
at vi kan holde Danmark fri for sygdom
men.

Robotter
I år er det så 10 år siden GL valgte at ud
skifte den gamle bindestald med 2 robot
ter i ny kostald. Selvom mange var skep
tiske omkring sådan en fornyelse, har det 
vist sig at være en god investering. Når 
vi ser tilbage har der ikke været de helt 
store problemer med at lade robotterne 
"overtage" malkningen. Dette har givet en 
frihed i stalden til at få nogle mere "ven
lige" arbejdstider, samtidig med at det 
har givet mere tid til dyrene på en anden

måde. Når vi snakker med eleverne er der 
også en del, der nævner de mere fleksi
ble arbejdstider som en positiv ting. Det 
vil nok på længere sigt være nemmere at 
fastholde folk i kostalden, når denne flek
sibilitet er tilstede. Veluddannede danske 
landmænd er vel også for "dyre" at have 8 
timerom dagen i en malkestald.

Køer på græs.
Debatten om køer på græs og god dyre
velfærd er et aktuelt samtaleemne, både 
blandt elever og lærere. Vi er nu godt 
tilfredse med, at vi ikke skal have vores 
køer på græs. Udsigten til at skulle have 
køerne ud på den stive lerjord i dette ef
terår kunne godt havde givet en del eks
tra benproblemer, og der er bred enighed 
om at dyrevelfælden i kostalden er til
fredsstillende. Ledelsen på GL er spændt 
på hvad udfaldet af debatten bliver, men 
vi synes ikke at kvæg på græs giver "gla
dere køer" så mon ikke at køerne bliver 
i stalden medmindre lovgivningen kræver 
andet.

Arbejdet i kostalden gennemføres stadig 
med Leon Paul som chef. I l’/z år har Hen
rik Bonde været i praktik. Tak til begge for 
en god indsats. Henrik skal nu videre i ud
dannelsesforløbet.

Annika Dam Engebjerg
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Mange var skeptiske, ► 
da skolen installerede 

robotter for 10 år siden.

Åbent Hus i den nye ungdyrstald

Den nye ungdyrstald har 
medført arbejdsbesparelser



Svineproduktionen på
Gråsten Landbrugsskole
Året i svinestalden har været præget af 
mange udfordringer, både på det drifts
mæssige og det samfundsmæssige plan.

Årets første udfordring var at finde en ny 
aftager af 30kgs grise, idet vores aftager 
gennem mange år opsagde kontrakten på 
grund af salg af ejendom. Vi fik i april en 
kontrakt med Preben Christian Dahl i Ve
ster Sottrup om at aftage grise hver 14. 
dag, hvilket fungerer rigtig godt. Branden 
på slagteriet i Blans gav også på Gråsten 
Landbrugsskole udfordringer med at kom
me af med vores slagtesvin. I en periode 
var den gennemsnitlige slagtevægt oppe 
på 98 kg.

Sundheden i besætningen
Med god planlægning og vaccination af 
poltene i en periode, har vi endelig fået 
bugt med PRRS.vac. Det gør den daglige 
drift noget lettere. Et hold indkøbte polte 
gav os dog et øjeblik meget dårlige nerver, 
da polteleverandøren kort før levering fald 
for PRRS.dk. Heldigvis var poltene i stal
dens karantæneafdeling. Da vi fik besked 
om de uheldige omstændigheder blev 
hele karantæneafdelingen tømt så hurtigt 
som muligt for at minimere risikoen for 
overførsel af smitte til besætningen. I øje
blikket ser det ud til at vi er gået fri.

Personalet
En tilbagevendende udfordring i årets løb 
har været personalesituationen, da der 
har været stor udskiftning af elever/an- 
satte. Desuden har undertegnede selv 
haft fædreorlov i ca. 4 mdr. midt i året.

Den daglige drift har været varetaget af et 
skiftende hold ansatte, elever og vikarer, 
og kontinuiteten har derfor været en til
bagevendende udfordring i dagligdagen.

Vi håber dog at være noget bedre stillet 
det næste stykke tid da vi pr. 15/10 har 
ansat Andreas som medhjælper i svine
stalden, og da jeg ikke selv regner med 
at skulle på barsel igen lige foreløbigt. An
dreas er uddannet slagter og kommer fra 
en ansættelse ved slagteriet i Blans. Han 
har dog også lidt erfaring med at holde 
grise i live fra tidligere.

Trods mange udfordringer er vi fortrøst
ningsfulde og håber at en mere stabil per
sonalesituation kan give mere ro i besæt
ningen og give overskud til at fokusere på 
mere driftsspecifikke udfordringer, hvor 
indsatsområderne specielt vil være at 
bedre produktiviteten i farestalden og at 
få sodødeligheden ned.

Thomas Lassen Jensen
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i En af arets udfordringer har været 
at finde en ny aftager af 30 kg-grise.



Ny uddannelse

Grundforløb
Den 1. august 2008 startede den nye land
mandsuddannelse på Gråsten Landbrugs
skole. Et særkende for den nye uddan
nelse er, at den starter med et 20-ugers 
grundforløb. For at en elev kan påbegyn
de Landbrugsuddannelsen, der også kal
des uddannelsen til faglært landmand, 
skal eleven have gennemført og bestået 
grundforløbet i den erhvervsfaglige fæl
lesindgang dyr, planter og natur.
Grundforløbet har til formål at give le
verne de nødvendige faglige, sociale og 
personlige kompetencer for at kunne gen
nemføre et hovedforløb til faglært land
mand.
For at sikre dette er begrebet grundfor
løbspakker blevet indført. Inden en elev 
starter på grundforløbet, skal eleven 
kompetenceafklares således, at eleven 
kan tilbydes den for ham/hende mest 
hensigtsmæssige måde at gennemføre

grundforløbet på. Det sker ved at eleven 
indplaceres på en af de tre grundforløbs
pakker der tilbydes på Gråsten Land
brugsskole

1. Det ordinære grundforløb som varer 
20 uger. De fleste vil komme igen
nem det ordinære grundforløb

2. Grundforløbspakkel: Det er for den 
elev som har særlige forudgående 
kompetencer indenfor landbrugsfa
get. Forløbet varer 15 uger.

3. Grundforløbspakke 2: Det er for den 
elev som har brug for lidt ekstra 
støtte. Det kan være, at de har det 
lidt svært med dansk eller matema
tik - det kan også være der er an
dre områder, som kræver lidt ekstra 
støtte. Dette forløb varer 20 uger, 
men med mulighed for forlængelse.



Undervisningen på grundforløbet er byg
get op omkring et tæt samspil mellem 
teori og praktik. Eleven vil møde land
brugsfaget i alle dets afskygninger. Under
visningen veksler mellem teori, praktik, 
case- og projektarbejde. Grundforløbet 
afsluttes med en projekteksamen som

skal bestås for at man kan fortsætte på 
1.hovedforløb.
Grundforløbet starter to gange om året i 
henholdsvis august og januar.

Birgitte Haase

Kvægbesøg hos Hannah Bahnsen, Uge



Ny uddannelse

Hovedforløb
Efter Grundforløb og praktikperiode følger 
to skoleophold, som er adskilt af endnu en 
praktikperiode. De to skoleperioder beteg
nes 1. og 2. hovedforløb, og i begge forløb 
er fagene inddelt i Grundfag, Områdefag 
og Specialefag. Grundfag og Områdefag 
er fælles for alle elever på pågældende 
forløb. Specialefag er fag, hvor man enten 
skal vælge et speciale, f. eks. Svin eller 
Kvæg, eller et valgfrit fag, f. eks. Teknik 
eller Idræt og sundhed.

Når man har været igennem 1. hovedfor
løb er man Landbrugsassistent. Og efter 
2. hovedforløb kan man kalde sig Faglært 
landmand.

1. hovedforløb 
(Landbrugsassistent)
Dette skoleophold starter i februar (første 
gang i 2010) og er på 16 uger. Undervis
ningen vil hovedsageligt være teoretisk, 
men der vil selvfølgelig inddrages eksem
pler fra praktisk landbrug, herunder sko
lens landbrug. Der vil også i visse fag ind
gå praktiske øvelser.

Blandt de obligatoriske fagområder på 1. 
hovedforløb er Husdyr, Plantedyrkning, 
Økonomi og Naturfag. Man skal også tage 
sprøjtecertifikatets delprøve 1 og 4. Her
udover skal man selv vælge sig ind på en 
række specialefag f. eks. Svin, Kvæg, An
dre produktionsdyr, Planteproduktion og 
Teknik. Man kan også vælge at tage sprøj
tecertifikatets delprøve 2 og 3 samt Idræt 
og sundhed.

Der afsluttes med en prøve, som består af 
en praktisk opgave og en mundtlig eksa
mination.

2. hovedforløb 
(Faglært landmand)
Dette skoleophold starter i september 
(første gang i 2009) og er på 20 uger. Det 
er på 2. hovedforløb at uddannelsen til 
Faglært landmand færdiggøres. Under
visningen vil veksle mellem teori, enkelt
mands- og gruppeopgaver samt projek
ter. Ekskursioner, studietur og praktiske 
eksempler fra landbrugsbedrifter vil også 
være en del af undervisningen.

Blandt de obligatoriske fagområder er 
Samfundsfag, Innovation, Bæredygtig
hed og Økonomi. Herudover skal man 
vælge enten Kvæg, Svin eller Planter, 
idet en meget stor del af undervisningen 
foregår som specialdeling indenfor disse 
områder. Endelig skal der herudover væl
ges et valgfrit specialefag, hvor man kan 
gå i dybden med nogle emner. Her kan 
der vælges mellem Økologisk landbrug, 
Kvæg, Svin, Vildt- og naturpleje samt Fi
nansiering og investering.

Der afsluttes med en prøve, som består 
af et praktisk projekt og en mundtlig ek
samination.

Alt i alt har uddannelsen til Faglært land
mand - fra start af Grundforløb til afslut
ning af 2. Hovedforløb - en varighed af 3 
år og 8 måneder. Heri er praktikperioder 
medregnet.

Bent Nielsen
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Efter 2. hovedforløb er man Faglært landmand



Ny uddannelse

Landbrugets 
lederuddannelse
I et tæt samarbejde mellem landbrugs
skolerne, landboorganisationerne og 
landboungdom er der nu udarbejdet en 
ny struktur for landbrugsuddannelsens 
overbygningsdel. Det sker i forlængelse af 
omlægninger på uddannelsen til faglært 
landmand. Overbygningen består frem
over af tre 20 ugers skoleforløb, der kan 
gennemføres i direkte forlængelse eller 
afbrudt af virksomhedspraktik.

Produktionsleder
Uddannelsen erstatter den tidligere drifts
lederuddannelse. Den faglærte landmand 
kan fortsætte direkte på overbygningsud
dannelsens første trin. I dag går mange 
faglærte landmænd ud for at blive første
mand i en produktionsgren, oftest med 
titel af fodermester. Den faglærte land
mand har haft en hel del praktik - mini
mum 2 1/z år - og er således dygtig til det 
produktionsmæssige. Men det at være fo
dermester er ikke bare et spørgsmål om 
at smide foder foran dyrene i den rigtige 
mængde, malke køerne eller kontrollere 
drægtighed og sundhed. Fodermesteren 
står ofte med hele ansvaret for produk
tionen i kostalden, i svinestalden eller i 
markbruget. Derfor titlen Produktionsle
der.

Den nye bekendtgørelse lægger op til, at 
der på forløbet undervises i produktions
styring (50 %), personaleledelse (30 %) 
og økonomi (20 %). Dette enen væsentlig 
ændring, idet der tidligere på dette trin af 
uddannelsen var stort fokus på de økono
miske fag (regnskab, finansiering, inve
stering og etablering af ejendom).

Produktionslederen uddannes altså til at 
styre produktionen og lede medarbejdere, 
men ikke til at drive en samlet ejendom.

De første produktionsledere starter 1. Fe
bruar 2009 og er færdige i slutningen af 
juni.

Virksomhedsleder
Titlen er den samme som det tidligere Mo
dul 4, men indholdet ændres markant. 
Virksomhedsleder bliver uddannelsen 
til ejer eller direktør på fremtidens land
brugsvirksomhed.

På dette 20 ugers forløb er der fokus på 
etablering af virksomhed og ledelse af 
en større bedrift. Hovedvægten vil ligge 
på økonomifagene finansiering, virksom
hedsøkonomi, budget og investerings
planlægning. Virksomhedsorganisation 
og -ledelse er de øvrige fagområder.
For den der vil etablere egen virksomhed 
eller indgå i en eller anden form for fæl
lesskab, er dette kursus en absolut for
udsætning. Men man må også forvente, 
at der skal uddannes et betydeligt antal 
unge, der skal ansættes som afdelingsle
dere efterhånden som bedrifter omfatter 
flere produktionssteder herhjemme og i 
udlandet.

De første virksomhedsledere starter 1. 
september og får beviset i slutningen af 
januar 2010.

Agrarøkonom
Ved at bygge yderligere 20 ugers skole
gang ovenpå Virksomhedslederen bliver
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Erik Lauritzen

På Gråsten Landbrugsskole kan man blive både 
produktionsleder, virksomhedsleder og agrarøkonom.

man agrarøkonom. Det er allerede idag 
en velanskreven uddannelse, der giver 
adgang til job både i primærlandbruget, 
men også som sælger, rådgiver, sagsbe
handler eller konsulent i forskellige bran
cher.

På denne sidste del af landbrugets leder
uddannelse er fokus rettet på strategi og 
udvikling, indkøb og afsætning, markeds
føring, national og international økonomi, 
kapitalforvaltning og personlig lederud
vikling.

Som noget nyt vil denne uddannelse kun
ne gennemføres på Gråsten Landbrugs
skole. Vi forventer at køre første hold 
agrarøkonomer i foråret 2010.

Michelle og Leoni



Gråsten Landbrugsskole 
— nu med naturskole!

Som noget helt nyt er der på Gråsten 
Landbrugsskole i indeværende år blevet 
etableret naturskole. Den nye naturskole 
har fået navnet "Fiskbæk Naturskole", ef
ter det lille vandløb, deri dag snor sig mel
lem landbrugsskolens bygninger, og efter 
gården af samme navn, der i sin tid ud
gjorde landbrugsskolens grundstamme.

Naturskolen er blevet til i et samarbejde 
mellem Gråsten Landbrugsskole, Skov- 
og Naturstyrelsen i Sønderjylland og Søn
derborg Kommune. Med etableringen af 
Fiskbæk Naturskole, får fastlandsdelen 
af Sønderborg Kommune et længe savnet 
og ventet naturskoletilbud. De to øvrige 
eksisterende naturskoler i kommunen er 
nemlig begge beliggende på Als, hvor de 
dækker henholdsvis den nordlige og den 
sydlige del af øen.

Med afsæt i naturen og de hertil knyttede 
jordbrugserhverv, vil naturskolen stå for 
udvikling og gennemførelse af erfarings- 
og oplevelsesbaserede formidlings- og 
læringsforløb. Herunder oplyse om natur, 
fødevareproduktion, husdyrhold o.a. i for
bindelse med et moderne konventionelt 
drevet landbrug.

De første forløb og aktiviteter blev gen
nemført allerede i starten af september. 
Siden da har naturskolen haft glæde og 
fornøjelse af mere end 300 glade gæster 
fordelt på omkring 20 besøg.

Her i sin spæde start tilbyder naturskolen 
en lille vifte af dagsforløb, der spænder 
lige fra landbrugsrelaterede til rent na
turrelaterede forløb. De små forløb er til
tænkt naturskolens primære målgruppe, 
der allerede har vist stor interesse for til- 
buddet, og i det hele taget har taget godt

imod "deres" nye naturskole, nemlig børn 
og unge i de kommunale skoler. Mulighe
derne for aktiviteter hører imidlertid ikke 
op med de faste forløb, tværtimod er de 
nærmest ubegrænsede og ideerne er al
lerede mange. Derfor får naturskolen for
håbentlig også lejlighed til at give mange 
andre brugere spændende og lærerige 
oplevelser.

I skrivende stund bruges landbrugssko
lens laboratorium med hertil hørende 
klasselokale som naturskolelokaler, men 
i fremtiden vil naturskolen få "adresse" i 
den gamle kostald. Stalden er nemlig un
der ombygning og de nye flotte og rum
melige lokaler, forventes allerede at kun
ne indvies i det kommende forår.

Naturskolen vil altså efter "flytningen" til 
de nye lokaler stadig dele adresse med 
landbrugsskolen. Derfor bliver Fiskbæk 
Naturskole heller ikke nogen almindelig 
naturskole. Dem findes der i øvrigt ingen 
af, for de er alle enestående på hver deres 
måde, og det bliver Fiskbæk Naturskole i 
høj grad også. Her vil folk og fæ på land
brugsskolen sammen med markerne og 
den øvrige natur i området nemlig uvæ
gerligt medvirke til at give naturskolen sin 
helt særegne karakter og samtidig skabe 
enestående mulighederne for at udvikle 
og gennemføre spændende, sjove og læ
rerige aktiviteter.

Per Holt
Naturskoleleder

Fiskbæk Naturskole
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Elevforeningen 2008
Intet nyt er godt nyt, siger et gammelt 
ordsprog. Men når vi nu har et blad, som 
de fleste tror, er kinesisk, for de starter 
bagfra med at læse nyt fra gamle elever. 
Derfor er det vigtigt, at du skriver hvad 
du har oplevet siden du har afsluttet på 
Gråsten landbrugsskole. Skriv om du har 
fået en ny kæreste, børn - eller om du har 
siddet fast med den store John Deere for 
7. gang i år. Vi er glade for alle livstegn fra 
gamle elever. Og hvis du ikke kan huske 
hvem der er redaktør for din årgang, er du 
velkommen til at skrive direkte til Bent, 
vores sekretær. Så skal vi nok sørge forat 
dit indlæg kommer med.

Årets elevmøde og generalforsamling gik 
sin vante gang. Der var et flot stort frem
møde af jubilarer. Elevmødet blev afvik
let med foredrag af Hans Henrik Stien, der 
fortalte om det amerikanske syn på føde
vareproduktion. På generalforsamlingen 
blev Johannes Demant og Palle Schmidt 
genvalgt til bestyrelsen og Bent Nielsen 
blev genvalgt som sekretær. Det er ikke 
første gang Johannes er blevet genvalgt 
- og han kunne efterhånden godt tænke 
sig at blive afløst. Så hvis du er interesse
ret må du endelig give os besked.

Esben Lauridsen, formand



Regnskab 2007/2008
Resultatopgørelse Beholdninger 1. maj 2007

Sydbank Halvårskonto 26.316,54

Indtægter: Sydbank checkkonto 51.098,68

Indbetalt kontingent 

5-års kontingenter 

Renter af indestående

90.225,00 Sydbank m. opsigelse 260.000,00

46.200,00 Investeringskonto 12.052,37

10.891,50 Beholdninger i alt 349.467,59

Tilskud fra GL 10.000,00

Indtægter i alt 157.316,50

Beholdninger 30. april 2008

Sydbank Halvårskonto 27.864,33

Udgifter: Sydbank checkkonto 487,97

Trykning af elevskrifter

Porto

88.865,91 Sydbank m. opsigelse 260.000,00

35.178,50 Investeringskonto 12.229,66

Gebyrer

PBS

575,25 Beholdninger i alt 300.581,96

8.039,77

Elevmøde 12.142,70 Beholdningsforklaring

Honorar 10.000,00 Beholdninger pr. 1. maj 2007 349.467,59

Kontorhold 5.200,00 Årets resultat -2.685,63

Udgifter i alt 160.002,13 Overført 5 års kontingenter -46.200,00

Beholdninger pr. 30. april 2008 300.581,96

Årets resultat -2.685,63

Hans Hansens Mindelegat

Sydinvest Dannebrog 378 stk.

5 års kontingenter

Beholdning d. 1. maj 2007 

Overført

Kursværdi d. 1. maj 2007 37.871,00

139.753,97 Kursværdi d. 30. april 2008 37.301,04

46.200,00

Beholdning d. 30. april 2008 93.553,97 Beholdning d. 1. maj 2007 5.023,52

Boggaver 669,9

Renter 29,98

Aktieudbytte 1.417,50

Beholdning d. 30. april 2008 5.801,10

Regnskabet er godkendt og beholdningerne pr. 30. april 2008 fundet tilstede.
Gråsten d. 26. maj 2008.

Filt Jensen Thorkil Brusch
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Elevliste 2008
Grundforløb august

Christian Bang
Michelle Clausen Bay
Ivan Bjerg-Brink
Patrick Brokholm Blaudzun
Mads Munk Callesen
Emil Sibelius Christensen
Thejs Christiansen
Kenneth Rasmussen Clausen 
Martin Nørholm Clausen

Ørsbjerg Skovvej 4
Druevang 3, Oksbøl 
Rugtoften 47, Skodborg 
Kiskelundmarkvej 6 
Buskmosevej 29, Rinkenæs
Skyttevej 17
Tronkærvej 61
Hellehøj 11
Søndre Landevej 158

5560 Aarup
6430 Nordborg
6630 Rødding
6340 Kruså
6300 Gråsten
6510 Gram
8530 Hjortshøj
6100 Haderslev
6400 Sønderborg

Kristian og Anne Katrine fra Modul IB



Steffan Clausen Tøndervej 26 B 6340 Kruså
Mike Gerritsen Lovtrup Vestermark 16 6360 Tinglev
Isabella Thestrup Gøth Eggebæk Kærvej 5, Eggebæk Mark 6360 Tinglev
Mathias Aske Hansen Tornholm 3, Ragebøl 6400 Sønderborg
Jacoba Johanna Hijlkema Duborgvej 10 6360 Tinglev
Stefan Klinge Iwang Smøl 24 6310 Broager
Per Lydik Jacobsen Ribevej 75, Gabøl 6500 Vojens
Carina Skøtt Jessen Skovrupvej 12, Frørup 6070 Christiansfeld
Jacob Karlsen Langtoften 15 6100 Haderslev
Kasper Klimek Skovbyvej 11 6100 Haderslev
Albert Jan Niesko Kolk Vollerup Byvej 40 6392 Bolderslev
Lena Petersen Krog Havnbjergvej 21, Oksbøl 6430 Nordborg
Steffen Petersen Krog Havnbjergvej 21, Oksbøl 6430 Nordborg
Dennis Christian Leonhardt Krusåvej 15, Alslevkro 6240 Løgumkloster
Chalotte Madsen Slotsbakken 33 st. 6300 Gråsten
Claus Tranekjer Mathiesen Sejerslevvej 57, S Sejerslev 6280 Højer
Buster Weber Mortensen Gretbjergvej 7, Stevelt 6100 Haderslev
Bjørn Sloth Paulsen Steveltvej 32 6100 Haderslev
Michael Kristian Pedersen Kærmarksvej 27, Birkelev 6780 Skærbæk
Patrick Zimmermann Pedersen Lemmosevej 10, Tohede 6240 Løgumkloster
Jannick Ratzer Petersen Flensborgvej 125 6360 Tinglev
Mette Bang Rudebeck Kelstrupvej 50 6100 Haderslev
Thomas Cordsen Schmidt Banegårdsgade 5,1 6400 Sønderborg
Kasper Schrøder Runevænget 66, Guderup 6430 Nordborg
Sabrina Petersen Skovmand GI. Landevej 7, V. Sottrup 6400 Sønderborg
Hans Kristian Bertheisen Strunck Nr. Alle 70 6870, Ølgod 6870 Ølgod
Kenneth Vinther Sørensen Bøgevej 12, Adsbøl 6300 Gråsten
Søren Weber Skræddergade 3 6310 Broager
Nikolaj Bruun Wilhelmsen Heiselvej 4, Arndrup 6240 Løgumkloster
Jesper Andersen Wind Østermarksvej 14 6280 Højer
Karsten Wind Eggebækvej 28 6360 Tinglev

Modul 1A marts-april
Brian Andersen
Kristian Bruun Andersen
Lars Eichner
Jens Fyhn
Florian Gober
Peter Frost Hansen
Jonas Skov Jacobsen 
Kasper Grotkorp Jensen 
Dennis Flebbe Mikkelsen 
Ricki Erland Nielsen
Lena Roager
Bo Hagen Schmidt 
Thomas Schott
Rene Vegger Thomsen 
Anne Katrine Weber

Ribevej 83, Gabøl
Bredgade 121
Gallehøjvej 4, Ballum 
Hvidkærgårdsvej 3, Bastrup 
Flensborgvej 58, St. Jyndevad 
Ulkebøldam 11, Ulkebøl 
Frøslevvej 5
Vestergade 37
Damms Teglgård 32,2 tv 
Bjerrevej 310, Bjerre 
Nørrehedevej 3
Asserballe St 12
Overballe 27
Almsted 13
Skræddergade 3, Skodsbøl

6500 Vojens
9830 Tårs
6261 Bredebro
6580 Vamdrup
6360 Tinglev
6400 Sønderborg
4660 Store Heddinge
6440 Augustenborg
6200 Aabenraa
8783 Hornsyld
6780 Skærbæk
6440 Augustenborg
6310 Broager
6440 Augustenborg
6310 Broager
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Modul IB

Kristian Bruun Andersen 
Martin Asmussen 
Stephanie Sinkbæk Biel 
Per Stenberg Brodersen
Line Büttner
Claus Callesen
Daniel Callesen
Ken Christensen
Stefan Beck Christensen
Allan Christiansen
Charlotte Nørgaard Clausen 
Steffan Buxbom Clausen 
Mika Jose Conceicao 
Laila Czyzewska 
Lars Eichner 
Mads Eskildsen
Jens Fyhn
Anders Frost Hansen 
Rasmus Ley Hansen
Anders Bonde Hell
Moiken Hinrichs
Christoph Hommelhoff
Tina Hymøller 
Jesper Jansen 
Eike Johannes Jensen

Bredgade 121
Øsby Næsvej 151
Mojbølvej 9, Øster Lindet 
Vibøgevej 7, Vibøge
Lillehave 10, Fynshav 
Visgårdvej 5, Bjerndrup 
GI.Skolevej 3, Todsbøl 
Sønderhedevej 5, Østerby 
Trenevej 7, Dybbøl
Bjerndrupvej 42, Almstrup Mark 
Højløkke 76
Fredsskovvej 5 
Krogagervej 12 
Nørager 2 B,2 mf 
Gallehøjvej 4, Ballum 
Lillegade 7, Kliplev 
Hvidkærgårdsvej 3, Bastrup 
Ulkebøldam 11, Ulkebøl 
Mommarkvej 286, Tandslet 
Søderupvej 20, Søderup 
Wallsbüllweg 4
Haderslevvej 29, Maugstrup 
Lærkevej 44,2 tv, Langesø 
Kirkevænget 28
Bajstrup Bygade 74 
Vestergade 37
Åbenråvej 160, Uge

9830 Tårs
6100 Haderslev
6630 Rødding
6470 Sydals
6440 Augustenborg
6200 Aabenraa
6360 Tinglev
6280 Højer
6400 Sønderborg
6360 Tinglev
6310 Broager
6440 Augustenborg
6070 Christiansfeld
6400 Sønderborg
6261 Bredebro
6200 Aabenraa
6580 Vamdrup
6400 Sønderborg
6470 Sydals
6230 Rødekro 
D-24983 Handewitt
6500 Vojens
6430 Nordborg
6430 Nordborg
6360 Tinglev
6440 Augustenborg
6360 Tinglev

EfflŒgEiB



Malene Thoisen Laasholdt 
Janni Martinsen
Morten Mathiesen 
Susanne Brandt Meier 
Nadine Meyhoff-Nissen 
Bjarne Lund Nicolaisen 
Andreas Witte Nielsen 
Timo Thygesen Nielsen 
Dennis Nissen
Louise Nissen 
Ghita Pedersen 
Kenny Petersen 
Martin Petersen 
Rune Meilandt Petersen 
Søren Axel Petersen 
Tommy Lykou Petersen 
Lena Ehmsen Roager 
Bo Hagen Schmidt 
Morten Schmidt
Thomas Schøtt
Lea Philipsen Varming Skriver 
Rasmus Christensen Storck 
Chris Bøgelund Sørensen 
Michael Hvenegaard Sørensen 
Dennis Bertheisen Thomsen 
Rene Vegger Thomsen
Anne Katrine Weber 
Rudiger Wolf
Martin Søndergaard Wollesen 
Patrick Nørgård Zielinski

Rugbjergvej 3 Arrild
Kagebøl 36
Syvagervej 7, Revsø
Midtløkke 2, V. Sottrup 
Varnæsvej 763, Bovrup 
Jørgensgaardvej 49, Østermark 
Nøddehegnet19
Stadevej 16
Branderupvej 13, Bjerndrup
Vænget 11
Ellingvej 22, Elling
Nørrehedevej 6, Østerby
Bøgevænget 8
Lindetvej 2, Arnum
Mellemgade 8
Ginegaardsvej 1, Kisbæk 
Nørrehedevej 3, Gånsager
Asserballe St 12
GI. Bane 10, 0. Løgum Mark 
Overballe 27, Skeide 
Skeldevej 8, Gammelgab 
Emmerlevvej 10
Overballe 8, Skeide
Vandværksvej 5,st th, Rise 
Mommarkvej 360, Tandslet 
Almsted 13
Skræddergade 3, Skodsbøl
Friesentreu 1
Centrumsgaden 159, Bov 
Høgelundvej 24, Vedsted

6520 Toftlund
6780 Skærbæk
6560 Sommersted
6400 Sønderborg
6200 Aabenraa
6240 Løgumkloster
6440 Augustenborg
6360 Tinglev
6240 Løgumkloster
6520 Toftlund
8751 Gedved
6280 Højer
6541 Bevtoft
6510 Gram
6280 Højer
6240 Løgumkloster
6780 Skærbæk
6440 Augustenborg
6230 Rødekro
6310 Broager
6310 Broager
6280 Højer
6310 Broager
6230 Rødekro
6470 Sydals
6440 Augustenborg
6310 Broager 
D-24980 Schafflund
6330 Padborg
6500 Vojens



Modul lA-forårsholdet var på Naturmælk. I midten produktionschef Klaus Ehnstedt

Modul 2

Kasper Andersen 
Rolf Andersen
Jonas Bech 
Julie Bech 
Michelle Biel 
Mads Bonde 
Daniel Christensen 
Kim Falk Christensen 
Maja Anna Christiansen 
Nick Haugaard Damgaard 
Christian Feddersen 
Martin Frederiksen 
Pernille Gerstrøm 
Hans-Christian Gjerlevsen 
Asger Dahl Mørk Iversen 
Lars Jacewicz 
Allan Jacobsen 
Frederik Anders Jensen 
John Jensen

Tina Jensen 
John Kock 
Thomas Beck Lorenzen 
Ulrik Lund 
Johannes Thies Mamsen 
Martin Wachtberg Mathiesen 
Morten Lund Matthiesen 
Kevin von der Lippe 
Marianne Schjødt Mikkelsen 
Palle Gormsen Mortensen 
Cim Ewald Neumann

Vestervang 17 6261 Bredebro
Flensborglandevej 36, St Tøndemark 6270 Tønder
Herningvej 18, Vorgod 6920 Videbæk
Hovmosevej 1, Lydersholm 6270 Tønder
Nørballe 8,tv, Felsted 6200 Aabenraa
Vibøgevej 27, Vibøge 6470 Sydals
Ringtvedvej 12, Maugstrup 6500 Vojens
Traneholmvej 1, Bovrup 6200 Aabenraa
Hjemstedvej 38 6780 Skærbæk
Øster Hessel 35, Løjt Kirkeby 6200 Aabenraa
Skovfennen 18, Rørkær 6270 Tønder
Lillemadevej 7, Stolbroløkke 6430 Nordborg
Håstrupgårdsvej 11, Hastrup 7000 Fredericia
Klinkbjerg 11,st 6200 Aabenraa
Simmersted Byvej 19, Simmersted 6500 Vojens
Hovmosevej 1, Lydersholm 6270 Tønder
Kadnergade 4, Kassø 6230 Rødekro
Tovskovvej 35, Mølby 6560 Sommersted
Barderuper str. 1 D-24963

Tarp, Sydslesvig
Tovskovvej 35, Mølby 6560 Sommersted
Hejis Landevej 32 6094 Hejis
Burkal Kirkevej 43 6372 Bylderup-Bov
Maihaven 27 6430 Nordborg
Toghale 1, Møgeltønder 6270 Tønder
Julianehåbvej 62 St. Jyndevad 6360 Tinglev
Vestergade 14, Frøslev 6330 Padborg
Mariegårdsvej 2,3 th. 6100 Haderslev
Dr. Dorotheas Vej 13 6000 Kolding
Hellevadvej 88, Lønholm 6230 Rødekro
GI Skovbølvej 22 B, Skovbøl 6200 Aabenraa
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Valgfag i dans

Carsten Nielsen
Anette Pedersen
Morten Pustelnik 
Marie-Louise Rasmussen 
Bastian Volquards Ravn 
Jakob Als Schallert
Jacob Matthiesen Sørensen 
Leoni te Koppele 
Christian Thomsen

Kvindlundvej 8, Kvindlund 
Tingvej 2 A,l, Visby 
Praestegårdsalleen 7, Øsby 
Fjordvej 14 B, Bækken 
Hellehøj 15, Øsby 
Øbeningvej 24, Øbening 
Lindevej 30, Bedsted 
Nr Ønlevvej 16, Nr. Ønlev 
Skast 75

6240 Løgumkloster
6261 Bredebro
6100 Haderslev
6300 Gråsten
6100 Haderslev
6230 Rødekro
6240 Løgumkloster
6230 Rødekro
6261 Bredebro

Modul 4
Jan David
Torben Haugaard Iwers
Thomas Hønholt Jacobsen
Helle Dyrhave Jensen
Brian Laustrup
Mads Bo Lindgaard Marcussen
Jesper Olsen
Jan Petersen
Kristine Heilskov Sørensen
Lars Dyg Thomsen
Simon Magnus Conradsen Bork

GI. Bajstrupvej 13 
Hovedgaden 7, Hellevad 
Helgolandsgade 23, 2.th.
Hovedgaden Øst, 74,1, Over Jerstal 6500 Vojens
Vojumvej 45, Stepping 
Kanalvej 10, Hundslev 
Store Selskærvej 4 
Kassøvej 60 
Svanemosevej 2 
Kongensgade 68 
Favrvrå Bygade 9 st.

6360 Tinglev
6230 Rødekro
6400 Sønderborg

6070 Christiansfeld
6440 Augustenborg
6560 Sommersted
6230 Rødekro
6580 Vamdrup
6200 Aabenraa
6070 Christiansfeld







Årgang 1937-38

Årgang 1942-43



Årgang 1947-48

i Årgang 1957-58



Årgang 1967-68

Årgang 1977-78



Årgang 1982-83

Årgang 1998



Anton Mortensen fortæller A

Poul Solmer Frank var tovholder for -• 
50-ärs jubilarerne på elevmødet



25-ârs jubilar Hans Henrik Stein, 
professor ved University of Illinois, var årets taler på elevmødet

25-års jubilarer og Peder Damgaard



Nyt fra gamle elever
Årgang 1942-43

Redaktør: Torp Friis Møller
Adresse: Søparken 97, 6230 Rødekro

Ingen indberetning i år.

Det kan meddeles, at Torp Friis Møller er 
afgået ved døden i november 2008.

Årgang 1943-44
Redaktør: Ove Lunden
Adresse: Hørup Bygade 66, 6470 Sydals

Ingen indberetning i år.

Årgang 1945-46
Redaktør: Mogens Kamphøvener 
Østerbæksvej 98. 5000 Odense C 
E-mail: siff@c.dk

Vi må erkende, at det er tyndet ud blandt 
årgangsfællerne. Kristian Andersen, Re- 
wentlowsgade 93, Korinth, Fåborg, døde 
den 22.marts i år i en alder af 87 år. Kri
stian havde boet samme sted i 49 år. For
uden sin hustru efterlader han tre døtre.

Anders Nielsen, Lintrup døde sidste som
mer efter kort tids sygdom. Anders 
der efterlader sin kone Edith, og fem søn
ner og en datter, blev 83 år. Han var aktiv 
til det sidste.

Det var Peter A. Petersen, Mølmark, fort
sat. Som redaktør af "Broagerland" var 
han , da jeg talte med ham, i gang med at 
skrive en artikel om de gamle smede og 
smedjer. Vi talte om tidligere tiders for
skel på, hvordan de danske/tyske og søn
derjyske smede greb tingene forskelligt 
an, når de skulle lægge sko på en hest. De

danske smede holder selv hestens ben op, 
medens de sønderjyske og tyske - i hvert 
fald tidligere - skulle have en til at løfte de 
respektive ben efter tur. Det kunne være 
ganske drøjt at løfte en tung Belgierhests 
ben, medens smeden skoede. Peter flyt
tede den 22. oktober sidste år ind i sit re
noverede stuehus, der nu står som nyt 
efter den voldsomme brand. - Men jeg 
mangler fortsat at tømme 96 papkasser 
for indhold, beretter Peter der er sur over, 
at han ikke i modsætning til beboerne i 
nabobyerne kan få installeret bredbånd. 
Peter er i øvrigt hver tirsdag sammen med 
Carl Sloth, der fortsat svinger tennisket- 
cheren, dog er han pt. hæmmet af en 
hånd der slår knuder. Det hænder også at 
Peter træffer Filt.

Hvad mig selv angår, nyder jeg ret ofte 
rejselivets glæder. I år er det bl.a. blevet 
til en tur på Nilen med efterfølgende op
hold ved Rødehavet. Nogle måneder se
nere - i maj - gjaldt det et flodkrydstogt 
fra kosakkernes Kiev i Ukraine ad floden 
Dnjepr til Sortehavet med halvøen Krim 
og byerne Sevastopol og Odessa. Efter en 
tur op i Donau-deltaet videre til Rumæ
nien, Bulgarien og Istanbul. Næste rejse 
var med Ældresagen "Østersøen rundt" 
med ophold i Stokholm, Helsingfors og 
Tallin. Og endelig i hhv. september og ok
tober på busture til Sydtyskland. Som mit 
berømte bysbarn H. C. Andersen udtrykte 
det: "At rejse er at leve"

I er i øvrigt særdeles velkomne til at lade 
høre fra jer, enten telefonisk eller E-mail: 
siff@c.dk

Stor hilsen
MOGENS
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Årgang 1946/47

Redaktør: Jens A. Berg
Ringgade lb, 6240 Løgumkloster
E-mail: jensaberg@os.dk

Selv årgangene, der er indtil 4 år ældre 
end os, har hidtil endnu ladet høre fra sig 
med nyt fra gamle elever. Derfor må vi vel 
ikke klage, selv om antallet af os bidrags
ydere fra vores årgang er skrumpet ind til 
13. Imidlertid kan jeg trøste mig med, at 
jeg er nogle år ældre end redaktøren af 
den ædste årgang 1942/43. Ganske na
turligt skulle det derfor nok være mig, der 
først bukkede under. Jeg har dog i sinde, 
at holde ud så længe jeg kan og lade min 
skæbne bestemme afslutningen.
Svend Andersen, Kimervej 6, Frenderup, 
Stege, synes selv at han har det efter om
stændighederne godt, selv om han bliver 
80 i november. Det hjælper jo, at man har 
en kone, der er en ung og frisk pige på 
78. Selv fik han i fjor en ny hofte. Og han 
var meget glad for, at han fik operationen 
udført på privathospitalet i Ringsted. Der 
er lidt problemer med øjnene og blodpro
centen er for lav. Begge dele håber han, 
at kunne få bragt i orden. Som han siger 
det, så må man vel tage livet, som det 
kommer - og håbe det bedste. Vel en sund 
indstilling.
Det sidste stykke landbrugsjord er nu 
solgt fra. Så nu har de kun et godt stue
hus, velholdte landbrugsbygninger og en 
stor have. Haven er de glad for, men det 
er dog først og fremmest konen, der pas
ser den. Begge kører bil og er glade for 
dette uundværlige transportmiddel. Til 
slut en hilsen og alle gode ønsker til de til
bageværende gamle kammerater.
Marius Jensen, Rørsangervej 10,Rønnede. 
fyldte i september 80 år. Alderen trykker 
dog ikke. Som han selv giver udtryk for, 
så har han det godt. En cykeltur er god 
motion. Og dette benytter han sig en del 
af. Men selv om bilen ikke er det bedste 
motionsredskab, så er den nu god at have 
til rådighed, når det gælder lidt længere 
ture. Også konen bruger den til de ugent
lige indkøbsture til storcentret. Selv har

han udviklet sin interesse for compute
ren. Denne interesse bruger han 2 gange 
ugentlig i medborgerhuset, hvor han un
derviser ældre i brugen af den. Også øko
nomien har han tilsyneladende styr på. 
Der mangles ikke noget i det daglige, og 
sammen med konen nyder de hvert år, at 
tage på længere ferierejser i Europa. Som 
han siger det, så spiser de af deres mur
sten, ved siden af deres folkepension. Og 
dem kan de nok ikke få spist i deres le
vetid. Det er altså Kreditforeningen, der 
hjælper med at gøre dem spiselige. Tak 
for bidraget og tak for invitationen.
Niels P. Bladt, Bjørnøvej 3, Haderslev. 
Denne gang ville vi nu besøge ham, men 
advarede ham dog først. Vi ringede en 
formiddag. Selv om han var i gang med at 
arbejde i haven, så lovede han os at have 
kaffen klar til vores ankomst om eftermid
dagen. Og kaffen var klar og bordet dæk
ket, og det med både frisklavet æblekage 
med flødeskum og forskellige slags små
kager. Hyggen over en kop kaffe, det er 
jo en god baggrund, for at få snakken til 
at glide.
Og Niels havde altså nok at fortælle. Han 
bor stadig i huset fra 1867, som i de sidste 
50 år. Grunden er på 1994 m2. Sammen 
med huset giver det altså fritids-arbejde 
nok til en enlig mand. Men desuden ar
bejder han med meget andet. Han huser 
Starup sogns historiske arkiv med møde
lokale, og er den daglige leder af dette ar
kiv. Foruden det lokalhistoriske, arbejder 
han med oversættelse af Gotiske hånd
skrifter og indbinding af bøger. Hvad med 
hushjælp? - Man skal da ikke have hjælp 
til det, man selv kan gøre. Og hvad med 
den øjeblikkelige krise? Det berører jo 
ikke mig. Men det er vel en naturlig følge 
af folks overforbrug. Andet er der ikke, at 
sige til dette. Og hvordan er det så, at bli
ve gammel? Enhver alder har sin charme. 
Man er glad for det man kan, og så er det 
vigtigt, at have gode interesser. Se - det 
var et godt udtryk for positivt livssyn. Og 
vi siger tak for samtalen, og tak for din 
gæstfrihed.
Som mit bidrag fra hjemmefronten, så kan
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jeg da oplyse, at vi to "gamle" har det helt 
godt. Min kone, der inden årets udgang 
kun bliver 83, har ikke forandret sig me
get i de 55 år, vi har kendt hinanden. Det 
er altså set med mine øjne. I hvert fald 
er hun det, man kan kalde, "let til bens". 
Mine ben derimod er ikke mere så lette. 
Men de er jo også fire år ældre. De er nok 
blevet lidt tunge "af all den traven verden 
rundt". Derfor cykler jeg gerne i stedet for 
at gå, når jeg har noget at besørge i Lø
gumkloster by. Skal jeg længere væk, ta
ger jeg bilen. Og om sommeren sker det 
også, at den skal trække campingvognen. 
Så nyder vi vejret som det er, nyder natu
ren og besøger undervejs gerne familie, 
venner og bekendte. Det er nu rart med 
husly og sin egen seng.
Når vi kan være så glade for alt det vi har, 
og alt dette vi endnu kan, så er det vel 
også, fordi vi en gang har levet i andre ti
der og under andre forhold. Jeg er bestemt 
ikke misundelig på nutidens ungdom med 
deres nutids indstilling og nutids fordrin
ger. Hvordan glæde sig til livets mange 
lyse sider, når man aldrig har op-levet 
modgang og mørke? Lad mig slutte med 
nogle linier af Jeppe Aakjær: "Hvor kan i 
dog gruble og græde, så længe Guds him
mel er blå. Mit hjerte skælver af glæde, 
blot duggen dunker et strå". Hermed øn
skes alle en glædelig Jul og et godt nytår.

Jens A. Berg

Årgang 1947-48
Redaktør: Kristen Elkjær 
0. Haugvej 38, 5500 Middelfart

Ingen indberetning i år.

Årgang 1948-49
Redaktør: Bent Holsteen Jessen 
Adresse: Brunde Vest, 6230 Rødekro

Ingen indberetning i år.

Årgang 1950-51

Redaktør: Niels Justesen 
Urnehovedvej 118, 6392 Bolderslev

Ingen indberetning i år.

Årgang 1951-52
Redaktør: Karsten Dahl 
Guldbjergvang 4, Mejlby, 8981 Spentrup 
E-mail: guldbjergvang@gmail.dk

Jakob Kjær fortæller hvordan han nu har 
glæden ved samværet med Else, der var 
Poul Hornshøjs kone, og nyder den skov, 
have og miljø som Poul og Else skabte. De 
har heldigvis et godt helbred, og han fæl
der træer, så deres halmfyr kan give dem 
den varme de behøver (det giver som be
kendt varmen flere gange). Han er sta
dig sekretær for landbrugets 60 senior
klubber, hver med gns. 200 medlemmer. 
Derudover har han glæden ved at være 
involveret i bestyrelsen for nogle af eg
nens grundtvigske foreninger. Adressen 
er Guldagervej 4, 6670 Holsted.

Nicolai Mathiesen har ringet og beder mig 
hilse, han bruger mest sin tid på at pas
se hus og have. Men er derudover med i 
"Ældre-sagen" og nyder det årlige højsko
lekursus, hvad jeg godt kan forstå. Hel
bredsmæssigt kniber det lidt med ryggen, 
men han har det ellers godt og er ved godt 
mod.

Fra Helge Rasmussen; alt er ved det gam
le og dog lidt nyt. Vi solgte ejendommen i 
Marstrup 1/10 2006 og købte andelsbolig 
i Hoptrup. En omvæltning var det, mest 
for mig, men nu går det. Vi er nabo til Ni
colai Løbner, også årgang 51-52, så der 
bliver snakket om gamle dage, vi fylder jo 
begge 80 næste år. Jeg kan oplyse at Hol
ger Bonde døde pludselig i juli 2005, han 
gjorde et stort arbejde i Hoptrup Lokalhi
storie. Glædelig jul og godt nytår, Venlig 
hilsen, Helge Rasmussen, Hoptrup Ho
vedgade 26D, 6100 Haderslev.
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H. P. Kjær, Gram skriver:
Startede på Gråsten Landbrugsskole i 
1951. Inden den tid - 2 år i U.S.A. - Far
mer. I 1956 startede vi som forpagter af 
gård i Vester Lindet ved Gram, og blev så 
gårdejer af 90 ha i 1966. Vi havde 60-70 
køer, og det var mange dengang. Vi var 
glade for de medhjælpere vi havde, et par 
af dem i 25 år. Køerne havde vi til vi solg
te gården i 1985 til vores søn Hans Ejnar. 
Han havde noget bøvl med ryggen, og i 
dag er der ikke en malkeko i Øster Lindet. 
Men et par af vores gamle medhjælpere 
har godt 400 køer i dag. Vi havde 3 dej
lige børn som vi nyder i dag. Men vi gamle 
bønder tynder det ud i, også en af dem jeg 
var sammen med på Gråsten landbrugs
skole er lige død. Han hed Arne Buhrkal 
- ære være hans minde.

Heller ikke her er der sket de store ting. Vi 
glæder os over at være tæt på årets rytme 
med såtid og høst og hvad det indebærer. 
Men selv om vi ikke synes der sker de sto
re ting fra år til år, er det dog en voldsom 
forandring der er sket i landbruget siden 
vi var på Gråsten. Der bliver f. eks. færre 
naboer, ejendommene bliver sammenlagt 
omkring os, så man kan føle sig lidt klemt. 
Men effektive det er de jo. Hermed tak for 
svarene og de bedste hilsener.

Karsten Dahl

Årgang 1952-53
Redaktør: Peter Hansen 
Kasmosevej 10, 6400 Sønderborg

Ingen indberetning i år.

Årgang 1953-54
Redaktør: Brita G. Nielsen
Adresse: Primulavej 11B, 2720 Vanløse

Kære kammerater!
I år kom der mange svarkort tilbage fra 
jer, og det er jo en glæde for en redaktør. 
Sidste år sendte jeg ingen spørgekort ud,

og i de to år, der er gået, har vi desværre 
mistet flere af vore holdkammerater.
Det første brev jeg fik, var fra Hans 
Thomsen 's kone, Kirsten, som fortalte, at 
Hans var død i maj 2007. Han havde haft 
en hjerneblødning i 1997, men var kom
met godt over den. Jeg husker så tyde
ligt hans gå-på-mod til vores 50-års ju
bilæum. I maj 2007 fik han endnu een, 
og den klarede han ikke. En søn overtog 
gården allerede i 1998 og driver den som 
hobbylandbrug ved siden af at være svi
nefodermester på en gård nær Sønder
borg. Hans og Kirsten byggede et hus på 
Mejeritoften i 1998. Kirsten mødes stadig 
med Peter Krag, Falle Uldholdt og Jørgen 
M. Juhl og deres koner og også med Peter 
Caspersen 's kone. Ham har vi også mi
stet. Ligesom Gerhard Schmidt, Kristian 
Buhl, Jørgen Damm og Jes Bergholt, hvis 
søn Anders ringede til mig. Anders Berg- 
holt har overtaget sin fædrenegård og 
driver den sammen sine svigerforældres 
gård. Anders har fire børn, bl.a. en søn, 
Kenneth, på 24 år som for tiden er i USA 
med en ven, foruden tvillinger på 19 år. 
Jes var så glad over, at Kenneth uddan
ner sig til landmand og vil kunne overtage 
gården. Han har været på både Gråsten 
Landbrugsskole og på Vejlby.
Hans Beuschau er sund og rask og passer 
stadig gården sammen med sin kone. De 
dyrker korn, og også lidt græs til heste
ne. Hans er stoppet med ringridning, men 
går stadig på jagt. De går også til kegling, 
spiller skat og går til bankospil. Alle deres 
børnebørn læser. Hans skriver, at de vil 
være klogere end deres bedsteforældre. 
Han mener, at det lige nu ikke ser for godt 
ud for mange bønder på grund af store lån 
og kunstigt opskruede ejendomsvurde
ringer. Hans mener, at befolkningen ned- 
prioriterer landbruget og opprioriterer na
turparker.
Iver Jensen har haft et begivenhedsrigt år 
2007. Han og Inger var på De Vestindiske 
Øer i marts, hvor de både fløj med vand
flyver og var nede at se koraller og fisk fra 
en ubåd. Han fortæller, at danskerne er 
ret populære på øerne. De fejrede guld-
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bryllup i juni, Inger blev 75 år i september 
og han var til 50-års kandidatjubilæum på 
Landbohøjskolen.
Jørgen Hansen 's søn, Thorkild Moldt, 
skrev, at hans far var død i marts 2006. 
Thorkild overtog gården i juli 1994, da 
hans forældre flyttede til et parcelhus i 
byen, hvor de nød deres alderdom. Thor
kild har stadig gården, men jorden er for- 
pagtet bort.
Arne Birkelund og hans kone bor stadig i 
Grønnebæk og har 8,7 ha med maltbyg. 
Arne tvivler dog på, at der er økonomi i 
det. Han kører også fortsat som stæv
ningsmand og har et par haver at passe. 
De har det ellers godt bortset fra lidt små- 
skavanker. Arne har haft lymfekræft og er 
til kontrol i Odense hver fjerde måned.
Jørgen M. Juhl og Elna har skiftet adresse, 
idet de har bygget et parcelhus lige ved 
siden af gården og nu borSdr. Vilstrup By
gade nr. 47 i stedet for nr. 45. Allerede i 
1997 solgte de agerjorden fra, og i 2006 
solgte de så bygningerne og 6,5 ha bøge- 
og egeskov. De kunne glæde sig over at 
sælge til deres egen søn og svigerdatter. 
Jørgen og Elna var 10. generation på går
den, som er gået i arv fra far til søn si
den 1656. Da deres tre børn bor rimelig 
tæt på, har de ingen problemer med at få 
tiden til at gå. Jørgen hjælper stadig lidt 
oppe på gården med at holde fortov, slå 
græs, save brænde og passe fyret. Han 
har det godt nu, efter at han i 2006 fik 
en ret alvorlig depression, som en dygtig 
læge og nogle kemikalier hjalp ham ud af.

Han er holdt op med at sige til andre "tag 
jer dog sammen". Jørgen håber, at vi er 
en del, som kan mødes til næste 10-års 
jubilæum.
Peter J. Krag skriver, at han og Bodil sid
ste år til januar flyttede til Løjt Kirkeby, 
hvor de har købt hus. Det er de meget 
glade for, da de nu bor tæt ved Brugsen, 
posthus og busstoppested, hvor de før 
havde 7 km til alt. Peter nævner også, li
gesom Jørgen, at de nu kun er tre tilba
ge fra deres femmandshold, men at de 
jo stadig mødes, til glæde også for Peter 
Caspersen 's og Hans Thomsens 's koner, 
som stadig er med.
Hans Lorenzen skriver, at han ved et hjem
stavnsmøde i Historisk Forening om Ahle- 
feldterne på Søgård og Gråsten havde en 
hyggelig snak med Gerhard Schmidt, som 
dengang var blevet rundviser på Gråsten 
Slot og i den gamle bydel i Sønderborg, 
hvad han var godt tilfreds med. Gerhard 
Schmidt er jo også død nu, ligesom Jør
gen Callesen, der havde været i dialyse i 
mange år.
Hans bor Søndermarksvej 28 i Varnæs og 
har været gift med Anne i 51 år. De har 
en datter, og de holdt guldbryllup sidste 
år med et forlænget og meget vellyk
ket weekendophold på "Stensgaard Her
regårdspension". Hans hjælper til med 
bl.a. husholdning, hus og have samt går 
til kegling og følger med i, hvad der ellers 
sker omkring ham.
Jens Barsøe skriver, at de stadig bor på 
gården, men har overdraget halvdelen af

Deltagerne er ved at ankomme til årets jubilarmøde



gården til Anne Margrethe og Jørgen, og 
at de nu er de ældste i byen. Han nævner 
også, at de har mistet tre af deres gode 
venner, nemlig Gerhard Schmidt, Rasmus 
Hansen og Jørgen Callesen, som de mød
tes med ved en årlig sammenkomst. De 
har dog stadig forbindelse med Ingrid og 
Karin. Jens og hans kone passer selv jor
den, så kommer Jørgen og hjælper, når 
der skal såes eller høstes og når der ellers 
er behov for det. De har et godt samar
bejde med naboerne og har haft det i 45 
år. De glæder sig over at leve i et dejligt 
bysamfund, hvor alle hjælper hinanden. 
De fejrede guldbryllup sidste år, hvor de 
blev fejret fra tidlig morgen til sen aften. 
En dejlig dag at se tilbage på. De dyrker 
jorden med raps, hvede og maltbyg, men 
har ingen sukkerroer mere. Ungdyrene 
har de også skilt sig af med. De er med
lemmer af Haderslev Landboseniorklub, 
hvor de deltager i foredrag og lignende, 
og som de også har rejst med. Dog ikke 
i sommer, da de er ved at få lagt nyt tag 
på. Det er Jørgen, som arbejder med det. 
For et par år siden fik de nye vinduer over 
hele huset.
Jens Christian Møllin nævner også, at Jes 
Bergholt er død, og at Hans Muusmann 
lever, men ikke holder elevskriftet mere. 
Jens Christian har det nogenlunde og bor 
stadig på sin fædrenegård. Noget afjor
den er lejet ud, men han har stadig lidt 
kødkvæg. Efter 48 år som skoleleder i 
L.O.F. er han netop trådt tilbage, men han 
har stadig lidt at gøre med de handikap
pede. Foruden brevet fik jeg en hyggelig 
telefonsamtale med Jens Christian.
Kristian Buhl's kone skrev til mig til jul 
sidste år og fortalte, at Kristian var død af 
kræft sidste efterår. Jørgen Damm 's kone 
ringede til mig i foråret 2008 for at for
tælle, at Jørgen var død.
Om mig selv kan jeg fortælle, at jeg efter 
min kræftoperation i august nu har fået to 
af seks planlagte kemobehandlinger. Dem 
får jeg med tre ugers mellemrum. Det er 
hver gang en barsk omgang. Jeg har mi
stet håret, men ikke humøret, og jeg har 
kunnet glæde mig over den smukke sen
sommer, vi har haft i år.

Alle bidragydere til dette års "Nyt fra 
gamle elever" sender mange hilsener til 
kammeraterne fra holdet 1953-54. Det 
samme gør jeg!

Brita

Årgang 1954-55
Redaktør: Frede Thuesen 
Heimdalsvej 15, 6100 Haderslev

Tak for tilliden som nyvalgt redaktør for 
årgang 1954/55. Jeg vil gøre mit bedste. 
Tak til Knud Jessen for de år du har på
taget dig hvervet. Tak til alle der sendte 
svar. 11 fik spørgekort - 5 svarede.

I februar fejrede Astrid og jeg guldbryl
lup. Det var en stor dag, som vi fejrede på 
den nyistandsatte Fjelstrup Kro. Den 21. 
maj rundede jeg de 75 år - tiden går. Den 
runde dag blev fejret med herrefrokost på 
Heimdalsvej, og familien var samlet til en 
lille fest på Skamlingsbanke.
For 10 år siden var jeg med til at starte 
Landbrugets Seniorklub Haderslev. Om 
sommeren er vi 140 seniorer, der spiller 
krolf. I vintermånederne kegler vi. Derud
over er det foredrag og mange ture både 
inden- og udenlands hele året rundt. I ju
bilæumsåret er vi ca. 500 medlemmer.
Til min 75 års fødselsdag fik jeg en bærbar 
computer af børnene. Nu er jeg så startet 
på computerkursus for at få lidt bedre styr 
på tasterne. Svømning og fodboldkampe 
med børnebørn og SønderjyskE bliver det 
også til.
De bedste hilsener til skolen samt hele år
gang 1954/55.

Med venlig hilsen 
Frede Thuesen

Kære ven!
Der er ikke særlig meget nyt at fortælle i 
sagens natur, som pensionister.
Vi haren udmærket tilværelse på alle må
der som byfolk i Toftlund siden august 
1999. Børnene har det godt alle tre, sam
men med landbrug ved Løgumkloster.
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Begge piger bor i Odense og har det godt, 
og vi har 7 børnebørn.
Vi rejser lidt, i år er det blevet til en tur til 
Polen, Nordjylland, Østfyn og Føhr. Vi ny
der at passe hus og have og hjælpe lidt til 
hos børnene.
Vi undrer os efterhånden noget over ud
viklingen og mentaliteten i vores vel
færdssamfund med megen utilfredshed 
og mistillid, så godt som vi har det, set i 
forhold til de mange tragedier og lidelser 
omkring i verden, både naturskabte og 
menneskeskabte.
Og at sydjysk sundhedspolitik måtte igen
nem det helt store cirkus, heldigvis slap 
vores gamle skole (GL) med skrækken. 
Håber mit lille bidrag kan bruges.

Med venlig hilsen 
Martin Søndergaard

Det er nu 54 år siden vi troppede op på 
Gråsten landbrugsskole. Vi har forandret 
os meget, det ses af holdbilledet "50 års 
jubilarer". Vi kan dårlig nok huske hinan
dens navne. Jeg blev indkvarteret på går
dens stuehus. Er ikke tidligere kommet til 
orde her i "Nyt fra gamle elever". Jeg vil 
derfor helt kort fortælle om mine gøre
mål. Efter endt landbrugsuddannelse var 
jeg ansat på Landøkonomisk Driftsbureau 
i København. Herefter virkede jeg som 
regnskabskonsulent i en halv menneske
alder. Har til sidst været lærer på Tønder 
landbrugsskole i 3 år. Den eksisterer ikke 
mere, skulle måske aldrig være grund
lagt. Nu bor jeg i Tønder. Vi har to børn, 
der imidlertid er voksne, samt 3 børne
børn. Jeg overtog mit fødehjem (et land
brug) engang i 60'erne. Har bortforpagtet 
jord og bygninger og stuehuset hver for 
sig. Bygninger er ikke ændret siden jeg 
overtog dem, der er kun indrettet bokse 
til heste og benyttes også af hesteejer. 
Gården ligger ca. 3 km nord for Tønder.
Jeg har ikke hørt noget fra eller om elever 
fra vort hold.
Sender hermed hilsen til alle fra hol
det 54-55 og ønsker alt godt for Gråsten 
Landbrugsskole.

Hans Uwe Petersen

Tak for dit brev, Frede. Her i Nybøl er alt 
vel, der sker ikke så meget mere. Vi er 
ved at blive gamle, det kan jeg i alt fald 
mærke. Og nogle af vore gamle venner er 
faldet fra. Jeg kan nævne tre: Hans Jør
gensen, Ejgil Hansen og Vagn Jørgensen. 
Jeg har mødt Gunnar Jensen på kasernen 
i Holstebro til en jubilæumsfest. Han bor 
nu i Hurup og havde det godt.

Venlig hilsen 
Peder Sørensen 

Et par ord fra den nok ældste elev fra vo
res årgang. Vi bor her i Christiansfeldt i 
en andelsbolig på 103 m2. Dejligt hus 
med alt hvad der er nødvendigt og hvad 
der er brug for. Praktisk indrettet, bygget 
år 2004 med en lille have på 350 m2 med 
masser af blomster. Lidt skavanker, er 
med til ældreidræt, sang og krolf.
Hilsen til jer Astrid og Frede

Fra Lisbeth og Paul Robert

Kære landbrugsskolekammerater!
Well - ja det er efterhånden længe siden 
jeg var i Montana, lige 50 år siden. Jeg var 
der ret sent i min ungdom, men det blev 
ligefrem moderne sidst i halvtredserne at 
tage over Atlanten. Det var da også en 
interessant tid, sproget får man jo ikke 
rigtig lært ved at sidde på en bæltetrak
tor den ene dag efter den anden. Det gik 
bedre i Washington syd for Seattle, hvor 
jeg passede æglæggende høns. Efter salg 
af bilen så med tog til Californien (Fresno 
Valley). Et år var gået, og tilbage til DK 
igen. Ja, og hvad sål Mine venner var ef
terhånden blevet gift og fået sig etableret. 
Med lidt indsigt i industriel fjerkræproduk
tion begyndte jeg med slagtekyllinger på 
min fars ejendom, med forlov. 16.000 kr. 
var der på bogen (har haft 3 motorcyk
ler), men med investering i bure, så var 
de væk. Men med hurtig omsætning - le
vering af et hold kyllinger hver ca. 3. uge, 
lykkedes det, trods eksportproblemer til 
Vesttyskland og penge til gode i 7 til 12 
uger hos private som andelsfjerkræslag
terier, at køre igennem. (Alle mine afta
gerslagterier er senere kollapset). 1964
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Der lyttes til en tale under jubilarmiddagen

kom hjemmemarkedsordningen, og jeg 
startede med æglæggere. Det kendte jeg 
fra Washington, og det blev redningen, 
sluttelig med ca. 10.000 høns - skrabe- 
høns, som nu er moderne igen - forstå 
det hvem der kan. Hjemmemarkedsord
ningen stoppede sidst i 1960,erne, og det 
gjorde jeg ligeledes.
Så skete der et sporskifte! Nu var jeg 
autodidakt og søgte ny viden fra bunden 
af. Jeg startede på bygning af både, hvil
ket tog mange ressourcer. Fik bygget en 
båd færdig, samt flere halvfabrikata, samt 
en hel del joller under varemærket Suno, 
og Suno blev mit fremtidige firmanavn. 
For ikke at komme i økonomiske vanske
ligheder, ved at bygge en virksomhed på 
"klods", blev hele den maritime foretag
somhed opgivet, og der blev igen skiftet 
spor. Halmfyringsanlæg blev moderne for 
mange landbrugere at investere i. Auto
matiske halmfyringsanlæg var oppe i ti
den. Men det var ikke helt så let som det 
måske kunne lyde. Halm og bygnings
masse i den ene ende og ild i den anden, 
som helst skulle holdes adskilt. Ligeledes 
forventedes det også, at det virkede ju
leaften. Lige denne sidste bemærkning, 
for halm er et meget ukonstant produkt. 
Ja, det ved alle landmænd! Først da jeg fik 
gang i fremstilling af kedler med direkte 
manuel fyring, kørte det derudaf, til glæ
de for os alle. Ene mand og med lidt hjælp 
er det blevet til mange gange 10 anlæg, 
solgt og også delvis monteret over det 
meste af landet. Ethvert produkt har sin 
glansperiode, og delpensionsmuligheden

kom meget tilpas. Det eneste jeg endnu 
har i produktion er Suno/JL foderskovle, 
der nu kan fejres med 50 års jubilæum.
Men nye tider er fremherskende. Solda
terjubilæet er for længst passé. Blev gift 
med Hilda Krab som 40-årig i 1971. Fik to 
døtre, Vibeke som bor i Gimlinge og gift 
med Dmitri, og er nu bedsteforældre til 
Nina på 5 år. Vibeke er bibliotekar på pæ
dagoguddannelsen i Slagelse. Vores an
den datter Merete er præst i Horslunde på 
Lolland med 3 kirker og 3 menighedsråd. 
Merete er den første præst i vores familie 
på fædrene side.
Nu er vi pensionister, bor i Vester Snog- 
bæk i vores selvbyggede hus "Kathy" og 
prøver på at nyde tilværelsen så godt det 
er muligt, med ture rundt i vores skønne 
omegn, samt til børnene øst for Store
bælt. - Ja, det koster! Vi blev overtalt til 
at besøge Dmitri's hjemland, med rej
seselskabet 65-rejser på krydstogtskibet 
"Kronstadt". En tur fra Set. Petersborg til 
Moskva på flere floder og søer samt 17 
sluser. En tursom virkelig kan anbefales, 
men ikke med krykker. Begge disse store 
byer er en virkelig oplevelse at stifte be
kendtskab med. Ligeledes at bese små
byer og områder under sejladsen. Det 
værste for mig var, at færdes i højdedra
gene udenfor Set. Petersborg hvor front
linien var i den for russerne "Den store 
fædrelandskrig" hvor tyske tropper kun
ne beskyde byen ret uhindret. Denne fine 
by. Da var jeg virkelig ved at græde! Jeg 
blev tavs. Set. Petersborg-borgerne holdt 
stand i over 500 dage med utrolige lidel-
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Fhv. lærer Jens Jacob Bonde og 25-årsjubilarer.

ser. Stalin- og Hitler-perioden har kostet 
over 50 millioner russere livet. Turen slut
tede i Moskva og på den Røde Plads. Vi
beke har studeret i Vladimir, en mindre by 
øst for Moskva først i halvfemserne. Hun 
siger at hun har tabt sit hjerte til Rusland. 
Det forstår jeg nu. Det der forbavser én er 
renheden i disse store byer. Det skal man 
se for at tro det. Vi har i det hele taget 
mødt utrolig mange fine og venlige men
nesker.
Men så det med trafikken. Hvad skal det 
da ende med! Alle vil have en bil og sidde i 
kø. Der var så mange nye biler i begge de 
to store byer, så det hele kørte med sneg
lefart. Men sådan er det efterhånden nok 
i alle metropoler, og også i vores hoved
stad. Derfor har jeg sendt et forslag til alle 
de politiske partier på Christiansborg, et 
forslag som vil kunne påvirke infrastruk
turen. Dette går i sin enkelthed ud på, at 
lægge en afgift på arbejdspladser i cen
tre og overføre disse midler som tilskud 
til etablering af arbejdspladser i yderom
råder, og nøglen kunne bl. a. være vurde
ringen. Midten på Sjælland ville så blive 
ca. nulstillet. En afgift på en arbejdsplads 
midt i København på 10 til 20 tusinde kr. 
årlig, ville nok kunne give en reaktion.
Ja - hvorfor nu sådan en lang "smøre".

Jeg har mere tid - har nok skiftet holdning 
på en del områder og fået endnu flere in
teresser, og skal man "nå det", ja - så er 
det nok nu. Jeg husker tilbage på en posi
tiv oplevelse på vores 50 års jubilæums
dag på skolen. Det er en virkelig glæde, 
at skolen kører i så fin en gænge. Hvornår 
mødes vi så næste gang? Ingen ved det 
med sikkerhed, for hvem kender fremti
den.

Hermed en tak til redaktøren 
og en hilsen til alle.

Jørgen C. Lei (jc@lei.dk)

Årgang 1956-57
Redaktør: Hans Jefsen Christensen 
Vollerup Byvej 38, 6392 Bolderslev 
Tlf. 7464 6166. Mobil 6049 7084

Det blev en smal omgang af meddelelser 
fra årgang 56-57 denne gang. Fremmø
det ved vores jubilæum i 2007 var ellers 
særlig markant, så hvor er I henne denne 
gang? 11 spørgekort blev sendt ud, der
af kom 1 svar tilbage: Jens E. Jørgensen 
(Fynbo Jens), Dømmestrupvej 13, Nr. 
Lyndelse, 5792 Årslev.
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Jens skriver:
Hej Hans!
Jeg sender her en hilsen til dem på hol
det som læser elevskriftet. Ved 50 års ju
bilæet undrede det mig at så mange ikke 
fik elevskriftet længere. De købte holdbil
ledet efter spisningen. Jens meddeler at 
han er ved godt helbred. Arbejder stadig 
en fjerdedel af året (hvidt arbejde). Der 
bliver trukket en del af pension, men det 
må man finde sig i. Familien har det godt, 
det er vigtigt når man bliver ældre (skri
ver Jens).
Tak til dig Jens! Du reddede holdet på 
målstregen af tavshed. Nu håber jeg på 
et ordentligt "kombak" til næste år. Skriv 
eller ring - jeg er klar til at tage imod. Vo
res hold er interessant og fuld af vigør, det 
ved jeg. Vi er da ikke en flok mætte pen
sionister.
Lidt om mig selv: I foråret 2008 blev jeg 
opfordret til at blive medlem af Hjem
meværnets Historiske udvalg i Region og 
Distrikt Syd samt lokal kompagnihistorie 
med nyoprettet arkiv i Søgård-lejren med 
registrering via EDB på uforgængelig vis. 
Et meget interessant job, som jeg glæder 
mig til hver gang der indkaldes til møde 
og arbejde i Søgård-lejren. Det kræver 
lidt skolegang, særlig på computer. Børn 
og børnebørn, hus og have, der er nok at 
lave.

Mange hilsener til skolen 
og holdet 1956-57.

Hans Jefsen Christensen

Årgang 1957-58
Redaktør: Povl Solmer Frank 
Svanevej 4, 6500 Vojens 
E-mail: svanevej@privat.dk 
Tlf. 7454 1001

28. maj 2008 var der indkaldt til 50 års 
jubilæum. Af årgangens 123 elever var 
der mødt 26. Heraf 21 fra det sønderjy
ske, 2 fra Sydslesvig og 1 henholdsvis fra 
det jyske, det sjællandske og Californien. 
Sidstnævnte var Karl Volmer Johansen.

Ham vender jeg tilbage til. Vi kunne have 
været flere, idet der pt. er registreret 40 
som medlemmer af elevforeningen. Der
udover er der sikkert nogle, som ikke er 
medlemmer.

Det blev en ganske fortrinlig dag, hvor 
snakken gik lystig. Vi blev hurtig enige 
om, at vi slet ikke blev færdige med at ud
veksle de mangeartede aktive hændelses
forløb henover det forløbne halve århund
rede. Der blev fremsat ønske om at blive 
inviteret til 55 års jubilæum. Forslaget er 
bragt videre til elevforening og skole.

Hver især har vi en livshistorie præget af 
uendelig mange forhold og en af de mere 
specifikke gælder for Karl Volmer. Tog en 
snak med ham inden han et par uger ef
ter elevmødet returnerede til Californien. 
Dette besøg var kun et af mange henover 
årene.

Karl Volmer blev født 29.marts 1934 i En- 
derupskov ved Gram. Fader var beskæfti
get ved forefaldende arbejde - vejmand, 
daglejer, arbejdsmand - i Gram og omegn. 
Skolegang i landsbyer omkring Gram. 
Konfirmeret i 1948. Plads i landbruget ved 
Andreas Madsen, Vester Lindet henover 
sommeren. Vinteren 1948-49 på Vojens 
Ungdomsskole. Fortsatte i landbrug ved 
Anders Sievertsen, Skjoldager og Nis Cal- 
lesen Friis, Vester Lindet. På Uldum Høj
skole vinteren 1952-53. Tilbage til land
brug hos Aksel Gadegaard, Rødding og 
Hans Pahus, Fole. Blev i foråret 1954 ind
kaldt som soldat i Varde. 16 mdr. Derefter 
fra efterår 1955 og de følgende to år ved 
Aage Nielsen, Fæsted, Iver H. Østergaard 
jun.,Gabøl og Chr. Brink, Skodborg. Vinter 
1957-58 Graasten Landbrugsskole. Der
fra tilbage til Nis Callesen Friis, Vester Lin
det i halvandet år først som forkarl og det 
sidste år som fodermester. Nu var det tid 
at søge ud. Sammen med Viggo Jensen, 
Hvirring (landbrugsskolekammerat) af
gang med skib fra Rotterdam 16. novem
ber 1959 og med ankomst til New York 10 
dage senere. Tog til New Hampshire og
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uden større succes på de anviste farme. 
Marts 1960 til Wisconsin og i forsommer 
videre til Californien. Visum var kun gæl
dende i 12 mdr. så i slutningen af oktober 
tilbage mod Europa fra New York med den 
berømte atlanterhavsliner "Queen Mary". 
Straks efter hjemkomst til Sundeved som 
fodermester. Først hos Hans Zacharias- 
sen, Bøgegård ved Nybøl. Fra november 
1961 hos Lorens Lei, Øster Snogbæk. Den 
gang var det stort, når man fik en sølvske 
i "Fodermesterkonkurrence". Det fik Karl 
Volmer! Men 3. januar 1963 gik det påny 
mod USA og nu med fly DC 8 fra Køben
havn til New York og med emigrantvisum 
i bagagen! Nu skulle USA prøves af for al
vor! Fra New York gik det over Boston, Wi
sconsin tilbage til Albin Jensen, Livermore 
i Californien, som havde været det sidste 
opholdssted i efteråret 1960. Pasning af 
køer blev skiftet ud med mejeridrift i Los 
Angeles-området (Santa Barbara, Ojai, 
Artesia). Mange danskere har arbejdet 
der. Traf Nicolaj Clausen født i Tumbøl og 
efter emigration godt etableret i Califor
nien, som præsenterede Karl Volmer for 
en hollandsk født mejeriejer Henry van 
Dam, som styrede store mælkekompag
nier som Superior Milk senere California 
Dairies. Præsentationen faldt heldig ud: 
Karl Volmer blev ansat i foråret 1963. Blev 
der frem til januar 1998!
11. september 1965 blev Karl Volmer gift 
med Clara, direktørdatter fra Columbia og 
tog på bryllupsrejse i Europa i et par mdr.. 
Tre børn: George (1967) ansat ved UPS 
United Parcel Service, Daniel (1969) be
skæftiget i satellitindustri og Maria (1970) 
ansat i Los Angeles skoleadministration.
I de første to år efter giftermål boede de 
i lejlighed. Der blev købt hus i oktober 
1967 til 17.000 dollar (udbetaling 5.000). 
Siden da har Karl Volmer været særdeles 
aktiv på ejendomsmarkedet. I 1969 blev 
der købt tre huse i Artesia for 30.000 dol
lar (udbetaling 5.000) og solgt i 1980. 
I 1973 købt karré med fire lejligheder 
60.000 dollar (udbetaling 12.000).
I 1980 købt hotel på Bahamas sammen 
med 2 danskere 310.000 dollar. I 1999 og

igen i 2003 blev der sammen med søn Da
niel købt fire lejligheder ved Los Angeles 
lufthavn. De første fire for 630.000 dollar 
og de sidste for 730.000 dollar.
Se - det var Karl Volmer, og helt tilsvaren
de kan vi hver især gøre rede for et livs
forløb med et væld af forandringer. I alle 
henseender. Og sådan har det været alle 
dage.
Vi var unge glade og forventningsfulde 
landmænd i 1950'erne. Og vi var man
ge. Tænker af og til på, hvilke tanker de 
få unge landmænd gør sig nu om stunder. 
Hvilke livsforløb vil de kunne beskrive om 
50 år?

Stor tak til skole og elevforening for en 
god jubilæumsdag og med ønsket om, at 
vi bliver inviteret igen om 5 år!

De bedste hilsner 
Povl Solmer Frank

Årgang 1958-59
Redaktør: Niels E. Matthiesen 
Karlsvråvej 3, Karlsvrå, 6360 Tinglev

Kære 58'ere!
Så er fristen forsvar på spørgekortet udlø
bet. I anledning af at det nu er 50 år siden 
vi var sammen på Gråsten Landbrugssko
le har jeg i år udsendt spørgekort til alle 
som stadig står i kartoteket, ca. 40 stk. 
Her er så hvad der kom ud af det:

Chresten Clausen skriver:
Tak for dit kort. Da jeg jo sendte dig en 
længere smøre sidste år, har jeg ikke rig
tigt noget på hjerte, men jeg kan da sige 
at alt er i den normale daglige gænge, 
og vi har det udmærket. Den aktuelle fi
nanskrise kan jo nok give anledning til no
gen bekymring for hvordan det vil gå ens 
gamle erhverv, men det er vi jo uden ind
flydelse på.

Erling Eriksen skriver:
Så er det 50 år siden vi mødtes på Gråsten 
Landbrugsskole. Jeg er stoppet som selv-



stændig pr. 1. januar i år. Solgte ejendom
men til en nabo til sammenlægning med 
hans. Han havde brug for en udvidelse, så 
Mathilde og jeg blev enige om at det var 
tiden til at stoppe. Jeg er lige blevet 75, 
det er så et heldigt år at stoppe med alt 
det bøvl der har været med vejret. Det ser 
ud til at det bliver ved med at drille, så
dan som det nu igen styrter ned. Vi var 
også ved at være træt af al den kontrol, 
der er med alt og alle. Vi skulle vælge at 
renovere beboelsen i Skovlund, eller sæl
ge og bygge nyt. Vi valgte det sidste, og 
byggede hus i et dejligt område på Bakke
gårdsparken i Rødding, og flyttede ind 1. 
juli. Så nu er der ingen vedligeholdelse af 
huset de næste mange år, det er da en ting 
man skal tænke på når alderen begynder 
at trykke. Helbredet er dog stadig OK, så 
der kan gives en hjælpende hånd hist og 
her, når vi får haven anlagt her i efteråret. 
Jeg har stadig noget foreningsarbejde at 
pusle med. Bygningerne i Skovlund er 
overtaget af yngre kræfter, som nu er i 
gang med at renovere dem, det er da rart 
at se nogle som har lyst til det. Det var så 
afslutningen på mit livsværk ved landbru
get, en beslutning som mange 58'ere nok 
har taget i årenes løb. Hvor mange er der i 
grunden der stadig er aktive ved landbru
get? Udviklingen går stærkt. Et kvægbrug 
nu har lige så meget mælk som et af de 
små mejerier havde for 50 år siden. Hvor 
længe kan det fortsætte?

Andreas Mathiesen skriver:
Der er ikke meget nyt fra Smedager. Vi 
bor stadigvæk på ejendommen, men har 
det meste afjorden bortforpagtet. Resten 
kan græsse lidt ammekøer. Ellers går ti
den med at lede gymnastik, spille krolf, og 
rejse både til udlandet og på besøg hos 
børn og børnebørn.

Jens Mikkelsen har sendt følgende: 
Tiden går og man forstår ikke at det er 50 
år siden at vi kom til Gråsten. Vi har lige 
bygget hus og er ved at afvikle resten af 
vores landbrug efter 46 år. Vore 3 sønner 
er veletablerede i henholdsvis Vestas År

hus, Danfoss Als og Miller Johansen Hor
sens.

Knud Bent Theilgård skriver:
Jeg har ikke ret meget at fortælle, der
for et kort resumé. Landbrugsskolen 58. 
Praktikant ved landbrug til 1961. Nyt op
hold på landbrugsskole. Forberedelse til 
agronomstudiet. Studerende på Landbo
højskolen 1963-1967. Husdyrbrug. Gift 
med Helga født Rossen 1964. To børn 
1967-70. Ansat som husdyrbrugskonsu
lent ved Familiebruget i Skive 1967-1999. 
På pension (65 år). Helga på pension fra 
Sparbank Vest 2001. Vi flytter til Helgas 
barndomshjem Dalsgårde Rinkenæs. Vi 
er raske og nyder hverdagen og besøg hos 
børnene. Kommer I forbi, så kig ind.

Kaj Valentin skriver:
Vi bor stadigvæk i Holmskov. Jeg har ikke 
hjorte mere, men er gået i gang med vin
avl, og vil plante ca. stokke. Jagten på 
rotter i Augustenborg og Sydals har jeg 
ikke mere.

Andreas Åbling har sendt følgende:
Der er sket meget med og i dansk land
brug, siden vi for 50 år siden var elever på 
Gråsten Landbrugsskole. Men en stor del 
af det er hverken ros eller pral værdig. Jeg 
har været godt tilfreds med min tilværelse 
som økologisk husmand, og jeg er fortsat 
nogenlunde aktivt praktiserende.

Det var så hvad jeg har fået skriftligt, men 
jeg fik en dag besøg af Hans Chr. Chris
tensen, som fortalte at han solgte gården 
i 1994. Får tiden til at gå med børn og bør
nebørn og sommerhus i Vemmingbund og 
4 tdr. land skov.
Samtlige som har svaret sender en hilsen 
til alle, og håber at vi bliver en stor flok til 
jubilæet. Det samme gør jeg og takker for 
de svar jeg har modtaget.
For dem som ikke ved det kan jeg oplyse 
at vi har mistet en fra holdet her i som
mer. Svend Petersen afgik ved døden her 
i høsten. Det var en af de største begra
velser jeg nogensinde har været med til.



Det viser jo at Svend har været meget af
holdt.

Her hos os er alt stort set ved det gamle.
Niels Erik Matthiesen

Bankospil på Stevninghus

Hvad mon det er, der er så spændende?



Årgang 1959-60

Redaktør: Mads Schmidt Eriksen 
Lusigvej 7, Broballe, 6440 Nordborg

Kære Gråsten Elever årg. 59/60:
Denne gang bliver min beretning lidt an
derledes og ikke " The same precedure 
et last year". Men hvorfor? Da vores år
gang 59/60 har 50 års jubilæum somme
ren 2010, vil jeg forskåne lerfor en hilsen 
fra mig denne gang. Min strategi er, at jeg 
gerne vil have, at der kan komme en hil
sen fra hver afjer næste år , uanset, om I 
skriver meget eller lidt, eller hvis er nogen 
ikke er til "griflen ", så kan mail eller tele
fon bruges. Det primære er, at vi her efter 
50 år kan give et pip fra os og det bliver så 
til Jul 2009.- I kan da allerede gå i gang 
med tænkeren for vi ved jo alle af erfa
ring, med den mængde vi har opsamlet i 
vores hjerne PC, så kan det sommetider 
tage lidt tid.

Tanker om Danmarks Landbrug:
De udmeldinger der ofte serveres af land
brugets fjender, det vil sige lige fra mi
nistre til folk i almindelighed, altid ser
veret om morgenen lige fra kl. 6 og altid 
en negativ tanke og så kan vi rende med 
den(værsgod). Det har landbruget ikke 
fortjent og særlig ikke de unge, der skal 
føre dansk landbrug videre - Gudskelov 
er der stadig unge, der prøver at uddan
ne sig så godt de kan, men man må vel 
sige, hvad er det måske for et helvede de 
strander i.
Landbruget som et liberalt erhverv og 
selvtænkende, kan det stadigvæk opret
holde selvejet? I øjeblikket skulle man 
ikke tro det, med de store enheder der er 
på beddingen og med den gældssætning 
der foregår, men kan de unge landmænd 
acceptere, at de kun er ansat af fonde og 
pengemænd og til enhver tid kan blive 
skyllet ud med badevandet, når driftsre
sultaterne svigter?- Jeg tvivler.

Her i okt. 02. kan vi så se, at flere ban
ker er begyndt at svigte og skulle det 
gå så galt, at jorden er blevet for dyr og

priserne sænkes, ramler korthuset. Jor
den er åbenbart kun blevet købt for gyl
lens skyld, uden den tanke, at der ligger 
en forrentning forude. Bliver det i sidste 
ombæring kun deltidslandbruget, med en 
indtægt ude fra, der er rentabelt og kan 
vise en eksistens og bibeholde selveje.

Med den nu forekommende finanskrise, 
varsler det ilde, men det bliver åbenbart 
ikke kun for landbruget, men hele sam
fundet. Mon det i sidste ende er et aktiv, 
at der er kommet en bremse på udviklin
gen. Vi ældre har vidst det fra tidligere, at 
"Der gror jo ingen træer i himlen" og den 
følelse kan det godt være givtigt, at også 
de unge tager del i. Men med frisk halm i 
træskoene og et rimeligt livsmod, håber 
vi, at de unge kan holde de mennesker 
væk, der kun vil landbruget noget ondt 
og stop dog endelig de åbne landbrug, 
der serveres hvert år, hvor gæsterne kun 
søger efter dårligdomme og på den måde 
straffer Jer.

Slutteligt en hilsen fra Grethe og jeg, med 
ønsket om en glædelig Jul 2008 og et godt 
nytår 2009. Vi to som pensionister, har 
det som en pensionist nu kan have det, 
men sundhed er det væsentlige.

Grethe og Mads

Årgang 1960-61
Redaktør: Jørgen H. Møller 
Sneppevænget 14, 5610 Assens 
E-mail: sneppel4@webspeed.dk

Kære holdkammerater:
Så er der igen nyt til elevskriftet. Det er 
dejligt, at der også i år er nogen, der sen
der en lille hilsen. Alle lyder så positive 
med deres nye pensionisttilværelse.

Svend Volmer sendte en mail med disse 
oplysninger:
Kære årgang 60/ 61. Ja det, jeg kan be
rette om, er en dejlig pensionisttilværel
se. I 2001 måtte jeg give op, fik en ny hof-
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te og forbud mod at drive landbrug, så jeg 
gik på efterløn, og lejede jorden ud til na
boen, var da 61 år. Vi bor stadig på vores 
gård, og er enige om, at her bliver vi til vi 
skal slæbes herfra. Vore 2 sønner bor lige 
i nærheden, så vi har stor glæde af dem 
og vore 4 børnebørn, der er fra 9 år til 3 
mdr., alle tøser. Vi interesserer os meget 
for haven og dyrker en masse blomster og 
grøntsager. Et par gange i ugen arbejder 
jeg for et gartnerfirma, dels for at kom
me ud blandt andre og dels fordi min kone 
render til mange ting. Vi rejser ca. 3-4 
gange i året, har f.eks. lige været i Kina, vi 
skal til Fuerteventura lige før jul og til fe
bruar går turen til Indien og Nepal, så hol
der vi meget af at rejse til England, så det 
skal vi til sommer. Næste år har vi 40 års 
jubilæum her på gården, som ligger i et 
skønt område med en masse dejlige men
nesker, så vi er yderst tilfredse og heldig
vis sunde og raske bortset fra det alderen 
begynder at plage os med.

Mange venlige hilsner til hele holdet. 
Tove og Svend Volmer, 

Grundvej 11, 7140 Stouby

Erik Lehmann sendte et brev, der lød så
ledes:
Årgang 60/61. Det er næsten alt ved det 
gamle her i Svenstrup. I 2002 gik jeg på 
efterløn. Fra fast løn til efterløn er godt 
nok, men derefter kom folkepensionen i 
2005, hvor jeg kun få en lille del af det jeg 
er vand til. Vi har hus, bil og sommerhus, 
vi har det godt. Vi har 3 børn, en pige og 
en dreng. Vi har også 4 børnebørn "piger". 
Helbredet er godt, jeg har lige fået mit 
kørekort fornyet. Jeg hjælper min søn så 
meget jeg kan, han er lige kommet i lære 
på Danfoss med en alder på 41 år. Det er 
modigt gjort.
Jeg glæder mig meget til jubilæum om 
nogle år.

Mange hilsner fra Birte og Erik Lehmann, 
Mølletoften 8, Svenstrup, 6430 Nordborg

Alfred Pedersen havde valgt telefonen og 
vi fik en god snak om hvad pensionister

sådan går og laver, men han spiller hver
ken golf eller krolf.
Alfred forlod landbruget for over 20 år 
siden, hvorefter han kørte for firmaet 
Østergaards automateriel. Nu gjaldt det 
så mest hus og have og børnebørn, lige 
som det gør for mange af os andre. Han 
nyder også at bruge en del tid på at bjerge 
træ til brændeovnen. I Simmelkær har de 
en aktiv klub, hvor der mødes omkring 40 
til fælles hygge med foredrag og meget 
andet. Vi fik også en snak om den store 
udvikling til store enheder, der sker inden 
for landbruget.

En hilsen til alle fra holdet.
Alfred Pedersen, Troldbjergvej 42, 

Simmelkær, 7451 Sunds.

Jørgen S. Jørgensen kontaktede mig efter 
fristens udløb, men jeg kunne godt nå at 
få det med, så han sendte følgende udfør
lige beretning.
Kære skolekammerater!
Det er altid spændende at læse "Nyt fra 
gamle elever", så derfor vil jeg gerne give 
et lille bidrag. Vi bor stadig på ejendom
men, som vor søn Jacob driver sammen 
med sin egen gård. De sidste fem år, har 
vi passet mink for en nabo, der fylder vore 
minkhaller med hvalpe 1. juli, og henter 
så de aflivede dyr til pelsning igen midt i 
november, men nu er det slut. Der skal in
vesteres en del, hvis det skal fortsætte, 
og det vil jeg ikke begynde på. Vi har lige 
været på en bustur til Rügen, hvor vi fik 
meget at se på øen, der har megen lighed 
med Møns Klint. I klart vejr kunne man se 
til Møn, men da vi var der, var det gråvejr. 
Vi så også Hitlers 5 km lange hotel, med 
plads til 20 tusind gæster, som aldrig blev 
helt færdig. Har efter krigen været russisk 
kaserne, og står nu og forfalder. Ganske 
få blokke er i brug, bl. a. som museum. Vi 
var også en tur til Peenemünde, hvor ty
skerne udviklede raketvåbnene VI og V2, 
der spredte død og ødelæggelse i London 
under krigen.
Vi var en del sammen med Kirsten og Filt 
Jensen, som også var med på turen. Vi
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havde nogle hyggelige aftener på en re
staurant sammen med dem, og nogle an
dre fra selskabet. Vi kunne få vin, der ikke 
var færdiggæret, men smagte godt. Det 
er kun 14 dage hvert efterår, at det kan 
lade sig gøre.
Vi er 5 fra landbrugsskolen, der stadig 
mødes en gang hvert år. De har lige væ
ret her, og da kommer der en del minder 
frem.

Mange hilsner til hele holdet fra 
Annemarie og Jørgen S. Jørgensen, 

Overballe 14, Brandsbøl, 6430 Nordborg

For mit eget vedkommende kan jeg sige, 
at vi har det godt og har tid til forskellige 
gøremål. Jeg følger med interesse, hvad 
der sker med sukkerfabrikkerne, som har 
været en stor del af min tilværelse. Den 
nedlagte fabrik i Assens skal nu ombyg
ges til Assens kommunes rådhus og der 
skal bygges idrætshal og laves idrætscen
ter på fabriksområdet. Som det nok vil 
være de fleste bekendt så bliver Daniscos 
sukkerproduktion nu overtaget af det ty
ske selskab Nordzucker. En koncentration 
og udvikling som ses inden for mange an
dre områder.

Jeg vil slutte med en tak for 
de tilsendte bidrag og ønsker alle en 

Glædelig Jul og et Godt Nytår, 
med hilsen til alle fra holdet: Jørgen

Årgang 1961-62
Redaktør: Holger Warncke
Blansvej 10, Bovrup, 6200 Aabenraa
E-mail: ki.ho.warncke@privat.dk

Mojn ållsammel!
Så er det atter tiden med lidt nyt fra vo
res årgang, og jeg er kommet i alvorlig 
tidnød, som det hedder med et moderne 
udtryk, når man føler sig kørt lidt bagud. 
Sidste frist for indsendelse er 20. okt. og i 
dag skriver vi d. 19. Årsagerne er flere, og 
dem skal jeg nok forskåne Jer for. Tak til 
de 6, der svarede - ud af 20 adspurgte!

Der gøres indhug i vores årgang - nu 
næsten hvert år. I år er to døde, nem
lig Svend Chr. Thomsen, Sønderborg og 
Chr. Tage Jørgensen, Hørup, Sydals.

Svend Thomsen levede en stille og ret 
tilbagetrukket tilværelse. Det er mange 
år siden, jeg mødte ham til Sønderborg 
Ringridning. Dengang lovede han mig at 
sende lidt nyt, men det fik han ikke lige 
gjort. Svend døde d. 7. marts.

Chr. Tage Jørgensen døde d. 19. juli efter 
kort tids alvorlig sygdom. Chr. var en me
get aktiv mand.
En nekrolog i JydskeVestkysten indledes: 
"Landmanden, svinebonden, lokalpoliti
keren, forenings- og oplysningsmenne
sket, formand for Syddanske Medier med 
JydskeVestkysten og Den Sydvestjyske 
Vensterpresse, Chr. Tage Jørgensen er 
død 69 år."! Chefredaktør Mikael Kamber 
skriver i en meget rosende og personlig 
nekrolog bl. a. 'T Chr. Jørgensen havde vi 
en formand, der ganske enkelt elskede 
vores avis"!

Så vidt Svend Thomsen og Chr. Jørgen
sen....

Bent Fredslund, Grenaa, undrer sig over, 
det allerede er hans tur til at skrive igen. 
Her må jeg indskyde, at det er det vist 
heller ikke. Også Asger Moos undrer sig 
over det samme for hans vedkommende, 
men svarer alligevel meget venligt. Fej
len skyldes, jeg har fået tilsendt ajourført 
adresseliste, der ikke - som de tidligere - 
er opført i alfabetisk orden. Jeg har "slugt 
den råt", men vil bestræbe mig på at få 
orden i sagerne til næste år. Fremover 
sender jeg kun til 10 mand hvert år. Vi er 
kun 53 betalende medlemmer tilbage af 
oprindeligt 133.
Tilbage til Bent, der skriver: "Her er ikke 
sket de store ting siden sidst. Vi bor sta
dig i huset her midt i Grenå og hygger os 
med en dejlig natur omkring os. Børn og 
børnebørn bor i nærheden, så dem ser vi 
næsten dagligt. Helbredet er nogenlunde
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- alderen taget i betragtning. Vi nærmer 
os jo et skarpt hjørne, mange af os fra 
61/62, men vi glæder os da, når vi kører 
rundt i landskabet og ser, hvor dygtige de 
unge er i dag, og fryder os over at være 
ude af ræset. Det er godt nok blevet store 
bedrifter efterhånden". Bent slutter med 
at sende en hilsen fra Djursland til hele 
holdet.

Peter Terp, Hinderupvej 6, Rødekro, rin
gede en morgen, og vi fik os en god snak, 
hvor vi kom vidt omkring i landbrugs
samfunds- og familieforhold! Det var gan
ske hyggeligt.
Peter fortalte, han har bortforpagtet jor
den pr. 1. januar 2008, men er blevet bo
ende som aftægtsmand på gården, de 
overtog i 1963. De ombyggede stalden i 
1974 til 60 køer + kvier på spalter. Peter 
driver lidt hønsehold på "nedtrapning", 
så det nu er sådan til husbehov - godt og 
vel!
De har tre børn, der alle arbejder uden 
for landbruget. En datter er ansat i Brede 
Sparekasse, en søn er maskintekniker og 
den ældste søn er pedel på Hellevad Sko
le. Peter bad mig hilse hele holdet.

Jes Peter Skovgaard Petersen, Pøl, Nord
borg, sendte en mail og skriver: I 2004 
stoppede vi med køerne, og i 2006 for
pagtede vi jorden ud, så der kun var høn
sene tilbage, og i 2007 stoppede vi med 
skrabeægsproduktionen. Det gav mig 
mulighed for at bruge min pensionist
tilværelse på noget helt andet. Jeg har i 
mange år opkøbt lidt veterantraktorer. Ef
terhånden var samlingen vokset, så her 
i 2008 indrettede vi det ene hønsehus 
- sammen med den tidligere kostald - til 
et traktormuseum, som blev åbnet sidst 
i juli måned. Det hedder "Munkegaard 
Traktormuseum". De tre hønsehuse har vi 
bortforpagtet til en anden ægproducent. 
I Høsttiden kører jeg halm hjem og opbe
varer det for en maskinstation i laderne til 
senere brug på el-værket.
Min kone er også gået på pension, så vi 
nyder tilværelsen herhjemme begge to!

Vores ældste datter - Anne - bor sammen 
med mand og to små børn i Brønshøj. Den 
yngste datter - Dorte - bor sammen med 
en ven i Odense. Venlig hilsen Jes Peter.

Asger Moos, Østerskovvej 55, Kruså, 
sendte mig en mail og skriver, han glæ
der sig over det enestående held, han 
har haft! Dermed hentyder han til (med 
en stort smil fornemmer jeg), at han også 
hørte fra mig sidste år, hvor jeg skrev til 
de forskellige, at de var så heldige at høre 
fra mig, og at jeg håbede, de ville udnytte 
"dette enestående held"! Sidste år udnyt
tede Asger også dette held (se årsskriftet 
2007). Denne gang skriver han, der ikke 
er sket de store ting siden og fortsætter: 
Jeg/vi var jo ved at renovere et lille hus, 
vi har købt lidt herfra med udsigt over 
Flensborg Fjord. Jeg laver det hele selv, så 
det tager længere tid, end beregnet, men 
hva', vi har jo tiden til det, og er nu klar til 
at flytte ind her i efteråret. MEN, der bliver 
noget at kassere, efter vi har boet her i 
over 40 år!
Har lige holdt min 70-års fødselsdag og er 
ved rigtig godt helbred. Jeg sejler en del 
i kajak. Det er da blevet til over 700 km. 
her i sommer ved siden af husbyggeriet, 
Vi fik ny museumsleder på Bov Museum 
i foråret, så der er mit job blevet noget 
mindre. Er stadig involveret i Grænsere
vyen som teknikker. Hermed hilsen til alle 
på holdet Asger Moos.

Niels Chr. Sørensen "Kedde", Filskov, 
Grindsted, havde jeg også i røret en af
ten. Han er en festlig fyr, og det jydske 
lune fornægter sig ikke hos ham. Han 
konstaterede, vi bliver ældre og (måske) 
også lidt mageligere. Han og fru Judith, 
bor stadig på gården og har ikke tænkt sig 
at vælte de bestående bygninger, selvom 
de ikke mere er så tidssvarende. Af de
res (vistnok ) i alt 55 ha. har de 12- 15 
ha. med majs til en nabo. Hvis mine no
tater står til troendes, har han mellem 4,5 
- 10,0 ha udlagt med majs til "vildt-ager". 
Ellers er alt ved det gamle, Han går man
ge ture med hundene, går en del på jagt
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og sælger også stadig lidt frø for Danish 
Agro - (hedder det vistnok)?
Kedde "kommer lidt ud til folket" og har 
jævnlig forbindelse til Jens Peter Paakjær 
og Hugo Eriksen. Han sender en hilsen til 
alle på holdet

Adolf Sørensen, Gammelby, Højer, måtte 
ringe et par gange, før han traf mig hjem
me. Han fortalte, køerne blev solgt i '95. 
Derefter drev de gården med planteavl 
frem til 2003, hvor de solgte jorden til en 
nevø. Adolf har interesseret sig for heste 
" alle dage" og har nu "et par stykker". Da 
jeg borede lidt i det, kom det frem, det 
nøjagtige antal er 30 stk. Heraf er der 6 
avlshopper. Føllene sælges som 2-3 el
ler 5-årige. Adolf og Lis har forbindelse til 
Johanne og Jørgen Nissen i Fiskbæk og ri
der jævnligt i skovene omkr. Gråsten. En 
del af fritiden bruges i deres sommerhus i 
Hejlsminde.
Helbredet vaklede lidt for år tilbage, men 
nu føler han sig rask og godt tilpas igen. 
Adolf bad mig hilse hele holdet, og det 
være hermed gjort.

Her i Bovrup går livet sin stille gang. Jeg 
har ingen problemer med at få tiden til at 
gå. Har været medlem af menighedsrådet 
her i Varnæs Sogn i sammenlagt 19 år - 
heraf den seneste periode dog kun 3 år, 
og jeg har ikke søgt genopstilling ved val
get her i nov. "Fritiden" bruger jeg en del 
af hos Mikael, der driver vort gamle hjem 
med en rugeægsproduktion. Jeg er der
nede afog til - og mange gange indimel
lem! Dejligt at mærke, familien gerne gør 
brug afens hjælp.
Eicke og Mikaels tre piger, Mette på 5, Ju
lie på 8 og Signe på 11 år giver mig man
ge gode oplevelser. Herligt, at man kan 
følge sine børnebørn på så nært hold! Vort 
4. barnebarn, Daniel på 12 år har vi også 
megen glæde af. Han bor i Aabenraa med 
mor Hanne (vores datter) og far Torbjørn. 
Dejlig familie, der jævnligt har brug for en 
håndsrækning af forsk, art.

Det var alt for denne gang. I får mange 
tak for svarene - samt de venlige ord og 
opmuntringer, der følger med til mig pri
vat. Det luner, og giver mig mod på at 
fortsætte - i hvert fald frem til vort 50-års 
jubilæum, som jo nærmer sig...!
Glædelig Jul og et Godt Nytår ønskes I 
alle.

Holger

Årgang 1962-63
Redaktør: Jes Lassen 
Tastegård, Bygbjergvej 19 
6200 Aabenraa

Kære holdkammerater
I årets løb er endnu en af vores årgang 
bortgået. Kresten Bonefeld døde her i ef
teråret. Jeg har kendt Kresten gennem 
mange år. Først var vi sammen i Livgar
den, dernæst 5 mdr. på Frederiksborg 
Højskole i Hillerød og vi var sammen i 9 
mdr. på Gråsten Landbrugsskole. Senere 
arbejdede vi sammen i Landboungdom
men. Kresten var formand for et samar
bejdsudvalg mellem Aabenraa og Sønder
borg, da jeg var formand i Aabenraa LU. 
Kresten var altid energisk, velforberedt 
og dynamisk, der skulle ske noget. Kre
sten var også formand for Slagteriregion 
Syd, da storslagteriet i Blans blev bygget. 
Æret være Krestens minde.

Heren hilsen fra Nørballe, hvor jeg har le
vet al min tid. Når jeg ser tilbage har det 
været et fyldestgørende forløb, idet jeg fik 
lov til at fortsætte på min fædrene gård, 
som har givet brød til generationer siden 
1648. Jeg var nr. 9 og vores søn nr. 10 i 
lige linje fra far til søn. Vi er blevet beriget 
med børnebørn idet Ellas og mine børn, 
2 drenge og 1 pige, har fået tilsammen 
8 børn, 4 drenge og 4 piger, Det bliver til 
mange cykelture og spadsereture med 
dem, idet de er meget interesserede i na
turen og jeg ser det som min opgave at 
åbne deres øjne for de små ting som kan 
give megen glæde, når man fornemmer 
dem i naturen.
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Bliver stadig brugt i DTL i Padborg, idet 
jeg har fået papir på at må tage blodprø
ver af eksportsøer. 2V2 % af alle søer skal 
afprøves for Aujeszky, hjælper også når 
der er rigtig pres på med andre gøremål. 
Har også været på Gråsten Landbrugs
skole for at få papir på at måtte vaccinere 
mod bluetongue, blev sammen med ca. 
100 andre erklæret som tekniker på dette 
område, var sammen med Paul W. Dahl 
og Niels Christensen fra vores hold på 
skolen 1962/63. Jeg blev ikke brugt, det 
siges dyrlægerne havde reklameret for at 
revaccinere. Så man må håbe at de tiltag 
fra landbrugets side har været med til at 
dyrlægerne har været mådeholdne med 
deres priser.
Har også fået tid til lidt ferie, besøgte Har
zen i juni med et rejseselskab og i sep
tember ved Moselfloden sammen med 
Claus Hissel og Tove, havde en meget fin 
tur med mange indtryk fra en ganske an
den natur som vi er vant til.
Ellers har vi det godt, tager som de fleste 
på vores alder tabletter om morgenen for 
at holde balance i kroppen.

Venlig hilsen Ella og Hans Juhler

Til august 2008 var det 45 år siden vi for
lod Gråsten Landbrugsskole. Meget er 
sket siden i landbruget. Lysbro-skovlen 
og Randers-børen hører fortiden til, som 
så meget andet. I skrivende stund sidst 
i september er jeg i gang som hjælper 
ved kartoffelhøsten, den pension man får 
rækker ikke langt, så derfor ud at tjene til 
det daglige brød. Jeg føler mig som en 25- 
årig, men fødselsattesten siger noget an
det, det er om at holde maskineriet i gang, 
for at sidde og kigge i flimmerkassen kan 
man få nok af om aftenen. Ellers alt vel, 
min Grethe går på pension til oktober, hun 
bager, passer have, blomster m.m. Vore 3 
børn og svigerbørn har skænket os 6 dej
lige børnebørn, den første er konfirmeret, 
den sjette er lige døbt.
Ellers går tiden med at bjerge brændsel, 
cykle og snakke tiden hen. Sammen med 
sønnerne arbejder vi med veterantrakto-

rer og maskiner, når tiden tillader det og 
der er penge dertil, begge drenge arbej
der hos PN Maskiner i Troldkær, datteren 
arbejder i Gråsten Brugs.

Med venlig hilsen til holdet og Jes

Hans Kiseldal, 
Lerkevej 18, 6560 Sommersted

Her på Tastegård går det godt. Kornpriser
nes op- og nedtur gør det lidt for spæn
dende at være landmand. To dage om må
neden hjælper jeg i Frøslev-lejren, gratis 
naturligvis. Vi er ca. 25 som arbejder med 
udstillinger, arkiverer gamle hjemme
værnsting m.m. Lige nu er vi i gang med 
at flytte gamle uniformer, våben og ud
rustning til Søgård-lejren, hvor vi har fået 
en stor bygning til rådighed. Frøslev-lej
ren er nok et besøg værd og jeg skal nok 
vise rundt, hvis vi skulle mødes.
Glædelig jul og godt nytår.

Jes Lassen

Årgang 1963-64
Redaktør: Vagn Hammer 
Plutovej 16, 8370 Hadsten 
E-mail: hammers@privat.dk

Kære kammerater.
Krisen er over os! Pas på det du har! Vi 
hører jo til en af de store krigsårgange, 
der nu går på pension. Der skulle jo gerne 
være lidt til os i årene fremover.
Jeg har i år sendt opfordring ud til samtli
ge 48 årgangsmedlemmer af elevforenin
gen og i det følgende er hvad jeg har fået 
tilbage:

Peter Hansen (Hans Peter Sloth Hansen) 
fra New Zealand skriver: Vi har haft et par 
dårlige år hvad angår opfedning af kvæg, 
tyrer, lam samt uld. Det er dog ud til at 
priserne vil være opadgående over de næ
ste par år. Heldigvis har det været meget 
godt at have kvier fra malkekvægfarmere 
på græs. Vi vil have omkring 1000 kvier
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på græs på årlig basis og 300 kalve fra 
december til maj. Derudover har vi vores 
egne 700 kreaturer. Vi feder kvier og stu
de samt 70 jerseytyre til avl. Resten er så 
sortbrogede tyre, der opfedes til det ame
rikanske hamburgermarked. Får er næ
sten værdiløse. Ulden kan kun betale for 
udgifterne ved at få dem klippet. Vi behø
ver dem dog til at æde en blomst, der kan 
blive 1 m høj, er gul og som fuldstændig 
kan tage over på vores græsmarker. Den 
er også giftig for kreaturerne. Heldigvis 
æder de den kun i tørre somre. Vi har der
for skåret fårebestanden ned til det halve, 
så vi nu har 1500 moderfår. Får kræver 
også meget arbejde. Da vi som regel har 
fugtige, varme somre, er det et stort ar
bejde at holde fårene rene og fri for fluer. 
Siden sidste brev til jer, har vi købt en 
farm mere. Den er på 313 ha hovedsage
lig bakket. Det bringer vort samlede to
tale areal op på 1030 ha hvoraf de 850 
er med græs. Vi har 50 ha tilplantet med 
grantræer, resten er urskov og mose.
Det er helt fantastisk at være malke
kvægfarmer på NZ i øjeblikket. Mange 
fårefarme bliver lagt om til malkekvæg, 
især på Sydøen, hvor der stadig er sto
re arealer flad og god jord. Vores nabos 
søn har netop købt en fårefarm og skal i 
år bygge 2 nye huse, malkestald, siloer 
og lade til hø. Der skal etableres vand, 
veje, strøm, hegn o.s.v. Han er 35 år og 
malker 1200 køer. Da der er stor mangel 
på arbejdskraft på NZ har han 2 phillipi- 
nere til at arbejde for sig. Det viser bare, 
at der stadigvæk er store muligheder for 
unge dygtige landmænd på New Zealand. 
De unge landmænd arbejder hårdt, men 
gevinsten er stor. Jeg er stadig forundret 
over, at der ingen landbrugsskoler er på 
NZ og kun ganske få landmænd tager en 
uddannelse på universitetet. Trods mine 
68 år arbejder jeg på fuld tid og jeg nyder 
det meget.

En venlig hilsen til jer alle.

Anders Hansen fortæller, at de 2006 solg
te gården i Voldtofte. De købte hus i Ha-

arby, et hus som de fik total renoveret. De 
har 3 piger, der alle bor i området og de 
har nu 5 børnebørn. De 2 af pigerne har 
bygget nyt hus, den 3. har renoveret et 
ældre hus. Så Anders har kunnet få alt det 
arbejde, han ville have i sin pensionist
tilværelse. Den yngste datters svigerfar 
har en gård i Jordløse og her har Anders 
indrettet et mindre fasaneri med 20 hø
ner til æglægning. Han opdrætter fasa
nerne til jagt. Det giver mange cykelture 
til Jordløse, når fasanerne skal tilses. Han 
har jagten på gården i Voldtofte til 2011.1 
fritiden spiller han et par gange om ugen 
harmonika. En gang imellem spiller de lidt 
på plejehjem, ved fødselsdage o.l. med 
harmonikaen. En aften om ugen går med 
folkedans og bowling turneringen skal 
også passes og når der også skal være tid 
til børnebørnene, så har han let ved at få 
tiden til at gå.
Adressen er nu:
Møllevej 43, 5683 Haarby.

Villy Mundt fra Langeskov fortæller, at han 
stadig er ansat ved Dansk Svineproduk
tion, dog nu på en seniorordning med en 
arbejdstid på 22,5 time pr. uge. Han har 
til opgave at scanne 3 avlsbesætninger 
som får besøg hver 14. Dag. Derudover 
besøger han de Fynske Opformeringsbe
sætninger én gang om året. I Tommerup 
aflægger han en gang om ugen besøg, 
hvor der registreres skuldersår og hudli
delser med det formål at finde frem til de 
arvelige sygdomme. Fritiden bruger han 
og Hanne på bl. a. folkedans, men der bli
ver også tid til de 6 børnebørn. Da Hanne 
er dagplejer, er huset fyldt med 4 livlige 
børn til dagligt.

Børge Johnsen fra Jejsing fortæller, at han 
har lejet det meste jorden ud og med den 
sommer vi har haft, har han ikke savnet 
at flytte vandingsmaskiner eller bøvle 
med høsten. Han fortæller, at Karen har 
oparbejdet en blomsterbutik, som de har 
hjemme i hønsehuset. De har Va ha med 
blomster og pluk selv grøntsager og det 
er ikke så ringe endda, som han skriver.
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Helbredet skranter lidt. Den ene hofte be
gynder at drille lidt, ellers er alt vel.

Hans Chr. Wind fra Arrild fortæller, at de 
stadig bor på ejendommen, men jorden er 
bortforpagtet til en nabo, der har kvæg. 
De har det godt med dette arrangement 
og kan dele sorger og glæder med naboer 
hvad enten mælkeprisen går og eller ned. 
Hans kone Valborg arbejder i Skærbæk 
Sparekasse, et ikke kriseramt pengeinsti
tut!
En datter er lærer på Ålestrup Naturefter
skole og sønnen bliver færdig som agrar
økonom til jul.
Fritiden går med bowling og bestyrelses
arbejde i det lokalhistoriske arkiv.

Leif Hansen fra Skærbæk er flyttet. Han 
bor nu Melbyvej 26. Han solgte for 21 år 
siden gården til en hollænder, der igen har 
solgt den til endnu en hollænder for 6 x 
købsprisen. Det synes han er vildt. Det vi
ser sig jo også nu i den krise, vi er løbet 
ind i. Han har i mange år været ansat i 
Plantedirektoratet med opgaver inden for 
korn og frø. Han indrømmer dog også, at 
han har generet bønderne lidt ved kon
trolbesøgene!!
Disse opgaver er nu udliciteret og han er 
nu ansat i et privat firma (eurocargoser- 
vices) et kontrol og registreringsfirma, så 
i en alder af 67 år er han endelig begyndt 
at bestille noget !!
Han fortæller at Niels Jessen fra Ti set 
Gram, der er hans jagt kammerat, har

afsluttet sit aktive liv på regnskabskonto
ret.

Aksel Dralle fra Skovby fortæller at han 
for en del år siden solgte gården til en søn, 
der har 3 drenge. De blev dog boende på 
gården, men Aksel tog arbejde ved Ove 
Arkil, et arbejde har stoppede med sidste 
år, da han blev 65.
Nu hjælper han sønnen, der har arbejde 
på mejeriet, med at passe gården, mar
kerne og Limousine køerne.
Familien holder af dyr, så de holder høns, 
ænder, duer og kaniner på gården. Det 
passer fint med at den yngste søn bor i 
nærheden med kone og 2 børn. De er flit
tige gæster hos hinanden og nyder livet 
på gården.
I fritiden er de flittige på folkedansegulvet 
i Vojens.

Vagn Jacobsen fra Ørsted på Djursland 
bor stadig på gården som han overtog i 
1967. I årenes løb har de tilkøbt og fra
solgt jord, så de nu bor på en restejendom 
på 34 ha, hvoraf 4 ha er skov. De 27 ha er 
lejet ud og resten bruges til foder for de 
50 får og 2 heste, der er på ejendommen. 
De har renoveret stuehuset og regner 
med at blive boende på gården nogle år 
endnu. De har nu besluttet at investere 
i et jordvarmeanlæg, da skorstenen til 
halmfyret er blevet kasseret.
Vagn har brugt en del af sin tid til at lærer 
sig noget om IT og det er han tilpas med. 
Han nævner desuden at jagt, kortspil,
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børn og børnebørn, deltagelse i kulturelle 
aktiviteter og lidt udlandsrejser også læg
ger beslag på deres fritid. Her i efteråret 
var de i Paris, byernes by. Der havde væ
ret en stor oplevelse, ikke mindst en tur 
i variete teatret Moulin Rouge, gav inspi
ration!!

Niels Carl Andersen fra Ejby har jeg kon
taktet telefonisk. Han bor stadig på går
den og driver den med ren planteavl. Da 
markerne har været stærkt befængt af 
græsukrudt, har han besluttet kun at dyr
ke vårsæd på markerne. Om nogle år kan 
andre afgrøder komme på tale igen.
Han har i mange år dyrket gymnastik, 
men et dårligt knæ har sat en stopper 
for den aktivitet. Han er begyndt at spille 
"krolf", sammen ned nogle gode venner. 
Han har indrettet en bane på gården (så 
han kan træne i smug). I sommer var han 
på rundrejse på Island, en storslået, ene
stående natur. På turen traf han i øvrigt 
Anders Hansen fra Haarby.

Jens Iversen fra Hårlev på Sjælland er ef
ter 12 års pause igen begyndt at dyrke 
jorden, der hører til gården. Der drejer sig 
mest om korn, men et areal på 10 ha med 
ærter kan vise sig at være interessant. 
Han fortæller at han i de 12 år, hvor han 
ikke havde med jorden at gøre, at han da 
gik til hånde hos en lokal entreprenør. Han 
har det i øvrigt bedst med være i sine van
te omgivelser i Hårlev.

Arne Nielsen fra Vejle fortæller, at han 
arbejdede ved landbruget frem til 1993, 
hvor han fik et job som vicevært, et job 
han har frem til han går på pension d. 
1. november. Med tiden er det blevet til 
3 døtre og 4 børnebørn. Fritiden går med 
lidt foreningsarbejde i lokalområdet.

Jørgen Matthisen fra Lendemark ved Byl- 
derup Bov fortæller, at han er gået på 
pension, men har endnu ikke mærket, at 
han har fået tid til overs. I øjeblikket går 
tiden med at renovere huset. Han og Ing
rid er med tiden blevet bedsteforældre, et

job de begge nyder. Han har tænkt meget 
over udviklingen i landbruget og synes at 
det bliver sværere og sværere for unge 
landmænd at overtage de store enheder 
ved generationsskiftet. Efter en rejse til 
Vietnam har det undret, at landbefolknin
gen kan eksistere på så små enheder og 
de så ud til at være tilfredse med deres 
tilværelse. Den finansielle krise bekymrer 
(mon han har investeret i aktier?).

Det var således bidraget til årsskriftet fra 
63-64 holdet.
Her i Hadsten er alt vel. Jeg har dog lidt 
vrøvl med en skulder og en hofte, så de 
fysiske aktiviteter er droslet lidt ned. Min 
kone er stadig på arbejdsmarkedet og 
børnebørnene er i h.h.v. København og 
Haderslev, så jeg har tid til at hygge mig 
med mine interesser.

Godt nytår til alle.
Vagn Hammer

Årgang 1964-65.
Redaktør Ole Schmidt. 
Egevænget 5, 6690 Gørding. 
E-mail: oes@webnetmail.dk

Arne Rudbeck, Fjellumvej, Nustrup, skri
ver:

Lige en hilsen fra Nustrup. Vi solgte går
den i 2001 til en hollænder, men jeg fort
satte som medhjælper i 2 år. Gik derefter 
på efterløn og er nu pensioneret.
Tiden går nu med hus og have. Jeg spiller 
kort, tennis og badminton.
Derudover hjælper jeg børn i ungdoms
foreningen et par timer om ugen, med at 
spille badminton.
Vi har været en tur i London og rundt i 
hele Danmark. I år gik turen til Bornholm, 
og det var en dejlig tur. Helbredet er ok. 
Dog knap så godt hos min kone, der skal 
have et nyt knæ.

Hilsen til alle.
Lilly og Arne Rudbeck
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Hans Peter Schjerning, Kongevej, Gram, 
skriver:

Hej kammerater.
Lige en lille hilsen fra os i Arnum. Vi driver 
stadigvæk landbrug, men solgte mælke
kvoten i 1996, da ingen af børnene ville 
overtage gården. Vi driver 85 ha., og har 
35 ammekøer. For øjeblikket går vi og 
overvejer, om køerne skal halveres eller 
helt sættes ud. Vi har 2 børn og 4 bør
nebørn, og har nu været gift i 37 år. De 
gamle staldbygninger fra 1903 er bræk
ket ned, og i stedet for er der opført en ny 
bil garage. Ellers er alt vel her.

Hilsen
Erika og Hans Peter Schjerning

Årgang 1965-66
Redaktør: FolmerTroelsen 
Bredstenlundvej 6, 7182 Bredsten

Du "gamle" Gråsten elev af årg. 65/66. Du 
opfordres til at sende et bidrag til NYT FRA 
GAMLE ELEVER. Og hvad er så nyt? Det er 
en helt åbent mulighed for såvel at resu
mere, resignere eller konstatere og lufte 
dine tanker for trediemand ubekendt. Nyt 
fra gamle elever er det, der først bliver 
slået op på og læst. For nysgerrig er man 
vel?

Det kunne meget vel være noget om mal
kekoens livgivende mælk som professor 
i evolutions biologi Tom Gilbert, Køben
havns Universitet, nu skal til at lede ef
ter DNA sport fra mælk og youghurt i og 
på potteskår fra arkæologiske udgravnin
ger helt tilbage til stenalderen i Europa og 
Mellemøsten. Stenalderfolket havde må
ske også allergi, var der nogen der nævn
te noget om hormonet insulin i forbindel
se med omsætning af fedt, eller spiste de 
det kroppen havde behov for? Eller kom 
allergien først efter vi fik rørmalknings
anlæg og pasteurisering med knusning af 
fedtkuglerne til følge, så optagelse sker 
udenfor tarmen. Universitetet i Montpel

lier i Sydfrankrig har lavet evolutions un
dersøgelse i alt fald siden 1982.
Kroppens infrastruktur er måske lige så 
ustabil som den kommunale (?). Ud af 23 
opfordringer skrives her:

Viggo Petersen, Bovrup Kirkevej 47. 6200 
Åbenrå
Her hos går det knap så hektisk som før, vi 
har for 3 år siden solgt gården, der var in
gen af børnene der ønskede at drive går
den videre, så den blev solgt i fri handel. 
Vi byggede så et hus i den nærliggende by 
Bovrup. Her er vi faldet godt til og nyder 
den frihed vi nu har fået. Tiden går med 
blandt andet kegling, og så træner jeg sta
dig en flok børn i badminton, yderligere er 
jeg medhjælper på det lokale sognearkiv. 
Lidt slægtsforskning er dert da også ble
vet til. For et års tid siden nedlagde kom
munen vores lokale bibliotek i Bovrup, det 
var der en gruppe borgere, der var så util
fredse med, at der blev startet et privat 
bogudlån her i byen, der hjælper vi også 
lidt til, og vi er Gudrun og mig Viggo.

Mathias Rudbeck, Keelbjergvej 9. 6340 
Kruså... mob. 2170 2274
Folmer, det var med kort varsel, men så 
bliver brevet ikke så let væk, men det er 
altid godt at høre fra dig. Her er alt ved 
det gamle, jeg er nu blevet statsansat. 
Men jeg fik jo min efterløn udbetalt i form 
af et eengangsbeløb. Jeg driver stadig 
landbrug, jeg har ca. 50 ammekøer plus 
opdræt. Og så handler jeg med kvæg, for 
så kommer man ud til mange forskellige 
folk, og så får vi altid en snak. Vi fik jo 
ikke et sygehus i Gråsten, men det er nu 
også godt, for så kunne vi have lagt sko
len ned.
Hilsen M. Rudbeck

Henning.H. Bak, Rønne alle 167. 7451 
Sunds e-mail: holmgaard@youmail.dk

Hej Folmer og alle I andre. Her er hvad jeg 
har strikket sammen: Jeg stoppede på ar
bejdsmarkedet l.dec. 2007 og emu efter
lønner. Det kan virke underlig i en tid med
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mangel på arbejdskraft. Det har noget at 
gøre med det ræs der er på, folk tror de 
har travlt, men skynd dig langsomt, det 
er det hurtigste, så skal man ikke lave tin
gene om og med en lille smule planlæg
ning kan man få en masse fra hånden i en 
fart. Jeg var på foderstoflager og befandt 
mig godt, men ikke alle landmænd havde 
tålmodighed til at få tingene gjort hurtig, 
de kunne selv, og så blev det besværlig. 
Nå jeg har opdaget hvor meget der er for
sømt med maling og i haven, så der er nok 
at se til foreløbig. Jeg er med i DCH som 
træner og bestyrelsesmedlem.
Der går meget tid med at træne hundene 
og deres fører. Der er også en del praktisk 
arbejde, på arealerne og i klub huset, der 
er 10 tdr.land græs der skal slås en gang 
om ugen.
Du opfordrede os til at skrive om de tan
ker og ting vi går og tumler med. De sto
re tanker og dybsindigheder er sjovere i 
en direkte diskussion, på skrift kan det 
nemt blive en masse sure opstød. Livet 
er for kort til brok, en sag har altid to si
der. Svært er det at sætte sine tanker på 
skrift, men der er mange lyspunkter hvis 
man ser sig omkring, ellers er det ud i na
turen med hunden, eller op på cyklen og 
få hjernen blæst ren. Så god vind til alle. 
Jeg har lige fået PC, så jeg håber dette går 
igennem. Det er noget af en udfordring 
den maskine der.

Hilsen Henning

Årgang 1966-67

Redaktør: Helge Clausen 
Trekanten 2, 6440 Augustenborg

En lille hilsen fra en af praktikkerne. Der 
er ikke noget nyt at meddele om mit vir
ke. Der henvises til tidligere beretninger 
fra de gange jeg har skrevet. Man skal jo 
også være glad for at der ikke sker store 
forandringer. Tiden går og så kan man jo 
mindes fortiden en gang imellem og hvad 
det bringer af minder frem f. eks. var det 
1/4 2007 50 år siden jeg kom til land
brugsskolen og 1/11 2007 var det 40 år 
siden jeg forlod skolen. Det var en del år 
jeg var der. Jeg havde godt nok 1 år med 
anden beskæftigelse. Det var dengang. 
Nu er der også meget at glæde sig over, 
det skal man huske mens tid er.

Venlig hilsen til alle de årgange fra de år.
Peder Jensen

Hermed lidt nyt fra Erling Gammelgård. 
Jeg nåede desværre ikke til jubilæet sid
ste sommer. Min kone og jeg er flyttet til 
Gram for 3 år siden, men vi har stadig 
vores virke i gården i Kastrup. Er med
ejer endnu, men begynder at forberede 
at vores søn overtager det hele. Vi har 
et glimrende samarbejde. Gården er det 
sidste år udvidet til 170 køer, der er ind
sat 3 nye malkerobotter af mærket Lely. 
Det har givet os en meget mærkbar ar
bejdsdag i form af mere fritid og fri for det 
daglige malkearbejde, det blev for svært 
at få nogen til at malke. Teknikken funge
rer perfekt. Køerne malkes ca. 3,2 gange 
i døgnet. Man kan se at køerne er glade

◄ ÅRGANG 1965/66. Over en "Vejman
den år 0". årgangsøl 2006,(9,6%) hos 
Folmer, Kresten Bruun Christensen og 
Oscar Christensen får sig en dybsindig 
meningsudveksling om at tage ud og op
leve verden med Grundtvig og Gråsten 
Landbrugsskole i bagagen, om det er på 
en jagtstol eller i en autocamper i Ca
lifornien, spiller en mindre rolle. Oscar 
har, hvis nogen spørger, en e-mail: 
oscaronmal-mor@sbcglobal.net
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for at betjene sig selv, ydelsen er steget 
10 % og yversundheden er i top. Og el
lers har jeg stadig minken at passe, men 
holder nok med dem snart, da jeg bliver 
65 til vinter.

Hilsen fra 
Erling Gammelgård, 

Linde Alle 21, 6510 Gram

Jeg skriver for min mand Jørgen Jensen. Vi 
bor i Toftlund og har gjort det siden 1973. 
Vi har 3 børn, 2 drenge og 1 pige, og så 
har vi den glæde at have 8 børnebørn, 
som vi nyder i fulde drag. For 5 år siden fik 
Jørgen en blodprop i hjernen med efter
følgende lang hospitalsindlæggelse både i 
Århus og Sønderborg. Nu har Jørgen det 
så godt at han kan komme lidt ud på sit 
gamle arbejde 16 timer om ugen hvor han 
kan lappe cykler og andet forefaldende 
arbejde. Han er bare dårlig til at huske, 
det er korttidshukommelsen det er galt 
med. Det var ikke sådan vi havde regnet 
med vores gamle dage skulle være, så det 
giver måske lidt stof til eftertanke. "Nyd 
livet mens du har det".

Mange hilsener 
Lis og Jørgen Jensen

Årgang 1967-1968
Redaktør: Hans Ejner Lassen 
Månehøjen 29, 3100 Hornbæk 
Tlf. 48 35 58 36.
E-mail: eva_svatrerud@hotmail.com

Johannes Deichgræber, Augustenborg 
fortæller:
Han passer stadig jorden, 76 ha, men 
staldene er lejet ud, om 2 år bliver Johan
nes 65 år så må han se til den tid hvad 
han vil. Ham og konen tageren del gange 
om året til Tyrkiet hvor de har købt en lej
lighed (26 grader her i oktober).
En søn er mejeritekniker. En datter bliver 
færdig som læge til vinter.
Hilsner til hele holdet.

Niels Peter Iversen, Padborg 
Malkekøerne er sat ud, mælkekvoterne er 
solgt og amme køer er kommet ind i ste
det. Niels Peter har en I/S med sin søn, 
sønnen har udearbejde for tiden. Tørken 
var hård i år på denne egn, og kornpriser
ne er lave. Der er nok meget spekulation 
og politik i kornpriserne. Han har haft 30 
ha med majs til modenhed, det har været 
OK. De to andre "børn" bor i Århus. Den 
ene datter er ejendomsmægler, den an
den datter er uddannet tjener og arbejder 
inden for økologi. Hendes mand er kok.

For mit vedkommende har det været et 
JUBI ÅR. I Sdr. Jylland har jeg været med 
til min guldkonfirmation (50 år). Det var 
hyggeligt at se de gamle "gutter" igen. Mit 
gamle kollektiv, Svanholm, havde 30 års 
jubilæums og jeg var til Garder jubilæum 
i København (350 år - ja, jeg var nu ikke 
med fra starten af!!!!). Og så var det G.L. 
40 årsjubilæum, det var en rigtig hygge
lig dag, 23 af vores årgang var mødt, så 
snakken gik livligt. Jeg synes at det kneb 
med at kende dem alle! Vi har jo forandret 
os lidt efter 40 år.
Det er imponerende så flot og veldrevet 
vores gamle skole fremtræder, med byg
ninger der virkelig lever op til nutidens 
produktion. Tak til alle på G.L. for et flot 
arrangement.
Jeg, og især min kone Eva, går op i er
næring (det er jo det vi skal leve af). Når 
vi ser os omkring i vort dejlige og velord
nede land, er det jo utroligt hvad vi "fin
der" os i af sygdomme: Diabetes, især 
diabetes II, kræft, hjerte kar sygdomme, 
gigt, overvægt, hyperaktive - ADHD, util- 
passede unger (kriminalitet), autisme, 
skizofreni, depression osv. Min kone siT 
at alt, eller næsten alt, kan læges med en 
ordentlig kost (økologisk og frit for hvidt 
sukker, mælkeprodukter og glutenholdige 
kornsorter) og fornuftig levevis. Kig på 
hendes hjemmeside hvis nogen synes at 
dette kan være interessant: www.Raske- 
huset.dk.

Som landmand er det da imponerende at 
avle 10 tons hvede/ha eller op til 70 liter
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mælk pr. ko pr. dag. Men hvor god er næ
ringsværdien - enten det går til dyrefoder 
eller menneskeføde tror I?
Linus Pauling, amerikansk professor, bio
kemisk pioner og fredsaktivist dobbelt 
Nobelpristager, har sagt at flere end 900 
forskellige sygdomme beror på mangel af 
vitaminer og mineraler, se f. eks. Bioke
misk Forenings hjemmeside http://www. 
biokemi.org/biozoom/2001_l/bz_0101f. 
htm

Kærlig hilsen og glædelig jul til alle gamle 
og alle på Gråsten Landbrugsskole 

fra Hans Ejner og Eva

Årgang 68-69
Redaktør: Henrik Bastholm 
Pinjevej 93, 6000 Kolding 
Telefon 20 87 11 36
E-mail: henrik@henrikbastholm.dk

Til sommer har vi jo 40 års jubilæum. Alle, 
der har skrevet til mig, har meddelt at de 
kommer og glæder sig til gensynet med 
de gamle drenge og pige.

I år vil jeg lave en lidt anderledes opsæt
ning. Dels for at lave lidt forandring, men 
mest fordi så mange har skrevet i år. Man
ge tak for det. Alle på nær 2 har sendt de
res ord pr. e-mail. Denne nye teknologi er 
en god ting. Jeg tror, at det er nemmere 
at sende nogle ord i gennem cyberspace 
end at finde papir, blyant, frimærke og en 
postkasse.
Alle har sendt mig dejlige ord om mit ar
bejde som redaktør. Mange tak for det. 
Det varmer og giver energi til arbejdet 
fremover. Nu har jeg nævnt, at alle kom
mer og de pæne ord til mig, så det vil jeg 
ikke nævne igen hver gang.

Hans Peter Philipsen skriver kort og godt: 
Vægten, konen og landbruget er som det 
plejer.
Alt er altså ved det gamle, og det er vel 
ikke så ringe endda!

Peder Jeppesen sender fra Lyø disse ord: 
Rart at høre der stadig er liv i dig. 40 år - 
det er fandme uhyggeligt du! Har talt med 
Karsten Møllegaard og vi planlægger at 
komme, hvis tingene flasker sig.

Knud Bundgaard meddeler ny adresse: 
Efter 40 år som landmand med køer og 
svin flytter vi i nyt hus: Korsagervej 28, 
Voldby, 8450 Hammel. Håber vi ses til 
sommer.
Venlig hilsen Ditte og Knud Bundgaard.

Bent Høgedal har også været ved tasta
turet:
Efter 36 år med husdyr er vi ved at drosle 
ned med disse. Og vil fortsætte den sidste 
del af vores aktive karriere som planteav
lere.

Bent Boisen
Kære Alle. Fantastisk 40 år er gået, hvor 
er de blevet af? Vi er efter godt 30 år i 
Ribe, flyttet til nyt hus i Middelfart. Jeg er 
gået på pension, ryggen har drillet de sid
ste par år, er opereret 3 gange. Så jeg har 
tid til at være morfar, og konen er konsu
lent i Middelfart kommune. Jeg har stadig 
kontakt med Hans Buch fra Rendsburg.

Den nye adresse er: Teglgårdsparken 45, 
5500 Middelfart.

Nu vi er på Fyn!
Bjarne Damsted kan vist ikke slippe kø
erne. Han skriver:
Jeg er stadig aktiv landmand og forven
ter ikke at stoppe de første par år. Jeg har 
mødt Peter Toni Jeppesen et par gange. 
1 gang på Lyø og ved Livgardens 350 års 
jubilæum i år.

Nis Olesen:
Fra et villakvarter i Toftlund sendes en 
julehilsen til jer alle. Margit og jeg solgte 
gården i 2003 og er nu på efterløn. Jeg 
glæder mig meget til at møde jer alle til 
sommer!
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Endnu en af de korte
Asmus Christian Jessen:
Jeg er stadig aktiv i erhvervet. Vi ses til 
jubilæet.

Og nu vores kvinde!
Inger Bork sender sin hilsen fra Sjælland: 
Mine to sønner er nu blevet godt gift, og 
jeg er nu blevet farmor for 2 mdr. siden.
Tak til jer alle for de gode hilsner i års bo
gen.

Claus Staugaard kan gøre det ligeså kort: 
Jeg glæder mig til at møde jer alle til elev
mødet til sommer til vores 4o års jubilæ
um.

Jan Gehring Hansen sender sin hilsen fra 
Tåsinge:
Som efterlønner har vi nu fået tid til at 
køre mere på vores motorcykel. I år godt 
13.000 km. Kommer til elevmøde 2009.

Jan har overdraget gården til en søn, som 
så ikke har tid til at køre på motorcykel. 
De fleste der kører på motorcykel er vist 
over de 50. Vel en gammel drengedrøm 
fra dengang vi ikke havde så mange pen
ge mellem hænderne.

Fra Vester Snobæk denne præcise mel
ding. Jens L Matzen:
Jeg håber mange vil tage turen til vores 
jubilæum.

Ja det kan der ikke være to meninger om, 
og alt tyder på at vi bliver mange!

Niels Hvidkjaer:
Jeg kommer til 40 års jub. næste år, hvis 
der ikke støder uforudsete hændelser til! 
Håber mange af vores årgang vil møde 
op, dem jeg har forbindelse med kommer. 
Driver stadig landbrug, har solide fritids 
interesser, en dejlig hustru og et godt hel
bred.

Hvad er de solide fritidsinteresser ud over 
konen, Niels?

Nu vi er ved de lidt længere indlæg

Jørgen Ingemann Jørgensen:
Med efterløn og forpagtningsafgift på kon
toen hver måned, nyder jeg livet på van
det med ture i vores lille motorbåd, lan
ge ferier i sommerhuset med ture langs 
hav og i skov, besøg i Europas store byer, 
elge- og grisejagt i Sverige og fiskeri på 
land og til havs.
Hjemme passer jeg huset og fruen, der 
stadig er på arbejdsmarkedet.

Hans Clausen Kock:
Kære Kammerater
Vi kører stadig på med vores smågrise- 
produktion i en tid, hvor næsten alt er af 
lave. Samtidig lejer vi to sommerhuse ud, 
hvor vi til stadighed kan finde forbedrin
ger. Vi arbejder også på vores kommende 
bolig, hvor vi lige har fået installeret jord
varme.
Carsten har skiftet arbejde fra Gråsten 
Landbrugsskole til Landboforeningen i Vo
jens. Det skulle være kort, og jeg håber at 
vi ses og kan fortsætte til jubilæet.

Egon Pedersen:
Her i Frøstrup går det godt. Det er nu 3 
år siden, vi solgte gården. Jane arbejder 
i et dyrlægehus i Nr. Nebel, og det er hun 
glad for.
Jeg er på efterløn, og har små jobs på går
den, eller ved vores anden søn, som købte 
en gård med 600 søer, og 100 ha. januar 
2007 i nærheden af Ringkøbing.
Jeg tog kørekort til lastbil i efteråret 2006, 
og har lidt arbejde ved vikarservice i Var
de. I sommers besøgte vi Niels Hvidkjær, 
hvor vi skulle mødes i deres båd i Randers 
havn. Senere var vi hjemme på deres flot
te nyrenoverede gård. Vi kunne glæde os 
over at se, når Niels kørte til bageren efter 
morgenbrød i sin åbne sportsvogn og Tove 
vinkede til ham med et smil om læben.

Henrik Basthoim:
For 3 år siden sluttede jeg mig til den sto
re skare af efterlønnere, men uden at det 
er blevet til motorcykel og båd. Mine so-
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lide fritidsinteresser er frivilligt arbejde 
for Dansk Flygtningehjælp i et projekt for 
integration af vores tilflyttere. Frivilligt 
arbejde for den lokale fodboldklub KFC. 
Fodbold er også godt for integration i det 
lovlydige samfund, af unge som måske 
har været lidt på kant med loven. Endelig 
er jeg aktiv i senior Erhverv Trekanten. Et 
netværk for 50+'er som gerne vil tilbage 
til arbejdsmarkedet, altså integration i ar
bejdsmarked.
For en gang skyld er mit indlæg ikke det 
længste! Redaktøren har jo også bedtom 
korte indlæg. Ikke sandt!

Sidst men ikke mindst.
Egon Frøsig sender en lille hilsen fra det 
Vestjyske:
Jeg har stadig gården, som jeg købte, da 
jeg var på Gråsten. Jeg solgte køerne om
kring 1980, og jeg har arbejdet i industri
en til indtil for et par år siden, hvor jeg 
fik lidt vrøvl med helbredet, så nu får jeg 
førtidspension og passer landbruget med 
planteavl.
Jeg snakker jævnligt med Jens Casper
sen, vi glæder os begge til jubilæet.

Til sidst et par ord fra redaktøren. Jeg kan 
jo ikke dy mig, men denne gang bliver det 
lidt alvorsord.
En meget stor tak til Vesteuropas lede
re, for at de så massivt har sat ind for at 
redde finanssektoren. Som bankkunde og 
som skatteyder betaler jeg gerne for, at 
sektoren kan blive reddet her i skrivende 
stund, oktober 2008.

En nedsmeltning vil være en katastrofe 
for alle, fattig som rig.

Det er imponerende, at lande som Tysk
land, England og Frankrig hver for sig 
yder en hjælpepakke på størrelse med 
USA's pakke. Hver for sig er deres økono
mier jo meget mindre end USA's. Måske 
har det hjulpet, at denne gruppe af ledere 
har fået nogle få kvinder ind på de bonede 
gulve. Indsatsen må alt andet lige styrke 
vælgernes interesse for det europæiske

samarbejde. Lad os så få lidt forandring i 
Det Hvide Hus i november 2008.!

Ja fint! Nu er jeg færdig til at sende vores 
indlæg til Elevforeningen, her flere dage 
efter den dato, som jeg havde sat som 
deadline, men så sker der noget!
Endnu et indlæg popper frem i min ind
bakke.

Svend Âge Slothus håber at det kan nås! 
Han skriver:
Efter at jeg har skrevet til jer sidste gang, 
er jeg jo blevet 60-år. Det betød så, at det 
kære efterlønsbevis er blevet modtaget.
Det føles som en behagelighed eller end
da en frihed til at vælge arbejdslivet fra, 
når man får lyst til det. Jeg arbejder ellers 
fortsat på Landbo Syd i Aabenraa og for
venter, at blive der et par år endnu. Randi 
har et 20 timers rengøringsjob i den lo
kale børnehave. Hun er 4 år yngre, så hun 
har nogle år endnu, inden vi i fællesskab 
kan starte på den travle tilværelse som 
"pensionister". Som tiden er gået, har vi 
også fået 3 børnebørn. Det er dejligt, men 
de kan nok tage pusten fra os, når de skal 
passes i en weekend.

Ellers bruger jeg fortsat fritiden i vinter
halvåret til en masse badminton. Jeg me
ner (at have hørt), at rødvinen bliver for
brændt lidt hurtigere ved noget motion.
O.K. Tak til Svend.

Nu kan jeg ønske alle uanset vægt og 
livvidde en glædelig jul og godt nytår!

Vi ses! Henrik

Argang 1969-70
Redaktør: Svend Michelsen 
Gammelpøl 10, 6470 Sydals

Ingen indberetning i år.
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Årgang 1970-71 Årgang 1972-1973

Redaktør:
Jobbet er ledigt
(henvendelse til Bent Nielsen)

Årgang 1971-72
Redaktør: Hans Iversen
Nørremark 18, 6400 Sønderborg
E-mail: vranglandgaard@mail.tele.dk

Hej venner,
Alt vel her i Fly. Bor stadig på gården. Hel
bredet er ok, det er kun dåbsattesten, der 
er ved at være gul i kanterne. Jeg er ble
vet bedstefar til en dejlig pige, og der er 
endnu en på vej, det er vores ældste pige, 
som er kontorassistent, der er den lykke
lige mor. Vi kører stadig taxi, men forsø
ger at få overdraget noget af det - med 
tiden det hele - til den ældste søn, - det er 
i øvrigt meget besværligt. Han kom hjem 
fra USA sidste år i november efter at 
have været over-there i 2'/2 år. Han be
gyndte at søge straks, men er stort 
set ikke kommet meget længere - ih, hvor 
erdet kommunalt II! Jeg har lejet jorden 
ud til to tyrekalveproducenter, men sam
men med den yngste søn kører vi så lidt 
maskinstation igen. Han er uddannet 
struktør, men der er "lidt mere" arbejde 
i ham end de 37 timer og han vil meget 
gerne køre traktor m.m. Jeg har p.t. en 
datter i Dubai - hun arbejder som recep
tionist i en tandlægeklinik.
I min fritid er jeg begyndt at istandsæt
te veterantraktorer - det er gamle David 
Brown jeg går mest op i. Det er meget 
hyggeligt at gå og nusse med, og så er det 
jo rart at se et pænt resultat. Kig ind hvis 
I kommer forbi og har lyst - der er næsten 
altid kaffe på kanden.

Med venlig hilsen 
Knud Dam, Åkjærvej 11, Fly, 7800 Skive

Det var dette års høst.
Hilsen Hans

Redaktør: Knud Erik Langhoff, 
Mariavej 9, 6091 Bjert 
Mail: kelanghoff@get2net.dk

Kære kammerater fra 72/73 holdet på 
Gråsten. Jeg beklager at der sidste år ikke 
var noget fra vores årgang, men da der 
ikke er nogle afjer, der har "løftet arven" 
tager jeg endnu et år, refererer hvad jeg 
fandt frem til, under telefonsamtaler med 
nedennævnte:

Peter Kyhl Sørensen:
Peter oplyser at det er første gang han bi
drager til "Nyt fra gamle elever"!
Efter skoleopholdet kom Peter hjem til 
den fædrene gård, hvor han deltog i ar
bejdet. I 1975 købte han ejendom i Hørve 
ved Lammefjorden på 22 ha.. Siden er der 
købt jord til, så der nu er 45 ha. Den fæd
rene gård, der ligger i nabolaget, drives 
nu i I/S sammen med to søstre. Peter har 
noget af jorden i forpagtning. "Livet har 
været med grøntsager", Peter oplyser at 
han har dyrket både gulerødder og pur
løg, men at der ikke er økonomi i disse 
afgrøder længere, og at han i dag dyrker 
persillerod, pastinak og kartofler. Der er 
grøntsager i ca. det 1A af arealet og korn i 
resten. Alle grøntsager sælges på Køben
havns Grønttorv, efter at de er sorteret 
og gjort salgsklar hos Peter. I 2003 byg
gede Peter ny isoleret hal, der anvendes 
til opbevaring af grøntsagerne. En del af 
bygningen er opvarmet, således at "den 
gamle mand" ikke skal stå og blive kold 
når han sorterer. Grøntsagerne leveres i 
ni måneder af året, men ikke i juni, juli 
og august, hvor efterspørgslen efter den 
slags, som Peter dyrker, ikke er så stor. 
Peter er godt tilfreds med tilværelsen som 
grøntsags producent, han syntes dog at 
der ind imellem er hård konkurrence på 
markedet!
Der er en søn - Morten, der er skolelæ
rer, han underviser i fysik / kemi. Der er et 
barnebarn på ca. IVz år. Peter oplyser at 
han har kontakt med Carsten Jensen fra 
Fårevejle og med Martin Poulsen der bor
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i Sandved ved Næstved på Sjælland. Der
udover havde Peter kontakt med Henning 
Romme Carlsson, der desværre afgik ved 
døden i januar i år. Peter oplyser, at da 
Henning forlod skolen rejste han hjem til 
forældrene på den fædrene gård i Majbøl 
på Lolland. Kort efter købet han nabogår
den. Han boede hele livet på den fædrene 
gård, først sammen med forældrene, og 
senere alene.
Peter sender herved hilsen til alle fra 1972 
/ 1973 holdet.

Carsten B. Jensen:
Carsten oplyser at han stadigvæk er, ef
ter snart 21 år på posten, kontorleder for 
regnskabsafdelingen i Odsherreds land
boforening, og at der i afdelingen er 17 
medarbejdere.
Han driver 40 ha. planteavl, på fritidsba
sis, fordelt på to ejendomme, hvoraf den 
ene er den fædrene gård. Han er på 31. 
år gift med samme kone, og sammen har 
de tre sønner, 28, 25 og 20 år. Den æld
ste er anlægsgartner og bosiddende på 
Carstens fødehjem, nr. to er selvstændig 
landbrugssmed og den yngste er under 
landmandsuddannelse. Der er et barne
barn. Alle bor max et "øjekast" fra hjem
met!
I fritiden driver Carsten landbrug, reno
verer selv driftsbygningerne, og samler 
på gamle traktorer. Ja han har faktisk 24 
stk. IH traktorer omfattende modeller helt 
tilbage fra 1955, nemlig en Farmall 324 
og diverse IH modellersom: IH 275, 523, 
624, 634, 724, 824, m.fl. og selvfølgelig 
er det også IH der kører på markerne på 
Høvevej i Fårevejle. Og så er der lige lidt 
ammekvæg til at holde de grønne arealer 
vel trimmet i sommermånederne.
Carsten har igennem årene haft kontakt 
med Peter Kyhl og Lasse Jessen.
Også Carsten sender en hilsen til alle fra 
1972/ 1973 holdet.

Martin Østerby:
Martin driver stadig sine 55 ha. planteavl 
lidt syd for Assens. Han er også stadig
væk gift med Kirsten, med hvem han har

to børn, Lars på 30 år, og Lone på 28 år. 
Kirsten arbejder i en børnehave, Lars ar
bejder indenfor VVS, og Lone er slagter. 
Der er et barnebarn på godt og vel et år. 
Begge børn bor i nærheden.
Der har igennem årene været drevet tra
ditionel planteavl, krydret med lidt grønt
sager, og ikke at forglemme sukkeroer. 
Disse afgrøder er nu et overstået kapi
tel, så nu er det mere den regulære korn 
/ frø produktion Martin koncentrerer sig 
om. Martin har en form for driftsfælles
skab med en nabo, og sammen driver de 
ca. 500 ha. Hertil kommerat Martin kører 
med hegnsklipper på maskinstations ba
sis.
Martin kan i dagligdagen glæde sig over 
at byudviklingen gnaver sig tættere og 
tættere på hans jord, der er nu under 200 
m. til nærmeste udstykning. Så måske, ja 
man ved jo aldrig!
Også Martin sender mange hilsner til alle 
fra 1972/ 1973 holdet.

Martin Poulsen:
Sidst vi hørte fra Martin var i 1995. Martin 
oplyser at han fortsat driver landbrug på 
Sydsjælland, på den fædrene gård, der er 
beliggende imellem Næstved og Skælskør. 
Da Martin overtog gården, var der 17 ha, 
der er nu 107 ha. ejet jord, og ca. 14 ha. 
forpagtet. I 2007 / 2008 købte Martin 52 
ha. ind til, så det er ikke kun konjunktur 
gevinster Martin lever af. Det er derimod 
dyrkning af broccoli, sukkermajs, græsfrø 
og hvede.
Der dyrkes hvert år ca. 28 ha. med broc
coli, der tilplantes et stykke hver uge fra 
ca. 01.04. og frem til ca. 01.08., vokse- 
tiden er fra 8 til 12 uger, alt efter vejr og 
vind. Udbyttet er ca. 15.000 broccoli ho
veder a' 400 gr. / ha., (han får så godt 
som ingenting for dem) Hovederne pak
kes i plastik, og der sættes stregkoder på 
hos Martin, så de er klar til at "løbe" igen
nem kasseapparatet i diverse butikker på 
Sjælland.
Sukkermajs dyrkes på 6 ha., majsene 
sælges i kasser af 30 stk., også til kon
sum. Til hjælp i mark og pakkeri er der
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hver sommer 5 medarbejdere, som regel 
polske!
Martin er gift med Majbritt der er uddan
net køkkenleder og har job i delikatessen 
i Skælskør brugs. Der er to piger på hen
holdsvis 27 og 25 år, speditør og pæda
gog, og en søn på 21 år, der er i lære som 
anlægsgartner.
Martin har kontakt med: Peter Kyhl, Gun
nar Johansen, Jørgen Nielsen (Hydevad), 
han havde endvidere kontakt med Hen
ning Romme Carlsson og Johannes Koed 
Jensen, der nu begge er afgået ved dø
den.
Udover at dyrke familielivet og landbrug, 
går Martin på jagt, til gymnastik og fol
kedans, de to sidste aktiviteter sammen 
med Majbritt. Martin sender mange hils
ner til alle fra hold 1972 / 1973.

En stor tak til de der har bidraget i år, 
det var hyggeligt at tale med Jer.

Herfra skal lyde en rigtig glædelig jul 
og et godt nytår til alle!

Knud Erik

Årgang 1973-74
Redaktør: Holger Hedegaard
Birkevej 2B, 7830 Vinderup
E-mail: holger.hedegaard@holstebro.dk

Igen i år er det en fornøjelse at være re
daktør for vores hold. Der kommer altid 
nogle breve fra gamle kammerater, der 
godt vil fortælle lidt om, hvad der er sket 
siden sidst.

Kære kammerater
Ja, så er det nok min tur til at bidrage lidt 
fra gamle elever. Rent landbrugsmæssigt 
er der ikke sket de helt store revolutioner. 
Jeg driver fortsat mit lille hobbybrug med 
mine 30 tønder land, selv om det er svært 
at få økonomi i det. Udgifterne er for store 
og indtægterne for små. Jeg håber det er 
omvendt, når man driver et kæmpe land
brug. Efter at have haft en fårebesætning 
i ca. 23 år på mellem 2 og 4 moderdyr, så 
er besætningen pr. 30.09.2008 afhændet.

I 2007 havde vi nok den dårligste høst no
gen sinde, men så var priserne gode. I år 
havde vi så en god høst, men nu er priser
ne så til gengæld ikke længere så gode, 
men så vi klarer os nok. Jeg arbejder sta
dig ved politiet i Aabenraa og har nu nået 
den alder, hvor jeg helst ikke vil tumle 
rundt med de "meget" kloge unge men
nesker i Aabenraas natteliv. Efter den nye 
"gode" reform er jeg placeret i en afdeling, 
som tager sig af alt vedrørende særlove. 
Særlove er alt andet end straffeloven. 
Det er bl.a. sager vedrørende skuldersår 
og andre skavanker på grise, levering af 
køer i sidste del af drægtighedsperioden, 
manglende gødningsregnskaber/planer, 
så her har jeg også lidt tilknytning til land
bruget, men ikke på den sjoveste måde. 
Der er da nogen sager, hvor man synes 
det ikke er helt retfærdigt, at en stakkels 
landmand skal have en bøde på 10.000,- 
for en forseelse, når så "Brian" i en an
den sag slipper, selv om han stjal gamle 
fru Jensens taske i Føtex. Politisk og sam
fundsmæssigt synes jeg heller ikke det 
går skide godt. Politikerne syntes snart at 
et sygehus skal ligge her og snart der. Min 
egen høje chef, Rigspolitichefen, mente i 
første omgang, at samfundet skulle betale 
et par ekstra feriedage (ca. kr. 6000,-) for 
ham selv og konen i Brasilien, selv om han 
da har en ganske udmærket løn, ligesom 
mig. Hvis jeg havde fået en sådan regning 
kringlet, så tror jeg nok, at jeg skulle til 
at være fuldtidslandmand igen. Men ellers 
har vi det jo godt i lille Danmark. Jeg har 
stadig den samme kone, selv om vi nu har 
været gift i 25 år. Begge børn er forsat i 
reden. Signe blev student i foråret, og er i 
gang med at tjene rigtig mange penge til 
en længere rejse i 2009. Louise er lige be
gyndt på Handelsskolen, så hun ved godt 
hvad hun skal lave de næste 3 år.
Mit indlæg er nok lidt "gnavpotagtig", men 
vi er jo også ved at komme op i den al
der, hvor vi har lidt meget mavesyre, men 
skidt med det, hvis vi bare er sunde og 
raske, og det er vi heldigvis.

Til slut en hilsen til alle. Hans P. Aarøe 
Petersen
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Hej kammerater
Her lige et par ord fra mig. Det hele star
tede i April 2006. Lis sagde sit arbejde op, 
gik i lære som SOSU medhjælper. Hun har 
fast arbejde på Hørup plejehjem når hun 
er udlært. I september fik jeg venstre hof
te udskiftet på Sønderborg sygehus. Det 
tager fire mdr. genoptræning, bagefter 
kunne jeg gå uden smerter. Det startede 
igen i slutningen af januar, højre hofte ud
skiftet, genoptræning og er fuldstændig 
smertefri. Det er en sand fornøjelse, efter 
mange år med smerter. Kommer ikke til
bage til mit gamle arbejde.
I juni var vi til bryllup ved vores yngste 
søn, som blev gift med en sød pige fra 
Ringkøbing, kanon fest, nu borde i Rødov
re, han er i bank, hun læser psy. på KBHN. 
UNI. Den ældste søn, arbejder som por
tør Hvidovre hospital, hans kæreste har 
et par tvillinger på 12 år, og arbejder som 
pædagog og alle bor i Ishøj også KBHN.
I Marts købte vi et lille hus på Sydals. 
Masser af arbejde, er ikke færdige endnu. 
Har nu fået arbejde ved Sønderborg kom
mune VEJ OG PARK i Augustenborg. Så vi 
starter helt på en frisk her på Als, efter 30 
år i Barsmark.
Ny adr. Kegnæsvej 28 Lysabild 6470 Sy
dals.

Mange kærlige hilsner LIS og FRANK.

Hej kammerater
Hej alle. Oktober og en rigtig regnvejrs
dag. Driver forsat ejendommen med en
sidig hvede, der gav et fint udbytte i år, 
prisen ser knap så fin ud. Er forsat på Bov 
mejeri, der jo er blevet udvidet for næ
sten en 1 mia. gennem de sidste par år, så 
vi må håbe at afsætning og pris holdes i 
top. Grunden til at jeg skriver sådan, ved I 
hvad? Fremtiden kan godt bekymre lidt.

Mange hilsner 
Til skolen og hele holdet 

fra Jens Peter Skjøth

Kære kammerater
Tak for invitationen til at skrive lidt om 
hvad jeg bedriver i dag, det er jo nok det 
afsnit vi alle læser først, når årsskriftet 
kommer.
Efter30 årsom selvstændig landmand, de 
første 10 år sammen med min far og mor, 
med både køer og svin, herefter 10 år med 
køer, for så at lægge om til økologisk drift 
i 1995, valgte jeg sammen med min kone, 
der havde drevet selvstændig tøjbutik, at 
søge helt nye udfordringer i 2005. Ejen
dommen blev solgt pr 1.4.2006, uden be
sætning og kvote, som jeg selv afviklede, 
bygningerne er så senere igen blevet ta
get i brug til mælkeproduktion, men nu 
med robotter. Dette betyder selvfølgelig 
også at jeg skulle opgive de poster, som 
jeg var valgt til af mine kollegaer, men når 
man siger A må man også sige B. Valget 
faldt på Uge Lystfiskeri og Camping, som 
geografisk er placeret mellem Tinglev 
og motorvejsafkørsel 72, en kombineret 
camping og fiskesø som navnet jo også 
antyder. Pladsen er en gammel grusgrav, 
der har udviklet sig fra ingenting i midten 
af firserne til i dag at omfatte 170 campin
genheder, 20 hytter, 10 værelser med til
hørende festsal, med plads til 70 gæster, 
3 fiskesøer på tilsammen 15 HA, hele om
rådet er på 32 HA Vi sætter ca. 22 tons 
fisk ud i søerne i løbet af et år. Til at hjæl
pe med den daglige drift er vi 6 fuldtids 
beskæftigede inkl. os selv, vi har åbent 
hele året, både for fiskeri og camping. Jeg 
valgte ikke landbruget fra, men camping
jobbet til, jeg tror at det er med til at hol
de os i live når livet giver udfordringer, det 
har da også vist sig at der er udfordrin
ger i at få en fornuftig drift ud af pladsen, 
men vi kan se lyset foran os. Det at drive 
en campingplads giver en anden tilfreds
stillelse, der er mere kontant afregning 
mellem os og kunderne, både positive og 
negative. Fra den enkelte landmand og 
til forbrugeren er der flere led, hvor an
svaret kan placeres. Gæsterne kommer 
fra mange forskellige lande og det er i sig 
selv jo spændende. Den politiske bacille 
har ikke helt forladt mig, jeg er i dag for-
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mand for Tinglev Venstre og næstformand 
i kommuneforeningen Aabenraa.
Træffer ind imellem på nogle af de gamle 
holdkammerater som bor i dette område. 
Skulle nogen ønske at se hvad jeg bedri
ver, så er der en fin hjemmeside Uge-lyst
fiskeri.dk, eller kig forbi.

De bedste hilsener til hele holdet.
Hans Petersen

Her hos os i Vinderup går det stadig godt. 
4 børnebørn og en ny på vej.
Mine dage går stadig med politik og eks
propriationer, og motorvejen mellem Søn
derborg og Kliplev skrider stadig frem. 
Vi har købt 44 ejendomme og huse på 
strækningen, og er nu i gang med det vi 
kalder del ekspropriationer. Det der hvor 
vi kun skal have et mindre stykke jord fra 
de enkelte ejendomme.
Politisk er vi kommet godt i gang med den 
ny Holstebro kommune. Her til budget 
2009 har vi faktisk ikke sparet en krone. 
Selvfølgelig var der noget der skulle om
placeres. Vores gode økonomi er der selv
følgeligt mange grunde til, men for mig at 
se, er den vigtigste grund, at vi fik startet 
med et budget, hvor vore udgifter pas
sede til vores indtægter, også det, at der 
kun blev brugt 98% af den og det at vi 
har befolkningsfremgang. Altså havde vi 
overskud på det første regnskab i den ny 
kommune. Også i år, ser det ud til at vi 
holder os inden for det lagte budget, som 
også regner med et plus, så er det jo lidt 
lettere at være politiker.

Venlig hilsen 
Holger Hedegaard

Årgang 1974-75
Redaktør: Jan Jensen
Varde Landevej 51, 6800 Varde
E-mail: hej51@post.tele.dk

Hej alle årgang 74-75
I år har et været en glæde at være redak
tør. Ud af 16 kort er der kommet 5 retur.

Rart at høre fra jer. Som Klaus skrev, er 
det altid spændende at læse nyt fra gamle 
elever.

Kære kammerater
Lidt nyt fra Sæd, 2004 stoppede jeg med 
mælkeproduktionen og nu hygger vi os 
med 80 ammekøer + opdræt og 100 ha.
Er stadig gift med Christel, medhjælpende 
hustru, børnene Susanne 23 år læser til 
pædagog, Andreas 19 år valgte ikke vejen 
som landmand, er i lære som speditør. 
Håber alle har det godt.

Hilsen Jørgen Jørgensen, Sæd

Hej Alle
Efter 30 års drift af gården har vi solgt 
gården til vores søn, pr. 1. jan. 2008.
Vi er flyttet til Løjt Land. Jeg fortsætter 
med at passe planteavlen.

Hilsen til hele holdet 
P. J. Jacobsen

Kære elevkammerater.
Nyt fra gamle elever, det er så meget 
sagt i og med, at jeg har samme bopæl, 
samme mand, samme alder og helbred, 
næsten? Men folkeskolen er aldrig den 
samme i længere tid ad gangen. Det giver 
jævnligt udfordringer, og elever og foræl
dre sørger stort set for de gode - politiker
ne desværre ofte for de mindre gode.

Mange hilsner fra
Karen Lund

Hej alle gamle 
landbrugsskole-kammerater.
Jeg bor stadig i Notmark og er også stadig 
gift med den samme kone.
Jeg arbejder på D.C. i Blans, hvor jeg har 
været i 14 år. Marete er ansat ved retten 
i Sønderborg. Jorden er bortforpagtet, så 
nu har vi tid til at tage op i vores dejlige 
sommerhus i Sverige, hvor jeg også går 
lidt på jagt.
Vi er også begyndt at bygge et nyt hus, 
hvor det er meningen at vi skal nyde vo-
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res otium. Er der nogen, der har lyst til at 
kigge forbi, er i meget velkommen.

Hilsen til alle fra 
Marete og Klaus Jørgensen.

Hej Jan
Tak for din opfordring til at skrive til nyt 
fra vores årgang i Gråsten.
Her på Lundsgaarde har vi de seneste 21/z 
år været omkring overvejelser med at få 
forbedret vores staldanlæg. Også vi ven
ter på kommunens afgørelse.
På maskinsiden er vi nået langt i samar
bejdet med Horst, Henning og Günther 
Lorenzen. Her er det Elke som styrer hele 
administrationen. De to yngste børn er 
hjemme, medens de to store går i skole i 
Aarhus og i Næstved.
I alt den travlhed tog Elke og jeg 4 ugers 
ferie i New Zealand i februar/marts 2007, 
hvor vi bl.a. besøgte min værtsfamilie fra 
1977.

Med venlig hilsen 
Hermann Lorenzen

Det var så årets høst, det gik ret nemt 
for mig i år. Anderledes har det set ud for 
mange landmænd i år. Håber at i alle har 
fået høsten i hus. Jeg kan på min vej fra 
Esbjerg til Århus se at der står en hel del 
majs , håber det lykkedes at få det i hus.

Jeg har i år prøvet at få fat i Kurt Ludvig- 
sen, tidligere Lyne, men har ikke hørt no
get fra ham. Skulle have været på jagt ved 
Gert sidste søndag. Måtte melde fra på 
grund af arbejde, det tager megen af vo
res gode fritid?? Læste i landbrugsblad at 
Hans Søn Martin, er blevet valgt til årets 
unge landmand. Godt gået.

Karen skriver at det ikke altid er sjovt at 
være lærer, tænker somme tider på når vi 
festede lidt på Gråsten, hvordan Filt Jen
sen så på os??????

Ellers alt vel her i Haltrup, ungerne er flø
jet fra reden, og vores første barnebarn

er i vente til feb. 09. Nu er det os, der er 
ved at være de "gamle", heldigvis kan det 
jo ikke ses?

De bedste hilsner til hele holdet
Jan

Argang 1975-76
Redaktør: Jørgen Jensen
Sdr. Vilstrup Bygade 54, 6100 Haderslev

Kære holdkammerater!
Ja, så har jeg igen været ude med spørge
kortene, "høsten" var ikke imponerende 
men OK. Her hos os er alt ved det gamle, 
vores landbrug har vi ikke udvidet på de 
sidste par år, (270 søer/110 ha) men jeg 
er blevet bestyrelsesmedlem i Sønderjysk 
Landboforening og jeg har udskiftet be
styrelsesposten i folkeskolen med en på 
en efterskole (Ågård) Skolen kan varmt 
anbefales hvis I endnu er leveringsdyg
tige i unge mennesker.

En hilsen til skolen og hele holdet. Jørgen

Lige et par ord fra det midtsjællandske. Vi 
bor stadig lidt øst for Ringsted og driver et 
lille landbrug på 35 ha. 80 søer og opfed
ning afalle grisene.
Børnene er flyttet hjemmefra, Grethe læ
ser på RUC, og Lars er uddannet tømrer. 
Men der er stadig liv på gården, da vi er 
blevet plejefamilie, det blev vi for 7 år si
den, det blev for drøjt for Kirsten at køre 
minibus og Taxi. Vi har en dreng på 13 år 
fastboende og er så weekendaflastning 
for en pige på 7 år og en på 13 år. Alle tre 
er børn med særlige behov så det er nogle 
gange lidt af en udfordring.

Mange hilsner til årgangen fra Jørgen 
Nielsen (FYNBO)

Kære holdkammerater!
Ja, det er jo svært at forstå, at det er 
så længe siden vi var elever på Gråsten 
Landbrugsskole. Efter skolen kom jeg ind
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til politiet, hvor jeg de første 9 år var i Kø
benhavns Politi på forskellige stationer. 
Derefter kom jeg til Nordsjælland hvor jeg 
var i 16 år ved politiet i Frederikssund. For 
ca. 6 år siden kom jeg tilbage til Jylland, 
nærmere betegnet til Esbjerg, hvor jeg nu 
arbejder. Privat bor jeg sammen med Sig
ne og vores to børn, en pige på 4 1/2 og 
en dreng på 3 år.
Jeg har købt mine forældres landbrug, 
som er beliggende lidt sydvest for Lemvig, 
og vi håber at flytte derop om ca. et år.

Med venlig hilsen Just Drøjdal

Kære Holdkammerater
Så er det min tur at berette lidt fra vores 
front, derer jo sket en del de sidste par år. 
Juli 2006 rykkede vi teltpløkkerne op på 
Lovtrup Vestermark 16 ved Tinglev, som 
blev solgt til en hollandsk familie, som 
fortsatte det økologiske landbrug på det
te sted. Vi købte til gengæld en økologisk 
ejendom på Løgumkloster egnen, nærmer 
sagt Nr.Løgum på Koldingvej.
Vi driver den videre som vores forgæn
ger med malkekøer og planteavl, som 
har været lidt af en udfordring her i som
mer, først med tørke og så en meget våd 
august med 285 mm nedbør i høst må
neden.
På familiens front har vi tre børn, Henri
ette har uddannet sig som miljøkonsulent 
og arbejder også i denne branche. Torben 
er i gang med sin landmandsuddannelse 
og skal efter planen på Gråsten til februar 
for at tage de sidste moduler. Solveig går 
på gymnasium i Tønder på andet år.
Gitte uddanner sig til organist på Løgum
kloster Kirkemusikskole på 4 år.
Jeg selv bruger en hel del tid herhjemme 
på vores landbrug.

Mvh. Dieter

Årgang 1976-77

Redaktør: Erik Møller Pedersen 
Kalkværksvej 19, 7850 Stoholm 
E-mail: a.l.pedersen@ofir.dk

Hej årgang 1976-77
I år kom der desværre ingen kort retur, 
men en søndag formiddag blev jeg rin
get op af Hans Henrik Knudsen, Vojens. 
Tak for det. Hans Henrik kunne fortælle, 
at han stadigvæk drev sin fødegård, nu 
igennem 25 år. Gårdens jorde, i alt 150 
ha., drives konventionelt, og der produ
ceres ca. 5000 tungsvin årligt. Han havde 
indstillet avl af fabriksroer. Han bruger en 
del tid på organisationsarbejde, bl.a. er 
H.H. formand for "Åbent Landbrug" i Søn
derjylland, og i repræsentantskabet for 
Danish Crown. Familiemæssigt har H.H. 3 
piger (23-28 år), en på handelshøjskolen, 
lærer og sygeplejerske. P.t. var der ingen 
til at overtage gården inden for familien. 
H.H. var her i 2008 blevet morfar.

Her hos os er drengene fløjet fra reden, og 
i år har vi fået vores datter konfirmeret. 
Fritiden (sparsomt) bruges bl.a. på moti
onsløb i en lokal løbeklub.
Jeg har i år, som 52-årig, gennemført mit 
første marathonløb. Så man skal aldrig 
sige aldrig. Jeg vil slutte og ønske alle fra 
holdet glædelig jul og godt nytår.

Venlig hilsen Erik Møller Pedersen

Årgang 1977-78
Redaktør: Bjarne Thomsen
Adresse: Rebbølvej 44, 6392 Bolderslev
E-mail: thomsenbjarne@mail.tele.dk
Tlf. 74646416/40162416

Da Bent Andersen (tidligere årgangsre
daktør) er blevet syg, meddelte han på ju
bilæet at han ikke kunne klare jobbet som 
redaktør længere. Han stillede forslag om 
at jeg skulle overtage, og da der ikke var 
nogen på mødet, som havde noget at ind
vende mod det, er det blevet sådan.
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Det skal herfra lyde en stor tak til Bent, 
for det arbejde han har udført de sidste 
mange år, og ønsker ham den bedste vind 
fremover, og til Bent & Irene få nu det 
bedste ud af situationen.
Jeg glæder mig selv hvert år til årsskriftet 
Gråsten Elever udkommer, det første man 
gør, er at gå til nyt fra gamle elever og 
kikker efter årgang 1977/78. Det overra
sker mig, at ikke flere vender tilbage med 
svar, når I får et kort sendt ud. Det har jeg 
tænkt mig at ville gøre noget ved! Derfor 
har jeg i år sendt 10 kort af sted, og har 
modtaget følgende:

Bjarne Brix Jensen skriver:
Hej Bjarne og andre "gamle"
Ja, jeg er jo nok en af dem du omtaler, 
som ikke har været særligt flink til at skri
ve gennem årene. Den første del år gik jo 
med at etablere sig, og det såvel som løn
modtager, og som hobbylandmand, (nok 
hele tiden med den drøm at det hobby 
kunne udvikle sig til mere). Efterhånden 
fik arbejdet så begge steder så stort et 
omfang at man ikke orkede at bruge det 
kvarter på at sætte et par linjer sammen, 
så derfor tror jeg. Jeg havde den første 
del år en del forskellige salgsjob inden for 
foderstofområdet og inden for veterinær
medicin, og det medførte en del rejseak
tivitet. I 1992 blev jeg så forretningsfø
rer for Grænseegnens Husdyrformidling, 
senere Husdyrformidling Syd. Dette job 
havde jeg så indtil jeg i foråret 2004 op
dagede at den var helt gal med min hu
kommelse, koncentration og meget mere, 
og 30/3 stoppede jeg derfor med at ar
bejde. Vi havde heldigvis gennem årene 
fået gjort tingene nogenlunde fornuftigt, 
så jeg var ikke afhængig af kommunale 
ordninger, men kunne koncentrere mig 
om vort hobbylandbrug. Jeg var herefter 
igennem alverdens undersøgelser på så
vel sygehus som hos forskellige speciallæ
ger og i sommeren 2007 blev jeg erklæret 
mere end 50 % uarbejdsdygtig på grund 
af stress, men i øvrigt ved godt helbred. 
Jeg var nu så heldig at have den rigtige 
forsikringsordning, og er derfor i dag på

delpension, men alene ved forsikringen, 
og det betyder jo at jeg forsat kan drive 
vores hobbylandbrug.
På familiesiden har jeg også været hel
dig, idet jeg i godt og vel 27 år har været 
gift med fru Bente. Hun har gennem alle 
årene arbejdet med regnskaber på Land- 
boSyd i Åbenrå. Vi har to drenge på 22 og 
16, og den ældste er efter 1 år i Austra
lien begyndt at læse til ingeniør, mens den 
yngste går på efterskole.
Nu har jeg jo tiden til at skrive til elevbla
det, men nu er det jo mere kræfterne det 
kniber med, så HUSK at der skal være tid 
til andet end arbejde, også mens tid er.

Venlig hilsen Bjarne Brix Jensen, 
Kådnervej 5, Kliplev, 6200 Aabenraa 
Tlf. 74 68 74 73/ mobil 22 82 07 29.

Fax. 74 68 74 70

Anders Jørgensen skriver: 
Hej Bjarne.
Her hos os er der ikke sket forandringer 
siden sidst. Det skulle da lige være, at jeg 
er blevet tillidsmand i mellemtiden. Vi har 
begge to de samme arbejdssteder. Jeg 
har nu været på teglværket i 10 år, hvor 
der er fuld fart på produktionen, vi må 
håbe det vil fortsætte sådan. Vores datter 
mangler nu ca. 2 år førend hun er færdig 
som biolog.

Venlig hilsen 
Anders Jørgensen

Christian Steffensen skriver:
Efter Gråsten Landbrugsskole var jeg 
kvægbrugsleder i tre år på en gård på 
Lolland lidt syd for Nakskov. I oktober 80 
købte vi en gård syd for Hjørring. Blev i 
85 gift med Inge, der er sygeplejerske på 
Hjørring Sygehus, Sammen har vi tre børn 
på 22,19 og 15 år. Indtil april 04 havde vi 
mælkeproduktion her på stedet. Kvoten 
blev solgt og staldene ændret til 200 kvi
er, der er udlejet til en nabo, som samtidig 
står for pasningen af disse. Året efter køb
te vi en naboejendom, hvor bygningerne 
er ændret til at producere 6500 slagte-
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svin årligt. Disse bygninger er udlejet til 
en smågriseproducent der også står for 
pasningen. Siden salget af mælkekvoten 
har jeg så haft planteavlen. Til ejendom
men er der i alt ca. 170 ha + forpagtning. 
At være planteavler er et dejligt liv, dog 
ikke noget man bliver rig af. I min tid som 
landmand har det været gængs at skulle 
bruge hele bruttoudbyttet til forrentning 
af én ha. Det vi oplever for nuværende er 
den situation, at man næsten skal bruge 
2 års bruttoudbytte for at forrente én ha 
(ja, det er godt med inflation, red.). Noget 
kunne tyde på at fremtidig vækst skal ske 
via forpagtning og pasningsaftaler. Nogle 
vælger at tage stikket hjem ved at reali
sere deres landbrug. Hvad skulle man så 
give sig til? Jeg er 54, min bedste kvali
fikation er, at jeg kan feje med en kost. 
"Ordene" er fra min nabo og sikkert dæk
kende for ganske mange i vores alders
gruppe. så med håbet om yderligere 15- 
20 årsom landmand.

En hilsen til alle fra vores årgang 
Christian Steffensen, Østerheden, Tide
mandsholmsvej 80, Tårs. Tlf.9895 8026

Andreas Carstensen
(Merete helt sikkert ) skriver:
Siden sidst er der sket flere ting her hos 
os. Sidste år købte vi vores naboejendom 
af Martin & Inger (Martin Leo Nissen også 
elev årgang 1977/78 boede dengang i 
Ladelund, Tyskland (Det bliver hans tur 
næste år. red.) De flyttede ud i april og 
vi flyttede ind i juni, da vi havde solgt vo
res ejendom til Christian. Jeg mente at 
det betød lidt mere fritid, men det har jeg 
ikke mærket til endnu. Han er ved at lave 
om derhjemme så han kan få plads til 210 
køer (Økologiske, red.) og Martins svine- 
stald bliver lavet om til ungdyrene, så der 
er nok at se til for os alle. Men en ting er 
der tid til nemlig ferie, vi rejser d. 19. ok
tober til Thailand, og skal være der i 14 
dage denne gang, og når vi tager af sted i 
januar bliver det for 3 uger. Vi har købt 2 
lejligheder dernede, så har vi chancen for 
at komme ned i varmen, da jeg har det en

del bedre med gigten i mine hænder der
nede, jeg skulle jo gerne blive ved med at 
holde på kortene. På hjemmefronten har 
vi holdt sølvbryllup for 3 år siden - er ble
vet bedsteforældre til 2. Har fået den yng
ste udlært, så nu sidder vi 2 mand tilbage 
sammen med vores hund.

Med venlig hilsen
Andreas Carstensen, Hejselvej 25 6372 

Bylderup Bov. Tlf. 7464 7356

Johan Boysen skriver:
Kære årgang 77-78
Efter en ihærdig indsats fra vores nye re
daktør Bjarne kommer der her et par lin
jer fra mig. Her er alt ved det gamle rent 
familiemæssigt, helbredet ligeså bortset 
fra lidt slitage i knæ og skulder. Af samme 
grund er driften lagt om til planteavl, og 
kødkvæg til en del lave arealer, i alt 135 
stk. overvejende limousiner. Driver i alt 
ca. 100 ha.

Til slut tak til Bjarne for en ihærdig ind
sats og mange hilsner til alle.

Johan F. Boysen, Elhjemvej 1, Rørkær, 
6270 Tønder. Tlf. 7472 5107

Jeg måtte selv ringe til følgende:

Kaj Petersen fortæller :
Kaj var hurtig da vi var på landbrugsskole, 
han købte allerede der Almindegård som 
han stadig driver. Der er tilkøbt 2-3 ejen
domme mere, han havde faktisk rigtig 
travlt, da jeg talte med ham, de var ved 
at høste majs, ud af de ca. 300 ha dyrkes 
de ca. 130 med majs. Det er for det meste 
2 faste karle ansat + alt det løse. På det 
private var Kaj knap så hurtig, han har nu 
været gift i ca. 15 år med Annette, som 
dengang han mødte hende var sygeple
jerske, i dag hjælper hun til på gården. De 
har sammen fået 3 dejlige børn, 2 piger, 
en på 14 år samt en på 12 år, den sidste er 
en dreng på 8 år, så mon ikke efterfølge
ren til Almindegård er fundet.
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Samfundskontaktdag

Hilsen Kaj Petersen, 
Almindegård, Kassøvej 26, 

6230 Rødekro. Tlf. 7466 6590-4028 3818
Kurt Lund fortæller:
På grund af helbredet solgte Kurt i 1992 
sine ca. 40 køer med dertilhørende kvote 
+ 55 ha jord. Til gården hører der stadig 
16 ha jord, som dog er udlejet. Han solgte 
sine heste sidste år, som ellers har været 
hans store hobby, men når nu ikke kræf
terne slår til! og tænk han mangler dem 
ikke. Siden køerne er solgt, har han star
tet firma i stalden, med handel samt re
staurering af antikke møbler, han kunne 
godt bruge lidt hjælp, men det er svært at 
få folk. På det private, har Kurt & Grethe 
holdt sammen, det er blevet til 2 sønner 
en på 26 og en på 22, der er ingen af dem 
som bliver landmænd.

Hilsen Kurt Lund, Øster Lildholtvej 1, 
6500 Vojens 

Tlf. 74547160-20287660

Jørn Sørensen (Tidligere Gelsåvej 7 Over 
Jerstal 6500 Vojens ) fortæller:
Jørn's brev kom retur med ukendt adres
se, men efter en snak med Kurt fandt vi 
ham. Da Jørn var på Gråsten Landbrugs
skole var han egentlig ansat i flyvevåbnet, 
men under uddannelse, og da han 1977 
havde købte forældrenes gård i Skåstrup 
ved Bogense på Fyn blev det til land

mandsuddannelse. Han var ansat i fly
vevåbnet indtil 1979. Startede derefter i 
et teleselskab som er et privat firma som 
hedder Ascom, de leverer f.eks. telefon
udstyr til sygehuse m.m. Jørn solgte jor
den på Fyn i 2003 til en pris omkring 100 
tus./ ha. havde han ventet til i dag, ville 
prisen snarere være 250 tus./ ha., men 
som han siger skatten er hård da der be
regnes topskat. På det private er Jørn sta
dig gift med Grete, de har haft sølvbryllup 
og der er kommet en dreng og en pige ud 
af det, drengen er i dag 26 år pigen er 23 
år. Huset på Gelsåvej 7 Over Jerstal var 
lejet af svogeren, men da denne valgte at 
afhænde huset sammen med gården har 
de nu købt eget hus på Klydevej 11- 6500 
Vojens (tæt på Vojensgård)

Hilsen Jørn Sørensen, 
Klydevej 11, 6500 Vojens 

78780382- 30137221

Iver Wind fortæller :
Da jeg ringede en dag til Iver i frokost
pausen, var han travlt optaget med at 
klovbeskærer (Iver er selv uddannet som 
klovbeskærer). Han bad mig om han måt
te ringe tilbage lørdag aften. Og det gjor
de Iver så, konen var på aftenarbejde. 
Han købte den nuværende gård tilbage i 
1982, han kendte gården da han har væ
ret ansat der tidligere, der var 35 ha jord
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samt 25 malkekøer som fulgte med. Han 
købte derefter ca. 40 køer fra en større 
besætning, som han nu har avlet videre 
på, der er i dag 130 køer i en løsdriftsstald 
en kvote på 1,2 mill, kg mælk. Af ansatte 
har han haft en rigtig dygtig polak ansat 
i 6 år, men som Iver fortæller de finder 
jo også ud af hvad lønninger der kan fås i 
Danmark, for tiden har han en tysker an
sat. I 1993 købte han en ejendom mere 
så nu er der i alt 90 ha + 30 ha forpagtet. 
På det private er der konen Bodil (Iver var 
så heldig/uheldig at brække benet og kom 
på Tønder Sygehus, hvor Bodil var ansat, 
red.) som i dag arbejder på plejehjem i 
Skærbæk på aftenholdet som slutter ca. 
kl. 23,00. De har 3 børn sammen : Mette 
17 år, Lotte 15 år og Jens på 10. Lotte går 
meget op i både køer samt svin, Jens går 
mest op i Fendt traktorer, her har Iver et 
stort problem, da han kun kører CaselH. 
Men mon ikke der er en afløser her.

Hilsen Iver Wind 
Vestergårdsvej 4 - 6520 Toftlund 

74834499-20834457

Poul Brodersen's mor fortæller:
Jeg har ikke kunnet få fat i Poul, men jeg 
fik snak med hans mor, hun fortalte at alle 
køerne på nær 3 var blevet udsat, og at 
Poul havde taget job som eftermiddags- 
malker, ved en landmand på Gejlå egnen, 
dog ikke i weekenderne , og når han hav
de travlt derhjemme med såning og i høst. 
Hun var lidt bekymret, på Pouls vegne, da 
han endnu ikke havde fået dame i huset, 
når de nu engang om mange år faldt fra. 
Dagen efter sidste frist ringede Poul kl. 
21,30 vi fik en god snak, de 3 køer mal
kede han til dem selv, samt til en del tyre
kalve som han købte. Derudover har han 
15 ammekøer som går med hver sin kalv, 
han har lige været en tur igennem, med 
den store vaccination af bluetongue, og 
det er ikke en let sag med kødkvæg, han 
har selv 21 ha., har yderligere forpagtet 
19 ha.

Hilsen Poul Brodersen, Nederbyvej 99,

Rinkenæs 6300 Gråsten 
74651296

Dødsfald : Hans Erik Mathiesen (Mitse) 
Tidligere Simondysvej 4B Frøslev 6330 
Padborg
Hans Erik er desværre afgået ved døden 
i en alt for tidlig alder d. 28 marts 2007, 
han ligger begravet på Ubberup Kirkegård 
v/ Kalundborg, efter hans eget ønske. Ef
ter at have drevet fødehjemmet i Frøslev 
i mange år, drog Sanne og Hans Erik først 
i halvfemserne til Sjælland, hvor han fik 
job som bestyrer på gården "Birkende- 
gård" ved Kalundborg, det var en god tid 
de havde der. Hans Erik skulle prøve no
get nyt, så i en kort periode var han ansat 
som korn & foderstofmand i Den Lokale 
Andel. Det var ikke sagen, så de sidste år, 
var han ansat på havnen i Kalundborg.
Sanne og Hans Erik blev skilt for en del 
år siden, sammen har de Marie på 27 år 
som er gift med Steven, de venter barn 
her til december, de bor på Snevrisvej 3, 
4400 Kalundborg, det er den bolig som 
Hans Erik boede i til det sidste, (det ville 
have glædet Mitse enorm meget, at være 
bliver bedstefar) og så sønnen Hans Chri
stian på 23 år.
Æret være Hans Erik's minde.
Så nu er vi kun: Bent, Finn, Kurt, Kresten, 
Andreas og undertegnede, som er tilba
ge i den såkaldte spritklub (vi burde nok 
snart finde et nyt navn, da vi de sidste 10 
år, er blevet meget stille (Alderen). Vi har 
lige været til Andreas' kone Merete's 50 
års fødselsdag på Saksborg Kro - sikke en 
fest, tak for det.

Og så ham selv:
Jeg arbejder stadig i SAF/DLG sidder i dag 
i hovedafdeling i Rødekro, og har ansva
ret den økologiske foderhandel, det er nu 
22 år siden jeg startede i branchen, så 
mon ikke jeg kan hænge på de sidste år 
til jeg går på pension, det vil tiden jo vise. 
Der sker jo store forandringer inden for 
landbruget i disse år, det bliver nogle få, 
men meget store gårde med måske 1000- 
1200 køer, og sohold måske op mod de
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2500 søer, derfor må vi også tilpasse os, 
for ikke at blive overhalet indenom. Vo
res hobby landbrug på 20 ha, har vi lige 
lejet ud fra næste år til vor nabo's sviger
søn, der skal til at overtage gården som 
netop er udvidet til godt 200 økologiske 
køer. Privat har jeg i marts 2006 igen fået 
dame i huset, hun hedder Bodil og ar
bejder som Social-sundhedsassistent på 
plejehjemmet Birkelund i Kollund,( så se 
når jeg bliver gammel er der en, som kan 
passe mig )
Vi har nu til tilsammen 5 børn: Lis 33 år 
bor i Varde sammen med Rene, de har en 
dejlig dreng Kristian på 2 år ( så vi er er 
blevet mormor & bedste). Henning 31 år 
bor nu i Randers, hvor han arbejder som, 
elektroingeniør ved AGCO (Massey Fergu- 
son/Dronningborg - Fendt) flytter snart til 
Italien, med sin nye kæreste Elisa som er 
fra Spanien, Anita 22 år studerer og bor 
sammen med Henrik i Odense, Morten 13 
år bor her på Højgaard sammen med os, 
han er begyndt med eftermiddagsjob som 
kalvepasser ved Bodil's bror som bor i na
bolaget , og til sidst min egen datter Maria 
som fylder 18 til november, hun er lige ta
get et år til Brasilien som udvekslingsstu
dent igennem Rotary Rødekro. Hun kom
mer først hjem til juli næste år, vi synes 
der er meget længe til.

Med venlig hilsen Bjarne Thomsen

Tak for de mange frivillige indlæg/eller? 
De næste 10 kort kommer ud næste år, 
så glæd jer!

Årgang 1978-79
Redaktør: Peter Asmussen Lyck 
Toftegade 14, 1-1, 7500 Holstebro.
E-mail: peter-lyck@pc.dk

Peder E. Pedersen
Hej skolekammerater !
Efter at have læst Peters opråb sidste år, 
havde jeg besluttet at i år ville jeg skrive 
til nyt fra gamle elever selvom jeg ikke 
fik en henvendelse fra Peter.I skrivende 
stund (08-09-08) har jeg ikke set en end
nu, så nu får han en e-mail basta.

Jeg kan ikke huske hvornår det var jeg 
skrev sidst, men det var før vores jubilæ
um, så der er da sket lidt siden sidst.
Den 18-01-05 blev jeg sammen med 55 
andre fyret hos Ecco efter at have ar
bejdet der i knap 5 år. Det var på grund 
af produktions omlægninger som de så 
smukt kaldte det.
I næsten 3 år har jeg ikke rigtigt lavet no
get fordi jeg havde et meget dårlig højre 
knæ. I marts måned sidste år, fik jeg så et 
nyt knæ, det er dejligt for nu er smerterne 
væk. Det var dog svært at finde et arbej
de jeg kunne holde til, for med et kunstig 
knæ har man sine begrænsninger.
Men her i februar måned ringede min bro
der om jeg kunne tænke mig at arbejde 
på den gård, hvor han har været ko-fo- 
dermester i næsten 17 år. De havde på 
det tidspunkt lige fået 6 lely malkerobot
ter og manglede en ældre afdanket bonde 
som mig til at påminde de sløveste køer 
om at de skal malkes, så det har jeg gjort 
lige siden og er meget glad for arbejdet. 
Jeg laver også andre ting såsom at skrabe 
ned,strø halm og ting som jeg kan klare. 
Vi har så efterfølgende fået den syvende 
robot som kun tager sig af nykælvere og 
penicilin køer.
Jeg har så en aftale med ejeren om at jeg 
kan blive sygemeldt og få venstre knæ 
skiftet da det også er meget slidt. Ja så
dan går det, venner, de første 40 år går 
med ødelægge sig selv , de næste 40 år 
med at lappe sig selv sammen igen.

I ønskes alle en glædelig jul 
og et godt nytår Peder E. Pedersen

Iver Zachariassen, Mommarkvej 237, 
Tandslet, 6470 Sydals.
Hej Venner - lidt nyt fra Tandslet.
Det er vist længe siden, jeg har bidraget 
med et indlæg - så derfor disse ord. Mink
farmen er på 1600 avlstæver og farmen 
kan ikke udvides mere pga. afstandskra
vet til byen. Ejendommens 23 ha jord er 
bortforpagtet, så nu håber vi, at farmen 
kan bære os igennem til vores otium.

W3

mailto:peter-lyck@pc.dk


I juli 2002 væltede vi alle de gamle byg- 
ningerfra 1872, bortset fra stuehuset. Der 
blev sat en ny bygning op 590 m2, hvor 
der blev indrettet et pelsningsrum og lade 
i hver sin ende. Samtidig blev et stoker
fyr sat ind, som skal opvarme pelsnings
rum m /gulvvarme på ca. 300 m2 samt det 
gamle stuehus. Sommer 2008 er vi be
gyndt at renovere 110 m2 af stuehusets 
grundplan, hvor vi støder på sjove ting, 
bl.a. jernbanesvæller fra klejnbanen.
Min hustru Ulla har for 2 år siden skiftet 

jobbet i den offentlige sektor ud med et 
job i Sydbank (hovedkontoret i Aaben
raa) som erhvervscontroller. Vores 2 piger 
Pernille og Rikke på hhv. 21 og 24 år er 
gået i hver deres retning. Pernille tænker 
på en uddannelse indenfor tekstil-design, 
men inden da tager hun et smut til Norge, 
hvor hun skal arbejde som servicemedar
bejder på et skisports sted (Hemsedal). 
Rikke har lige fået en bachelor indenfor 
folkesundhedsvidenskab, og er efterføl
gende startet på en kandidatuddannel
se - på Syddansk Universitet i Esbjerg. 
Derudover spiller hun håndbold for Team 
Esbjergs ligahold, og er lige blevet udta
get til Danmarks Udviklingslandshold af 
landstræner Jan Pytlick.

Jeg er efterhånden rundet 52 år og er 
kommet godt over traktor uheldet fra 
1990. Hobby er der ikke blevet meget tid 
til pga. udvidelser, ombygning og renove
ring af ejendommen. Håndbold, familie og 
venner fylder meget i vores tilværelse.

Mojn
Iver Zachariassen

Hans Jørn Lassen
Hej alle sammen. Her på "Hybjerg" går 
alt ved det gamle, jeg er i skoven, og Lin
da passer børn. Jeg arbejder en del ude, 
(Klosterheden, Stråsø.) så jeg har 4 dage 
ude og 3 dage hjemme, hvor jeg hygger 
mig med Linda og Landbruget.
Lige nu kunne det have været rart, hvis 
vi havde de samme gode priser på korn 
som sidste år, men skidt med det for mit 
vedkommende, det er jo meget vær

re for dem med svin og de nye stram
me regler. Jeg glæder mig til vi har 
30 års Jubilæum og håber vi alle ses.

Med ønsker om god jul og godt nytår fra 
Linda og Hans Jørn Lassen.

Det var årets høst af indlæg fra vor år
gang. Jeg takker for indlæggene og hå
ber på stort fremmøde til vort 30 års jubi
læum til sommer. Sæt allerede nu kryds i 
kalenderen (datoen er nævnt andetsteds i 
elevskriftet) og reserver dagen til hygge
ligt samvær. Jeg håber også at flere vil føl
ge Peder E. Pedersens eksempel, med at 
sende lidt om sig selv, uopfordret og me
get gerne på ovenstående mailadresse.

I ønskes alle en glædelig jul 
og et godt nytår.

Peter A. Lyck

Årgang 1979-80
Redaktør: Peter Feldstedt 
GI. Bajstrupvej 15, 6360 Tinglev 
E-mail: peterfeldstedt@pc.dk

Hej alle sammen
Som tiden dog flyver af sted og jeg har 
rundet det skarpe hjørne og fejret sølv
bryllup med Kirsten. Dette var en ufor
glemmelig og fantastisk dag & fest. Vo
res tre børn på 25, 22 og 19 år trives alle 
med en dejlig hverdag og deres job, som 
er landbrugsmekaniker, salgsassistent og 
kører på en maskinstation.
Vi har solgt køerne og kvoten (da den sta
dig var penge værd..) og har så købt en 
ny gummiged som jeg kører ud med og 
laver nogle forskellige ting og nyder tilvæ
relsen på denne måde. Det har jeg på in
gen måde fortrudt - livet er da skønt uden 
at gå og se på køer dagen lang. Nu er de 
sidste kvier solgt, så stalden står "ene og 
forladt" dog driver vi stadig jorden med 
majsafgrøder.

Mange hilsener fra Benny Erichsen,
Bedsted
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Hej Årgang 79-80
Så blev det min tur at berette, hvad der 
sker ude på steppen ved Øster Højst.
Familien består af samme kone og en dat
ter. Året 2008 er et mærkeligt år.
En mild vinter men en enkelt nat med -12 
grader kort før påske ødelagde blåbær
høsten. Senere næsten 3 måneder tørke 
med vanding i døgndrift, derefter regn så 
jeg først begyndte at høste korn søndag 
d. 31/08 kl.21.00.
Jeg skal hilse fra Gerhart Christensen og 
Christian Thomsen.

Med hilsen Teresa og Nis

Red: Det var hvad det kunne blive til ud af 
17 henvendelser til jer.
Tak til Benny og Nis. Hvis nogen ønsker 
at sende et bidrag til næste år er I meget 
velkomne at sende på e-mail peterfeld- 
stedt@pc.dk. Dette må I også gøre uop
fordret og året rundt.

v.h. Peter

Årgang 1980-81
Redaktør: Severin Sivesgaard 
Bjerndrup Bygade 32, 6200 Aabenraa 
E-mail: sives@postl0.tele.dk.
Tlf. 7464 3797

HansJ. Dethlefsen:
Nu er det snart 30 år siden... ja det var 
i 1981 vi afsluttede landmandsuddannel
sen. Og meget er sket siden, både i vores 
eget liv - som i samfundet.
• i 1981 var 213 computere fra forskellige 
universiteter bundet sammen (starten på 
internettet) - 10 år efter var tallet mere 
end 300.000.1 dag er det kun ca. 10 % af 
Danmarks befolkning der ikke har adgang 
til internettet.
• I 1981 var der 115.465 landbrug med 
gns. 25,1 ha - i 2006 var der 47.385 land
brug med i gns. 54,6 ha - hvor mange 
mon der er i 2011, når vi har 30 års ju
bilæum.

På det personlige plan: efter skolen ar
bejdede jeg på maskinstation og land
brug indtil 1984, hvor jeg var ude for en 
arbejdsulykke, der var medvirkende til at 
jeg måtte finde nye veje i arbejdslivet.
• det blev siden til uddannelser som - 
landbrugstekniker - miljøkoordinator 
- Datanom - ITmaster og job i foderstof
branchen...
• ... siden 2001 har jeg været ansat på 
LandboUngdomscentret, hvor jeg arbej
der som arbejdsmiljø- og uddannelses
konsulent. Siden 2006 har også jeg været 
en af de arbejdsmiljø konsulenter, der er 
tilknyttet Landbrugets Sikkerhedsbus.
• er blevet gift og har to børn samt et bar
nebarn.
Det var spændende at møde de mange af 
årgangen, der var med til 25 års jubilæet 
- håber vi ses til 30 års jubilæet.

Hans Jürgen Dethlefsen, Hejsagerløkke 
13, 6100 Haderslev.

Red : Det var så det, ikke nogen stor høst, 
men det er selvfølgelig bedre end sidste 
år, hvor vi glimrede ved vores fravær.

Men ellers har jeg på min postrute (Fel- 
sted/Tumbøl) for nyligt fået hilst på både 
Peter Bruun og Helmuth Nicolaisen. Peter 
sidder oppe på kontoret ved Brand El-ser- 
vice og Helmuth mødte jeg medens han 
var ved at udskifte drænrør i Felsted. Jeg 
fik i farten ikke med om han er ansat ved 
et privat foretagende eller på kommunens 
materialegård.

Jeg har set i ugeavisen at Manfred er ble
vet 50 og hørt lidt om Lennerts herrefro
kost i samme anledning - jeg har jo hel
digvis tavshedspligt.

Her i huset går livet sin vante gang. DGI 
- volleyball og landsstævner fylder stadig 
en del. Men ellers blev den største (Sara) 
konfirmeret i foråret og går nu i overbyg
ningsskole i Felsted, medens lillebror, 
Aske, har sit sidste år på Kliplev Skole.
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Lise er stadig ved Tønder kommune, med 
arbejdsplads på miljøkontoret i Løgum
kloster.

Afslutningsvis er det ikke let at sidde her 
og skrive, uden at komme til at tænke på 
Jes. Nu gik det lige så godt til jubilæet og 
så tabte han alligevel kampen. Det virker 
dybt uretfærdigt.

Severin

Årgang 1981-82
Redaktør: Find D. Mortensen 
Strandgårdsvej 33, 
5762 Vester Skerninge

Ingen indberetning i år.

Årgang 1982-1983
Redaktør: Monika Hoeck-Petersen 
Nedergaden 4, Mjang, 6470 Sydals 
E-mail: petersen.per@get2net.dk

Kære alle.
Denne gang har jeg besluttet, at bruge 
mine noter fra vores 25 års jubilæum. 
Derfor er der ingen kort sendt ud i år. Vi 
var 36, der havde valgt at deltage i elev
mødet. Vi tilbragte nogle hyggelige timer 
på GL. Tak for husly og god beværtning.
Vi startede mødet i vores gamle klasse
værelse - D-klassen. Der var blevet noget 
højere til loftet siden sidst! Peder Damga- 
ard var sammen med os til første del af 
elevmødet, ligesom han var det for 15 år 
siden. Vi fik senere lejlighed til at hilse på 
Jens Jacob Bonde, Anton Mortensen, Kir
sten og Filt Jensen, Asta Gedebjerg, Otto 
Kristensen samt Thorkil Brusch.
Årets taler var Hans Henrik Stein, der 
holdt et spændende oplæg om verdens 
fødevaresituation. Der vil fremover op
stå mangel på fødevarer, ikke kun betin
get af stigende befolkningstal, men også 
på grund af stigende efterspørgsel på 
animalske produkter, der følger med sti
gende velstand, samt produktion af føde
varer, der anvendes non-food. Dette var,

som jeg ser det, essensen af oplægget.
Der var mange, der kunne fortælle nyt 
om de elevkammerater, der ikke deltog i 
mødet. Dette har jeg valgt ikke at bringe 
i elevskriftet, da de pågældende ikke har 
været til stede. Håber vi bliver mange fle
re når der igen kaldes til jubilæum. Dette 
sker om 5 år.

Nyt fra Mjang:
Vi har stadig 60 køer og er blevet et år æl
dre. Morten er nu i gang med 5. semester, 
Randi går i 3. G og har fået kørekort. For
året har for mit vedkommende arbejds
mæssigt budt på en lang konflikt, der sta
dig præger mit arbejde. Det tager tid at 
indhente 8’/: uges konflikt ved siden af de 
daglige opgaver.

Jeg modtager stadig gerne adresseæn
dringer mm. Enten pr. brev, telefon eller 
mail.

Med venlig hilsen 
Monika Hoeck Petersen

Claus B. Andersen:
Har 50 ammekøer og produktion af 1100 
fedekalve om året.

Anders Bengtson:
Uddannet maskinarbejder, værkfører på 
Danfoss, nu produktionsteknikker ved 
virksomhed i Sønderborg.

Tove og Kristian Lausten:
Har 220-230 søer, som de passer uden 
fast medhjælp.

Jens Bennedsen:
200 ha med planteavl, til dels kartofler, 5 
ha med jordbær, er i gang med at læse til 
lærer.

Hans Jørgen Bonde:
Har afskaffet dyrene og driver 70 ha med 
planteavl.
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Jan Bonde:
Efter 7 år i Århus overtog de hustruens fø
dehjem i Tandslet. Jord i England, der er 
forpagtet ud. Firmaet Bopil arbejder med 
computerstyrede svinefordringssystemer. 
Jens Jørn Bonde:
Har afviklet soholdet i vinteren 2007- 
2008. Han har købt jord i Rusland og Li
tauen.

Svend Erik Christensen:
Arbejder fortsat ved Aller Mølle.
Arne Damkjær:
Har haft flere ejendomme, afprøvet øko
logi og svineproduktion. Kombinerer nu 
jobbet som murerarbejdsmand med en 
enkelt ejendom, der drives som hobby
landbrug.

Jens Peter Fenn-Hansen:
Arbejder hos Landbo-Syd i Aabenraa i 
økonomiafdelingen. Driver ved siden af 
47 ha planteavl.

Erik Finnemann:
Tog tilbage til militæret. Deltaget med 
militærlandsholdet i konkurrencer både i 
USA, Afrika og Europa. Har været udsta
tioneret i Bosnien. Har overtaget foræl
drenes ejendom og drevet den sammen 
med den militære karriere. Nu fuldtids
landmand.

Jens Christian Friis:
Søgte efter GL til politiet og fik uddannel
se der. Arbejder pt. i Esbjerg. Overtaget 
fødegården, hvor han bor. Jorden er for
pagtet ud.

Per Gaedt:
Har arbejdet som fodermester på samme 
ejendom i 24 år.

Jens Christian Hansen:
Har fire børn i alderen 14-22 år.

Niels Peter Hansen:
Startede med køer, satte dem ud, 200 ha 
med planteavl. Har sammen med andre to 
ejendomme i Tyskland, ca. 5.000 stiplad
ser.

Hans Jørgen Høi:
Plantavler fra 2008, der passes sammen 
med at arbejde som ejendomsfunktionær. 
Christian Jebsen:
Efter Nordisk landbrugsskole var Christian 
på Handelsakademi. Herefter 2 år i Ham
borg. Landbruget i Løjt ved siden af. Siden 
1991 i svinebranchen. Lejet bygninger ud 
for 2 år siden. Passer fortsat jorden. Siden 
1995 planteavlsprojekt ved Breslau. Kaf
feplantage i Tanzania. 3 børn på 10, 13 og 
20 år.

Helge Jensen:
Var mælkeproducent indtil '08. febru
ar 2008. Overtog moderens fødehjem i 
1986. Fortsætter som planteavler på 50 
ha. 3 døtre.

Jens Christian Jensen:
Overtog forældrenes ejendom for 15 år si
den. Har nu lejet staldene ud. Driver ma
skinstation samt 60 ha med planteavl.

Kristen Vandel Jensen:
Overtog svineejendom i 2003 med 1200 
søer. Er ved siden af stadig aktiv som dyr
læge. 4 børn I alderen 5-11 år.

Lars Erik Jensen:
Passede køer på GL i 5 år. Driver kvæ
gejendom med 100 køer, som han selv 
passer. 3 børn på 12 - og 17 år.

Peter Beck Jürgensen :
Var først fodermester. Overtog siden for
ældrenes ejendom. Har nu 100 ha og 130 
køer, der malkes af 2 robotter. Været øko
log i en periode. To børn på 15 og 17 år.

Flemming Kaad:
Rejste i IV2 år efter GL. Overtog føde
hjemmet. Stoppede med svineproduktion 
i 2003. Siden 01. januar 2004 er Flem
ming ansat ved Sauer-Danfoss.

Benny Kohis:
Fra 83-91 fodermester, siden kontrolassi
stent i Rødekro, dele af Aabenraa, Hader
slev Næs og Jyndevad. Har tre drenge på 
15,3 og 1 år.
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Årgang 1998 fik sig en tår øl ved jubilarsammenkomsten

Andreas Lassen:
Var i Canada før GL og i Australien efter 
GL. Har nu været klovbeskærer i 22 år. 
Overtog hustruens fødehjem for 4 år si
den.

Peder Lauritzen:
Landmand, leverer konsumæg, 200 ha. 
Sønnen er blevet student.

Jens Christian Michelsen:
Overtog fødehjemmet i 1985. Satte i 2001 
køerne ud. Arbejder nu i Tinglev.

Johannes Nielsen:
Var først u-landsfrivillig, herefter på høj
skole. IS med faderen i 1990, overtog det 
hele i 2.000. Malkestald i 2.000. 100 køer 
på dybstrøelse. 1 mand ansat. Aktiv spej
der i fritiden.

Peter Nissen:
Fik arbejde på Danfoss efter GL. Siden i 
Augustenborg - nu Sønderborg Kommu
ne. Tillært gartner. Søn på 13 og datter på 
16. Er domsmand.

Niels Kristian Pedersen:
Solgte ejendommen i 1990. Fodermester

på samme sted i 17 år. Datter på 20 og 
søn på 18. Begge er i gang med en land
brugsuddannelse.

Ole Møller Pedersen:
l'/z år i USA. 2 år i Mommark hos Henning 
Laue. Overtog fødehjemmet i 1991, 250 
søer med fedesvin. Børn på 12 og 15 år.

Hans Henrik Stein:
Var efter studiet på landbohøjskolen an
sat hos FAF på Fyn. Tog herefter til USA 
- South Dakota. Havde hobbylandbrug på 
6 ha. med 5 køer ved siden af arbejde på 
universitetet.
Taget Ph.D i USA, er nu udnævnt til pro
fessor ved universitet i Illinois. Underviser 
og rejser verden rundt i forbindelse med 
et projekt om verdens fødevareprodukti
on. Mike på 25 år læser medicin i Odense. 
Tre børn på 7, 9 og 10 år.
Familien var på en periode tilbage i Dan
mark, men valgte igen at tage til USA.

Peter Sørensen:
Rejsemontør i blandt andet Ægypten og 
Libyen. Købte ejendom i 1990 med søer 
og 30 kg. grise. Solgt jord og søer for et år 
siden. Har arbejdet på Fuglsang de sene-
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ste 15 år ved siden af landbruget. Dette er 
nu blevet et fuldtidsjob. 3 børn.

Karsten Thuesen:
Ansatte fra Ukraine passer landbruget 
med 450 søer og 30 kg. grise. Formidler 
Ukrainere til andre landmænd i Danmark. 
Kører motorcykel i fritiden.

Carsten Elholm:
Meldte afbud pga. højsæson med jordbær. 
Mødte Carsten til ringridning i Tandslet. 
Alt vel med grøntsager samt landbrugs
jord i udlandet - England og Rumænien. 
Børnene er i gang med skole og uddan
nelser.

Bjørk Bonnichsen:
Enten har jeg ikke set det eller så har jeg 
lykkeligt glemt alt om jubilæet.
Hvad er det du arbejder med i dag? Jeg er 
nu på mit 21 år hos Statens Husdyrbrugs- 
forsøg, Danmarks JordbrugsForsøg under 
staten og nu Det Jordbrugsvidenskabelige 
Fakultet under Aarhus Universitet.
Dette varer dog ikke evigt, da jeg regner 
med at slå mig ned som alternativ be
handler på fuld tid om et års tid, et kar
riereskift af de helt store og dette til trods 
for at jeg er tjenestemand, så det er også 
en satsning fra de trygge rammer, til det 
mere uvisse. Jeg glæder mig allerede.

mvh Bjørk

Årgang 1983-84
Redaktør: Erik Lauritzen
Blansskov 15, Blans, 6400 Sønderborg
E-mail: lauritzen@graastenls.dk

Kære venner fra årgang 83-84. Kære ju
bilarer. Det er 25 år siden vi var sammen 
her på Gråsten Landbrugsskole om vores 
uddannelse til Driftsledere. Der er løbet 
meget vand i åen siden da og vi har været 
vidner til en enorm udvikling. Ikke blot i 
landbrugserhvervet men i samfundet som 
helhed. Noget er godt men vi er vel også 
så gamle at vi indimellem forfalder til at

snakke om de "gode gamle dage". Det hå
ber jeg også vi skal ved jubilæumskom
sammen d. 4. juni 2009.
Jeg opfordrede til mange indlæg i dette 
årsskrift og jeg kunne godt have ønsket 
mig flere, men her er høsten så.

Christian Hansen, Øster Gasse: Efter lang 
tids overvejelser og mange begrundelse, 
valgte jeg i oktober 2007 at sælge kø- 
erne og etablere kviehotel i stedet. En af 
de tungeste begrundelser var mangel på 
kvalificeret arbejdskraft/medhjælper. Men 
også ønsket om mere frihed især i week
enderne hvor konen og børnene er hjem
me. Desuden er der ingen af de store børn 
der ønsker at drive ejendommen videre 
og vi ved jo alle at det hedder: "Udvikling 
eller afvikling". Jeg driver fortsat jorden 
og den tid der bliver tilovers, har jeg hjul
pet en smule til hos en klovbeskærer, men 
dog mest i et WS-firma. Jeg håber der er 
mange som vil bruge en dag på elevmø
det i 2009. Jeg forstår bare ikke hvor de 
25 år er blevet af.

Hilsen Christian

Leif Knudsen, At det er 25 år siden, vi 
sprang ud som landmandskandidater, er 
helt utroligt, men eftersom der også er 
sket mange forandringer indenfor erhver
vet, skal det jo nok passe!
Vi bor stadig på den gård, vi købte i '84, 
- jorden er nu bortforpagtet og stal
dene lejet ud til svineproduktion (over
skud fra en større enhed). Jeg har en 
god forpagtningsaftale, job som hal
bestyrer (35t/uge), konen tjener rime
ligt - hvad kan man forlange mere?!

Men her fra skal lyde en stor applaus til 
de, der knokler i landbruget, imponeren
de hvis de kan sove roligt om natten med 
store gældsbyrder. Jeg nød tiden i land
bruget og har aldrig fortrudt den, men 
heller aldrig begrædt, at vi stoppede i '02. 
Familiemæssigt er det sådan, at vi har 
5 børn på 13, 16, 20, 21 og 25 år - alle 
godt i gang med skole og uddannelse. 
Min kone arbejder på en af Haderslev
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Kommunes små lukningstruede skoler, 
så der venter vist noget omrokering i ku
lisserne, når sparekniven for alvor tager 
fat. Utroligt at bo i en såkaldt velfærds
stat, når det meste af det, der fungerer 
godt, bare skal væk, fordi det er småt.

Jeg glæder mig meget til 25 års-jubilæet, 
nostalgi er altid sundt for sjælen!

Mange hilsner og på gensyn - Leif

Henning Lorensen.
Hej allesammen fra årgang 83/84!
25 år!! - er det ikke helt vildt!? Hvor blev 
de dog af, alle de år? Men ok, når jeg ser 
på mine børn og den udvikling, der sket 
her på gården og omkring os, forstår jeg 
det måske.
Den ældste af vores børn er fyldt 18 år. 
De næste følger med 17,14 og 11 år - en 
dejlig flok med to af hver køn. 4 børn på 
4 forskellige skoler og diverse fritidsinte
resser - jo det kræver næsten sit eget ta
xaselskab, når man bor på landet. Jo, det 
ytrer sig da også ved et kig på bilernes ki
lometertæller!!
Sigrun er stadigvæk sygeplejerske, men 
har for nylig suppleret med en akupunk- 
turuddannelse.
Gården drives fortsat økologisk, nu på 
20ende år. Den første økologiske mælk 
blev leveret til det gi. Naturmælk, Søholm. 
Efter en tur rundt til Kløver, MD og Arla 
Foods er vi nu endt ved Naturmælk igen 
- og det er vi meget godt tilfreds med. Her 
føler jeg virkeligt ens ord biir hørt og ens 
indflydelse kan gøre sig gældende. Der er 
et meget tæt samarbejde mellem leve
randører, mejeri, ledelse og bestyrelse. 
Der er mere end blot x-antal kilo mælk og 
en afregning. Således er der flere projek
ter igang, for at optimere mælkens kvali
tet mht. et sundhedsfremmende produkt. 
Jeg har kastet mig ud i høfodring af kø- 
erne, hvilket munder ud i en særlig høost. 
Udfordringen er helt at undgå konserve
ret foder, dvs. ensilage, i 2007 byggede 
vi en lade med tørringsbokse og blæsere 
til formålet.

Der er 115 køer. De 170 ha dyrkes for
trinsvis med græs, lidt korn og 2 ha 
spiseløg. I den for sparsomme fri
tid går jeg på jagt og vi rejser gerne.

Mange hilsner til jer alle og på forhåbent
lig snarligt gensyn!!

Henning

Carsten Bjørn, Ørum
Jeg har vist skrevet lidt til "Nyt fra gamle 
elever" 3-4 gange, men her et kort resu
mé. Jeg overtog gården her med 39 ha. 
d. 1/1-85. Dyrkede den med planteavl og 
havde fuldtidsarbejde ved siden af. Efter 
renovering af køkken og stue i 1990 blev 
jeg i '91 gift med Birthe.To sønner kom 
til ('91 og '94). Fra starten af'94 blev jeg 
medhjælpende ægtefælle i Birthes virk
somhed (Den rullende købmand), som 
børnepasser og indkøber. Omkring årtu
sindskiftet fik Birthe problemer med ryg
gen, så jeg overtog hendes arbejde som 
købmand. I februar 2004 valgte vi at ned
lægge denne del af virksomheden, da der 
ikke var timer nok i døgnet til, at børne
nes store interesse, skydning, også kunne 
varetages. Så igen ud på arbejdsmarke
det, nu på en pallefabrik, hvor jeg laver 
paller i hånden eller på maskine og aflø
ser på truck og kapsav. Vi laver engangs- 
paller fortrinsvis til Rockwool (ca. 75% 
af produktionen). Et arbejde, der pas
ser mig fint. Jorden er for tiden forpag- 
tet ud. En stor del af min fritid bruger jeg 
som instruktør i Viborg Skytteforening. 
Vi ses forhåbentlig til næste sommer.

Hilsen Carsten

Thomas Bucka, Hajstrup.
Hej Alle sammen. Næsten 25 år nu gået 
siden vi har været sammen på landbrugs
skole. 1986 overtog jeg min bedstemors 
ejendom på 52 ha og indtil 1999 drev jeg 
den med planteavl og opbyggede en min
dre maskinstation. I 1999 lavede jeg en 
pasningsaftale afjord med Ingrid som vi 
har udvidet hen ad vejen. Vi har nu næ-
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sten været gift i 9 år og har tre børn sam
men Rune 8 år, Amy 7 og Thore 4 år. Ing
rid har en ejendom på 80 ha og 110 køer 
så der kom 80 ha frisk kartoffeljord med. 
Det blev aftalen ikke ringere af. Vi har 
købt lidt mere jord hen ad vejen og har nu 
225 ha. I slutningen af 2005 har vi lavet 
et driftsfælllesskab på al jorden med vo
res nabo. Vi har lagt al vores jord i Bylde- 
rup Kartofler I/S. Vi driver tilsammen 640 
ha hvor kartofler udgør ca 190 ha. Resten 
er maltbyg, majs til modenhed, grovfoder 
og lidt frøgræs. Og da alt er JB1 jord har vi 
haft rigtig travlt med at vande her i som
mer og præcis til høst, så kom regnen. Der 
skal stærke nerver til at være planteavler, 
tror vorherre kunne have godt af et op
hold på Gråsten Landbrugsskole. I 2006 
overtog vi sammen med 4 andre danskere 
en bedrift i det tidligere Østtyskland på 
1300 ha ca 120 ejet jord 200 malkekøer 
og et biogas anlæg hvor vi står for driften. 
Jeg blev ansat som direktør så jeg er ca. 3 
gange om måneden i tyskland, så jeg går 
ikke og keder mig.
Vi har i mellemtiden bygget en stald til 
4500 stipladser 7-30kg og planen er at 
bygge til 2200 søer hvis vi får en tilladel
se.
Det var alt fra mig håber at se alle ved vo
res jubilæum.

mvh Thomas Bucka

Hans Kristian Lundsgård, Stenderup.
Hermed en lille hilsen fra Bakkedal. Ja, det 
er utroligt, at der er gået 25 år; men når 
Erik har fået 3 børnebørn i mellemtiden, 
så skal det jo nok passe! ( Det har jeg dog 
ikke endnu).
Efter landbrugsskolen var jeg fodermester 
i et par år og havnede i Stenderup hos det 
daværende Sønderager Svineavl. Jeg var 
da stærkt interesseret i at starte selv, og 
fik mulighed for at overtage biksen her. 
Da var her 80 søer og 2,5 ha. I dag er vi 
heller ikke store: 270 søer og 34 ha. Halv
delen af søerne står i lejede bygninger. 
Det giver en del ekstra arbejde. Der pro
duceres ca. 2500 slagtesvin/år i staldene i

Tirslund, så der sælges lidt smågrise der
fra også. Herhjemmefra sælges alle små
grise i grisering v. 30 kg.
Her er ansat 1 praktikant (til tider 2). Han 
kommer fra Rusland. Vi har faktisk kun 
haft udenlandsk arbejdskraft siden 1999, 
og det har vi været godt tilfredse med.
Vi har et lille hus 300 meter herfra, hvor 
vedkommende bor.
Jeg er lykkelig gift med Bente, som er sy
geplejerske i Vejen Kommune. Af børn 
har vi : Simon på 16 år; går i gymnasiet 
i Ribe. Søren, 15 år og går på Bramming 
Gymnastik- og Idrætsefterskole. Emilie 
og Esben er tvillinger og 12 år. De går i 6. 
klasse i Føvling skole.
I min "fritid" sidder jeg i menighedsrådet 
i Stenderup og dyrker lidt gymnastik indi
mellem. Jeg glæder mig meget til at gen
se jer ved jubilæet til sommer. God vind 
ønskes herfra Stenderup.

Ja det var alt. Nyt fra de øvrige får vi for
håbentlig "face to face" ved jubilæet.
Jeg selv underviser altså fortsat her på 
GL og føler stadig at det er et spændende 
og udfordrende job. Det er svært at føl
ge med udviklingen, men selvom tallene 
bliver større så er det med økonomi nu 
stadig som Torkild Brusch lærte os: "Det 
gælder om at betale så meget skat som 
muligt".
Jeg er på nedsat tid her på skolen for at 
kunne passe hvervet som byrådsmed
lem i Sønderborg kommune. Det er en 
stor enhed og jeg fik tilranet mig en post 
som Teknisk udvalgsformand. Så jeg er 
nok ikke altid den mest populære i land
brugskredse men jeg lever med det. Det 
er spændende men også meget tidskræ
vende.
Bente og jeg nærmer os vores eget 25 års 
jubilæum. Vore to ældste børn er gift og 
jeg nyder titlen som morfar for tre dejli
ge børnebørn. Den yngste på 20 flyttede 
hjemmefra for to år siden og skal nu læse 
til læge. Bente leder fortsat en børnehave 
og har næsten ligeså travlt som jeg. Vi bor 
i et nedlagt husmandsted hvor vi har mo
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Jubilarmiddagen

derniseret gennem flere år. Vi har fået me
get smag for at rejse og når du læser dette 
vandrer vi rundt med rygsækken i Vietnam 
eller Laos. Det er 4. gang vi udforsker den 
del af verden. Jeg kan kun anbefale det.

På gensyn i juni.
Erik

Årgang 1984-85
Redaktør: Kresten B. Villadsen 
Toftelundgårdsvej 2, Langetved 
6630 Rødding

Svend Âge Nissen:
Har stadig mit landbrug med 60 køer og 
100 ha. Det er jeg meget tilfreds med. 
Render ofte på nogle gamle landbrugs- 
skolekammerater, blandt andet når jeg 
får kraftfoder leveret. Jeg står hver uge 
på skøjter sammen med Uwe A. For at 
hovedpuden ikke skulle blive for tyk, blev 
jeg nødt til at købe en ny traktor til en lille 
million. Jeg har lige holdt en uges ferie i 
sydens sol og varme.

Olaf Petersen:
Siden sidst er jeg stoppet med at arbejde 
på golfbanen i Tønder. Jeg er stadigvæk

ansat hos Brdr. Frandsen I/S. Vi flytter en 
masse gylle og kører med elementer fra 
Tinglev Elementfabrik. Det er et arbejde 
jeg er glad for, og det kan fint kombineres 
med mit landbrug. Driver stadigvæk 90 
ha økologisk planteavl. Kornpriserne er jo 
gode for tiden. Kviehotellet er vi stoppet 
med. Nu er staldene lejet ud til to land
mænd til kvier. De kommer selv med fo
der og klarer selv arbejdet.
Bente har skiftet arbejde, er nu på Bov 
bibliotek som assistent. Jannich, vores 
ældste søn som er 17 år, er startet på GL 
d. 1.8.2008. Marc og Thomas, som er 13 
og 11 år, går i skole endnu.
I de weekender jeg ikke lige er til ringrid
ning om sommeren, cykler vi en del rundt 
i det sønderjyske landskab. Lidt håndbold 
og lidt jagt er der også tid til.

Mange hilsener Olaf

Årgang 1985-86
Redaktør: Chresten Krogh
Nørskov 2, Varnæs, 6200 Aabenraa

Ingen indberetning i år.
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Årgang 1986-87 Årgang 1987-88

Redaktør: Lorens-Peter Petersen, 
Noldevej 22, 6372 Bylderup-Bov 
E-mail: aalgaardholm@petersen.mail.dk

Hermed lidt nyt fra Uge. Siden jeg sidst 
har skrevet er der sket en del her hos os. 
Efter at vi i 88 byggede bindestald til 50 
køer gik der 10 år til vi så i 1998 lagde 
hele driften om til økologi og med hjælp 
fra Mål 5b-midler fik bygget ny løsdrifts
stald. Herefter købte vi i 2002 ejendom 
nr. 2 med 42 ha i en afstand af ca. 2 km 
fra hovedejendommen. De tilhørende 
bygninger er imidlertid solgt fra. Derefter 
søgte vi om tilladelse til at bygge ny stald 
til 200 køer, men der kunne på grund af 
beliggenheden midt i byen ikke gives til
ladelse hertil. Det blev så til at vi fik an
dre tanker og i 2005 blev alle de gamle 
bygninger fjernet og erstattet af ny ung
dyrstald, så vi i dag har 100 køer med op
dræt og driver 140 ha ejet jord plus 40 ha 
i forpagtning. Fritiden bruges på bestyrel
sesarbejde i Andelskassen Sønderjylland 
og som formand for Uge Vandværk. Der
udover køres der flittigt til håndbold med 
Anna på 14 og Lena på 11. Er stadig gift 
med Ursula. Resten af tiden bruges om ef
teråret til jagt.

Mange hilsener fra Jep Jepsen

Jeg kan ikke lige huske hvornår jeg sidst 
har skrevet, men tiden flyver jo af sted. 
Her på gården er produktionen lige pt. ca. 
6.000 producerede grise fra 7 kg til slagt
ning og vi driver ca. 185 ha i samarbejde 
med min fætter. Efter at søerne blev solgt 
i december 2005 har vi ikke haft nogen 
fast medhjælp, men gør lidt brug af vikar
ordning og lidt løs medhjælp. Familien har 
det godt. Konen er stadig den samme og 
børnene er nu 17, 15 og 11 år.

Hilsen til alle fra Grete og Aage

Redaktør: Sven Hansen
Perbølvej 12, Kliplev, 6200 Aabenraa
E-mail: bjerregaard9@post.tele.dk

Ingen indberetning i år.

Årgang 1989-90
Redaktør: Inge N. Nørgaard 
Hyrupvej 40, 6520 Toftlund 
Tlf. 6049 2996

Ingen indberetning i år.

Årgang 1992
Redaktør: Per Carsten Jørgensen 
Ny Stavensbøl 2, 6440 Augustenborg

Hejsa alle!
Her i Rugbjerg går det godt! Vi er stoppet 
med at have svin, og driver så kun jorden. 
Vi er stadig økologer, og er glade for det. 
Vores lille Mark trives og er en glad dreng 
med en Schrøders temperament. Vi har 
nu stået på venteliste til en lille søskende 
til ham i snart et år, men det ser ikke ud 
til at vi skal til Sydafrika foreløbigt - des
værre. Det går lidt langsomt, men på den 
anden side, man kan aldrig vide. Håber alt 
er vel hos jer alle.

Mvh. Mette og Brian Schrøder-Jørgensen

Lidt nyt fra redaktøren!
Jeg har i år kun sendt kort ud til 5 afjer. 
Har ikke fået nogle tilbage, men havde 
Brians liggende fra sidste år. Har skif
tet job i årets løb, og er blevet pedel på 
Alssundgymnasiet i Sønderborg. Det har 
Nora også. Hun overtog mit gamle job hos 
Vej og Park, hvilket vi begge er meget gla
de for. Det er sundt at prøve noget nyt. 
Børnene trives: Laurits går i 1. klasse, 
Laura i børnehave og Lauge i dagpleje, så 
vi kan nok få tiden til at gå.
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Tak for et godt fremmøde i sommers til 
træf her hos os. Håber at vi ses næste år 
hos Malene og Per til sammenskudsgilde 
med vores børn. I ønskes en glædelig jul 
samt et godt nytår.

Hilsen Nora og Per C. Jørgensen

Årgang 1994
Redaktør: Henrik Høeg Fangel
Mommarkvej 244, 6470 Sydals

Ingen indberetning i år.

Årgang 1995
Redaktør: Henrik Lang 
Solsortevej 7, 6310 Broager

Ingen indberetning i år.

Årgang 1996
Redaktør: Pernille Jensen 
Hajstrupgade 40, 6100 Haderslev 
E-mail: midtbygaardhajstrup@mail.dk

Hej alle årgang 1996:
Jeg er så den nye årgangsredaktør, og jeg 
vil prøve at løfte opgaven efter Tina Gam- 
melgaard, som jo har taget tjansen de 
første mange år. Tak til Tina!!

Lidt om hvad jeg har bedrevet tiden med. 
Jeg har arbejdet on-off i landbruget i alle 
årene, siden vi afsluttede modul 2. Jeg 
har dog snuset lidt til forskelligt andet, og 
tog mig også en HF på et tidspunkt. Men 
det er og bliver landbruget jeg brænder 
for, med de udfordringer det bringer.
I en del år har jeg også været aktiv i LU i 
Tønder, og har her set lidt til Gert Nissen, 
Jens Nicolajsen, Brian Brodersen, Keld 
Hansen og her på Haderslev- kanten er 
der jo Michael Fink.
Jeg er omkring 2002 flyttet til Hajstrup, 
nær min hjemegn Haderslev, her har jeg 
sammen med Thorsten købt et nedlagt 
landbrug som vi går og sætter lidt i stand.

Jeg har en datter på 8, en på 3 og så fik 
jeg en dejlig søn her i foråret 2008. Han 
er "næsten" også uddannet driftsleder 
på GL, for da jeg sidste sommer tog mig 
sammen til at få min landbrugsuddannel
se gjort færdig, var han med i bagagen. 
Og efter en godt overstået eksamen i fe
bruar, kom han så til verden.
Så herfra en opfordring til jer kvinder, det 
kan godt lade sig gøre at være fuldtids
studerende, mor og gravid samtidig, det 
kræver bare lidt ekstra planlægning. Og 
de unge studerende er i dag så flinke og 
hjælpsomme, at det var en stor fornøjel
se at gå på GL. Selv for en halvgammel 
rotte.
Det var vist nok om mig, jeg vil blot kom
me med en opfordring til jer, der aldrig har 
skrevet et indlæg, kom i sving, i disse e- 
mail tider tager det jo blot et minut, og vi 
er jo alle nysgerrige efter at høre hvordan 
det går jer. Jeg har ikke for mange kon- 
takter/adresserså send en mail, og jeg vil 
minde jer om deadline til næste nummer. 
Håber på nyt fra mange.

Hilsen fra Pernille Harsdorf Jensen

Årgang 1998
Redaktør: Elisabeth H. Knudsen 
Nørbygårdsvej 40, Marstrup, 
6100 Haderslev
E-mail: ehk@lei.dk

Hej allesammen
10 år er gået siden det hed modul 2 1998. 
På en måde er det jo ved at være nogle 
år siden og så alligevel ikke. Vi var godt 
13 der kom til jubilarmødet på skolen, og 
inden man havde set sig om, var de gamle 
historier fremme, og ja så var det jo lige 
pludselig ikke så længe siden.
Jeg vil her prøve at ridse op hvad de for
skellige fra holdet laver. De jeg glem
mer og som læser dette; tag det ikke for 
tungt, for så er det bare fordi at jeg ikke 
er ordentlig opdateret eller det er gået i 
glemmebogen. Men overordnet set så er 
vi blevet spredt godt over landet og også
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ansat inden forforskellige faggrupper.
Jeg vil ikke komme nærmere ind på det 
med den bedre halvdel og børn, for da vil 
jeg bare glemme nogen, så jeg benytter 
"ingen nævnt, ingen glemt" metoden. Vi 
må hellere lave en gensynsfest mere for 
at få styr på det, mødes på facebook el
ler I må melde tilbage til næste års elev
skrift.

Der er dog en del som er blevet inden for 
erhvervet enten som selvstændig eller 
ansat. Niels, Tina og Randi har hver især 
en svineejendom, jeg mener alle 3 ejen
domme er med søer og smågrise.
Per er blevet kvægbaron på Kegnæs, og 
jeg synes hver gang jeg snakker med 
ham, så er han lige i gang med en ny ud
videlse. Helge har for nyligt solgt sin ejen
dom. Jan har koncept stude, det er nemlig 
ham som passer Schackenborg-studene. 
Og til de som er lidt royale og så bryllup
pet mellem Marie og Joachim, de så selv
følgelig også Jan og Christina blande sig 
med de kendte.
Erik, Lorenz, Mogens, Allan, Skast arbej
der alle som driftsleder på en ejendom. 
Det er her værd at bemærke at Lorenz i 
år også havde 10 års jubilæum på hans 
arbejdsplads. Klaus Nørgaard arbejdede 
som vikar sidst jeg så ham.
Lidt konsulenter er det også blevet til Mi
chael Sass K. og Christian er begge øko
nomikonsulenter hos SLF, Claus R. er 
bankrådgiver hos Sydbank og Kim er ma- 
skinkonsulent

Poul Erik er startet op med et anlægsfirma 
hvor Hans Henrik er blevet ansat, de gav 
begge udtryk for at de var tilfredse med 
den arbejdsdeling. Hvis der er nogen som 
mangler et vindue, så er det Peter Skryd- 
strup I skal have fat i.

Thomas Weng har også skiftet karriere, 
han er blevet bygningsingeniør så vidt 
jeg husker, hvilket har ført ham til Køben
havn. 2 som også har skiftet karriere er 
Diana og Nis Peter som begge er inden for 
politikorpset i hhv. Kbh og Kolding. Og så

er der jo Tommy som passer fyrtårnet på 
Kegnæs.

Af gamle lærere var Carsten Fredsted 
mødt op. Han har jo også skiftet erhverv, 
han er gået fra det teoretiske og til det 
praktiske og driver i dag en kvæejendom

Det var ikke alle ovenstående som deltog, 
men vi der gjorde havde en god og hyg
gelig dag.

Ja og jeg selv. Efter vores tur til New York 
kom jeg tilbage til GL som underviser. 
Men lige nu er jeg på barsel, da Henrik og 
jeg blev forældre til Christine i Juni, så jeg 
nyder tiden hjemme med hende. Vi har 
også fået mere plads, da vi er rykket ind 
på Kalmargaard i Marstrup. Så hvis derer 
nogen afjer som kommer på de kanter, så 
er der altid kaffe på kanden.

Som noget nyt så kan I tilmelde jer grup
pen "Gråsten Landbrugsskole modul 2 
1998" på Facebook, så er det nemt at 
være opdateret.

Hilsen fra Elisabeth

Årgang 2000
Redaktør: Pernille Gadeberg 
Flagsåvej 12, 6372 Bylderup Bov 
E-mail: www.hedegaarde.dk

Hej alle M2 'ere årgang 2000
Nu er det efterhånden ved at være et par 
år siden, at der sidst var nogen der kunne 
tage sig sammen til at skrive. Jeg har er
stattet Lone som årgangsredaktør; uvist 
af hvilke årsager...
Men rigtig mange tak til alle jer, der har 
taget jer tid til at svare tilbage til mig.
Men ellers flyver tiden af sted her på Ting- 
lev-egnen. Siden sidst vi skrev for 4 år 
siden har vi forlænget kostalden, lavet 
ensilageplads, bygget halvtag til råvarer, 
bygget ny maskinlade, fået søn nr. 2, haft 
bryllup og det sidste nye er 4 Lely robot
ter, der har erstattet malkestalden og 2
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mand, til vores 280 køer, her i sommers. 
Hvad der skal på tapetet til næste år, er 
endnu ikke helt afklaret. Men et eller an
det skal der jo nok ske - om ikke andet så 
har jeg termin i april med barn nr. 3. Da 
vi desværre har fået konstateret Q-feber 
i besætning er jeg sygemeldt og vi har i 
stedet fået vikar-hjælp.
Steen har kastet sig ud i et roeskærer- 
projekt, som han og smeden også skal til 
Agromek med i år. Det tager en del tid og 
hele processen har været noget kræven
de til tider, men han går op i det med liv 
og sjæl. Jeg har uden tvivl været den pes
simistiske part - men må nu indrømme at 
det er lykkedes for dem.

Kærlig hilsen til Jer alle fra Pernille og 
Steen Zachariasssen

Hej Pernille.
Nu er det 5 år siden jeg blev færdig med 
modul 3 på GL. Jeg har siden købt mit 
eget lille landbrug med 20 ha jord til. Det 
er min bedstefar og bedstemors ejen
dom, som jeg overtog i 2005. Den ligger 
i Abterp, hvor jeg har boet alle dage. Ved 
siden af at drive jorden, kører jeg stadig 
maskinstation og hjælper til hos min far, 
hvor der er nok at se til. I de stille perioder

hjælper jeg til på en gård med 80 køer i 
Ballum, hvor vi netop har indsat en Lely 
Robot, så det er dejligt ikke at skulle mal
ke mere.
I min fritid, laver laver jeg lidt bestyrel
sesarbejde, da jeg er blevet formand, for 
en lille lokal ungdoms- og idrætsforening. 
Desuden er jeg engang imellem også ude 
at spille til lidt fester, sammen med en 
Thorben Beck. Men vi er ikke langs hver 
weekend. Det er kun en hobby, som vi har 
det sjovt med.
Kone eller børn har jeg ikke endnu, men 
det kan være det kommer en dag, måske 
inden jeg går på pension.

Med venlig hilsen Jan Callesen Schmidt,
Abterp

Hej Pernille - hermed følger en lille hilsen 
fra det østfynske til GL's elevforenings- 
bog.
Hej alle nuværende og tidligere GL' er - er 
det virkelig 8 år siden jeg var elev og af
sluttede modul 2 på vel nok en af landets 
mest veldrevne landbrugsskole. Ja det er 
det, men selvom tiden går stærkt og hver
dagen ofte er hektisk tænker jeg tilbage 
på min tid på skolen med glæde.
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Vi skal tilbage til 1995 hvor jeg beslutter 
at tage på GL som 1 A elev sammen med 
min gode ven Kristian, hmm der var bare 
noget ved det sønderjyske som besnæ
rede på den gode måde. Denne udefiner
bare side samt skolens puls var en del af 
årsagen til at de 2 første moduler og en 
del af praktiktiden foregik i denne region. 
Efter Modul 2 gik turen til Bygholm for at 
tage agrarøkonom uddannelsen, og der
efter gik turen hjem til de østfynske bak
ker og den gamle slægtsgård Regissegård 
som jeg overtog i 2002.
Driften på Regissegård består af 155 ha 
- årsproduktion på ca. 800.000 slagtekyl
linger samt grusudvinding. Markdriften er 
varetaget af et maskinselskab hvor vi er 3 
parter med ialt godt 1000 ha ager.
Livet som landmand er alsidigt og spæn
dende som det har været i generationer, 
men det er helt andre udfordringer vi står 
overfor end vores bedste/olde forældre 
havde! - og dog visse ting har det med at 
gentage sig og dukke op på ny - årsagen 
er bare en anden!
Til slut vil jeg ønske jer alle en rigtig god 
Jul og et godt Nytår

Dbh. Rasmus N. Andersen

Hej allesammen!
Efter endt Modul 2 ophold arbejdede jeg 
et halvt år som vikar, men da jeg blev træt 
af altid at skulle nye steder hen, når man 
lige var kommet ind i en rytme, valgte 
jeg at prøve fodermestertilværelsen. Det 
blev jeg rigtig glad for, og arbejdede på 
en ejendom i Burkal, nær Bylderup Bov, 
med ca. 120 årskøer indtil jeg startede på 
modul 3 også i Gråsten, i sep. 02. Efter 
et halvt år på skolebænken, valgte jeg at 
fortsætte som fodermester, dog et andet 
sted med nye udfordringer. Denne gang 
et økologisk kvægbrug nær Løgumkloster. 
Da jeg startede i marts 03, havde vi 110 
årskøer og ca. 175 ha, men siden hen har 
vi udvidet til pt. 200 køer og 370 ha + et 
for mig ukendt antal tusind ha i Letland, 
noget som er udenfor mit område :-) I

skrivende stund er vi i gang med at tage 
en ny stald i brug, en stald med 4 DeLaval 
malkerobotter og plads til 280 køer. Vi går 
en hård tid i møde, da vi har ca. 70 kvier 
der kælver inden nytår.
På privatlivssiden er det også gået stærkt. 
I Februar 04 mødte jeg min kæreste Maj, 
og sommeren samme år flyttede vi sam
men i min daværende fodermesterbolig i 
Løgumkloster.
I efteråret 04 blev jeg af en gammel kam
merat spurgt, om jeg ville med ud at rej
se, hvilket var noget vi havde snakket om 
før, men nu skulle det altså være. Det var 
noget jeg ikke kunne sige nej til, og med 
en kæreste der godt forstod at jeg ville af 
sted, og en chef der gerne ville give mig 
orlov, tog jeg springet og sagde ja tak. 
Vi rejste som "Backpackers" i næsten et 
halvt år, jan 05 - juni 05, vi rejste rundt 
i Asien, Australien, New Zealand, Fiji, og 
over USA hjem, kan kun sige til dem der 
overvejer sådan en tur; Tag og kom af 
sted!
Da jeg kom hjem startede jeg hvor jeg 
slap mht. arbejde, og Maj var der også 
endnu. I Juni 06 købte vi et lille nedlagt 
landbrug 10 km fra Løgumkloster, hvor vi 
stadig holder til, dog med en lille forøgel
se, da vi i november 06 blev forældre til 
en lille dreng, Mathias, en rigtig lille krudt
ugle. Familien på tre, bliver til fire næste 
år i april, så det bliver spændende at se 
hvad det bli 'r. ;-)

En hilsen til hele holdet. Båhne Jannsen 
www. detblaagods. dk

Mojn allesammen.
Efter at havde været på et udlands op
hold, i 2002, på et canadisk planteavls
brug og kørt lidt store maskiner, kom jeg 
hjem til DK og arbejdede på en ejendom 
nær Haderslev med søer og slagtesvin. I 
2004 startede jeg så på modul 3 og se
nere modul 4 på Vejlby landbrugsskole. 
Da jeg var
færdig med skolen i 2005 startede jeg 
med at arbejde hjemme på gården ved 
mine forældre og i juli 2006 købte jeg
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ejendommen af dem og forpagtede en na
boejendom indtil. Pt. produceres der 8200 
tungsvin på to ejendomme og jeg driver 
320 ha hvoraf de 120 er pasningsaftaler. 
Her i sommers flyttede min kæreste Ka
rina ind hos mig, så det er dejligt at have 
en at dele det hele med.
Af andre gamle elever har jeg kontakt 
med Jakob Jepsen. Han har et par ejen
domme ved Oksbøl på Als, hvor han har 
en større slagtesvin produktion.

Mange hilsner fra Jacob Sander-Larsen

Hej Pernille.
Her på Nordals går det rigtig fint. Jeg 
overtog mine forældres gård i september 
2005, hvor jeg bor i dag sammen med Sø
ren og vores lille Johan på 1 år. Vi driver 
selv jorden - med hjælp fra min fader og 
har lejet staldene ud til vores nabo- og 
det kører rigtig godt :) Ellers sker der ikke 
det store her hos os. Min orlov slutter her 
sidst i oktober. Jeg har pt. ingen arbejde, 
men regner da med at det nok også skal 
komme sådan et inden længe.
Ellers sender jeg en hilsen til alle fra mo
dul 2 årgang 2000 og ti fire at du er blevet 
redaktør :)

Mange hilsner fra Mette Beyer

Og så skulle jeg hilse fra Søren Karst, som 
jeg fik snakket i telefon med. Han og hans 
kone Mette bor på en kvægejendom ved 
Skrydstrup, sammen med deres lille dat
ter Andrea fra august 2007. De overtog 
ejendommen i juni 2007 og har i sommers 
taget en ny stald i brug til 350 køer med 
5 Lely-malkerobotter. Til gården hører der 
ca. 350 ha til og som hjælp har de en dan
sker, som stopper til december når indkø
ring af robotter forventes at være over
stået, samt to ukrainske elever.

Hej en hurtig hilsen fra Fyn...
Ja der er jo ikke sket det store siden sidst 
jeg skrev i årsskriftet. Men lidt sker der 
jo altid. Sidst jeg skrev, gik jeg på modul 
3, derefter tog jeg modul 4. Og så var jeg

godt nok træt af at gå på skole. Nå, men 
så arbejdede jeg hjemme hos min far, med 
henblik på at skulle overtage gården. Det 
gjorde jeg så i lidt over 2 år, men så skete 
det som nu engang sker, jeg tabte lysten 
til at blive selvstændig. Jeg gad ikke al
tid, at være så bunden af at være gårdejer 
og så kan jeg jo godt lide at holde fri.. Nå 
men så flyttede jeg med min daværende 
kæreste til Fyn. Ja tænk engang, en søn
derjyde blandt fynboer, det kan jo kun 
gå galt. Men det går nu rigtig fint, har de 
sidste 4 år arbejdet som driftsleder på en 
kvægejendom ved Assens. Vi har omkring 
160 RDM køer pt. og er ved at blive en af 
Danmarks højst ydende besætninger. Jeg 
bor på en nedlagt ejendom, hvor jeg har 
nogle tyre og ammekøer, ja og så er jeg 
blevet single igen, så nu kan jeg jo gøre 
hvad der passer mig, så jeg går og hygger 
mig. Men hvis alt går efter planen, så stop
per jeg 1 marts og vil prøve noget nyt, er 
ved at køre træt i at passe køer, arbejds
tiderne og af at gå og malke, men det har 
jeg før sagt og det er ikke lige blevet til. 
Men tiden må jo vise hvad der sker.

Med venlig hilsen Henrik Greve

Hej alle sammen.
En lille fortælling om hvordan det er gået 
efter modul 2, årgang 2000.
Kort tid efter modul 2 flyttede jeg til Fyn 
for at flytte sammen med min dejlige 
kone Helle, som jeg blev gift med i august 
2007. Sammen har vi fået en skøn datter 
Emilie på 2 år. Min lille familie er i dag bo
sat i Haarby, en dejlig lille by midt imellem 
Assens og Faaborg. Der har vi købt et hus 
som vi kan gå og gøre lidt ved.
I min fritid går jeg en del på jagt og dyrker 
noget motion og så prøver jeg at holde en 
del kontakt med mine sønderjyske ven
ner.
På arbejdsområdet har jeg arbejdet et par 
steder hvor vi havde grise og en hel del 
jord til. Det er hovedsalig jorden jeg har 
arbejdet med.

118



Så jeg har arbejdet en del med sukker
roer, det giver jo næsten sig selv når man 
bor ved Assens. I dag er sukkerfabrikken 
revet ned og der er ingen som dyrker roer 
mere, så markdriften på Fyn ligner stort 
set det jeg har været vant til fra det jy
ske.
Jeg selv er stoppet med at arbejde i land
bruget for ca. 2 år siden, men jeg har sta
dig meget kontakt til landbruget indenfor 
mit nye arbejde. Jeg startede ved FAF/ 
DLG på såsædsfabrikken, der ligger på 
Odense havn. Der står jeg hovedsalig for 
at bejdse og opsække såsæden. Vi laver 
en del fremavl til Fyn og Jylland, og vi la
ver omkring 20.000 tons såsæd om året. 
Når jeg ikke laver såsæd er jeg ude i afde
lingerne for at hjælpe til. Der er nok at se 
til med at modtage og udlevere korn og 
gødning, og på lageret i vores Land og Fri
tid ' s butikker er der ligeledes travlt.
Når jeg har lidt tid til overs hjælper jeg lidt 
til hos en gammel arbejdsgiver. Han dri
ver i dag omkring 1200 ha, så der kan jeg 
altid få lov til at tage fat.
Det var en hurtig fortælling om mit liv ef
ter modul 2.

Mange hilsner Martin W. Johansen

Hej allesammen.
Så blev det min tur til at skrive lidt om mig 
selv. I dag bor jeg i en lille by som hedder 
Lundtoft, som ligger ved Kliplev, der bor 
jeg sammen med min kæreste, som jeg 
har været sammen med i 6 år. Vi bor på 
en lille landejendom med en masse plads 
rundt om.
Siden modul 2 har jeg arbejdet et par 
steder som markmand.De første 1 1/2 
år arbejdede jeg hos Holmegårds rugeri 
hvor jeg var i marken og alt andet fore
faldende arbejde. I år 2002 startede jeg 
ved en landmand i Rinkenæs hvor jeg var 
i marken og skulle stå for slagtesvinene 
og afløste i stalden. I dag er jeg er ikke 
i landbruget mere. Jeg har nu i snart i 3 
år været maskinfører ved entreprenør fir
maet Arkil, hvor jeg er med til at lave alt 
inden for anlægsarbejde, byggemodning

og kloakering. Det var lige lidt om mig og 
hvad der er sket de sidste 8 år.

Med venlig hilsen Rene Willert Johansen

Årgang 2003
Redaktør: Henning Jacobsen
Djernæs Strandvej 26, 6100 Haderslev
E-mail: wormsdorff6100@hotmail.com

Hej kammerater
Her er en lille hilsen fra Alslevkro. Efter jeg 
blev færdig med modul 2 i 2003, tog jeg 
modul 3 i efteråret 03/04. derefter arbej
dede jeg som landbrugsvikar indtil 1. maj 
06 hvor jeg lavede I/S med min far, og i 
november flyttede jeg og kæresten ind på 
gården, hvor vi producerer 300.000 slag
tekyllinger, 7000 slagtesvin og driver 200 
ha. Desuden laver vi lidt maskinstations 
arbejde for andre. Det er mig der har ho
vedansvaret på gården, da min far kører 
lastbil 2-3 dage i ugen.
I april 2007 fik vi en søn som desværre 
haren kromosomfejl, hvilket bl.a. betyder 
at han er sent udviklet. Men hvordan det 
bliver når han bliver stor, kan kun tiden 
vise.
I foråret fik vi en medhjælper, da jeg syn
tes landbruget efterhånden tog for meget 
af min tid, og jeg derfor havde for lidt tid 
til familien. Det er dejligt også at kunne 
holde fri en gang i mellem.
Det var så alt for denne gang, men hvis 
I har lyst kan I kontakte mig på E-mail: 
christiansmindeas@hotmail.com

Mange hilsner fra 
Allan Schrøder, Alslevkro

Så blev det, ifølge det kort, der dumpede 
ind ad min brevsprække forleden, min tur 
til at fortælle lidt om hvad jeg har lavet, 
siden vi forlod landbrugsskolen i 2003. 
Jeg havde jo den dér drøm om at blive 
dyrlæge, og da karaktersnittet ikke rak
te til direkte adgang benyttede jeg mig af 
landmandsuddannelsen for at samle point 
til at blive optaget. En måneds tid efter
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at vi stoppede på modul 2, kom så bre
vet om, at jeg kunne starte på veterinæ
ruddannelsen i august 2003 og min lykke 
var gjort! ... så gik det stærkt! Der skulle 
findes en bopæl i København, pakkes og 
ordnes en masse praktiske ting i forbin
delse med flytning og studiestart.

Nu er dette 51/z år siden, og egentlig sy
nes jeg, at det er gået stærkt lige siden. 
Det har været et spændende og oplevel
sesrigt studie med mange udfordringer. I 
skrivende stund er jeg godt i gang med 
mit speciale omhandlende fysiologiske til
pasninger hos malkekoen i tidlig laktation, 
og kan i starten af det nye år så endelig 
føje "dyrlæge" til visitkortet. Selvom det 
har været en lang og til tider sej kamp at 
få drømmen opfyldt, er jeg bestemt hav
net på rette hylde. Jeg glæder mig rigtigt 
meget til at komme ud og virke i praksis, 
hvilket jeg får rig mulighed for, når jeg til 
februar starter i Ribe Dyreklinik, hvor 2/3 
af arbejdstiden skal bruges på kvæg og 
resten på hest og smådyr.

Jeg må sige, at jeg i løbet af studiet har 
haft meget gavn af min landmandsuddan
nelse og praktik i landbruget, måske net
op fordi, jeg er uddannet landmand har 
min interesse fra første færd ligget hos 
produktionsdyrene, hvor det klart har væ
ret en fordel at have et solidt kendskab til 
landbruget, samt at være vant til at hånd
tere de større dyr.

På den private front er der også sket en 
del siden vi forlod landbrugsskolen. Mens 
jeg boede i København mødte jeg Martin, 
og vi blev gift i sommers. Martin er officer 
i hæren og er netop nu udsendt et halvt år 
som delingsfører for en styrke i Kosovo. 
Dog er der rimeligt fred og ro i Kosovo for 
tiden, så jeg kan heldigvis sove roligt om 
natten, men glæder mig selvfølgeligt me
get til, at han igen kan klare sine pligter 
fra kasernen i Fredericia.

Med venlig hilsen 
Jette Barbré Lund
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